
مسئول فنی سامانه جامع گارانتی:

خودروسازانملزمبهارائهخدماتگارانتیمیشوند
خریدار  مســئول فنی ســامانه جامع گارانتی 
گفت: با توجه به مشکلات زیادی که در حال حاضر 
مردم در حوزه گارانتی خودرو دارند، سامانه جامع 

گارانتی امسال این حوزه را نیز پوشش خواهد داد.
احسان تشکری اظهار داشــت: یکی از مشکلاتی 
که در گذشته مشاهده می شــد و اکنون نیز به طور 
کامل رفع نشــده و وجود دارد، ارائــه خدمات به 
کالاهای قاچاق اســت؛ از جمله ایــن خدمات این 
است که بخشی از کالاهای قاچاق توسط تعدادی 
از شــرکت های غیرمجاز گارانتی می شوند و بعضاً 
مشــکلاتی را نیز برای خریــداران ایجاد می کنند 
بنابراین سامانه جامع گارانتی تشکیل شد تا یکی 
از ســامانه های کمک کننده در حوزه شناســایی، 
جلوگیری و پیشــگیری از عرضــه کالای قاچاق 

باشد.
مســئول فنی ســامانه جامع گارانتــی ادامه داد: 
پیش از ایــن در خدمات پس از فروش هیچ ســند 
بالادستی در کشــور وجود نداشت اما از سال ۹۸ با 
توجه به جدیتی که در کار وجود داشت و همکاری 
ســازمان حمایت، طرح اولیه کار نوشته و ضوابط و 
آئین نامه هــای لازم در این حوزه تدوین شــد. بر 
همین اســاس نیز ســامانه جامع گارانتی با هدف 
یکپارچه ســازی خدمات پس از فروش در کشــور 

راه اندازی شد.
 مخاطــب اصلــی ایــن ســامانه در درجــه اول 
مصرف کنندگان و در درجه دوم نیز شــرکت های 

خدمات پس از فروش هستند.
وی افزود: در این سامانه مصرف کننده می تواند از 
اصالت گارانتی کالای خــود اطمینان حاصل کند. 
یک ســری از کالاها دارای کد یا شناسه رهگیری و 
کالاهای ســیمکارت خور دارای )IMEI( هستند 
و مصرف کننده قبل از خرید می تواند در ســامانه 
جامع گارانتی با اســتعلام این کدهای رهگیری از 
اصالت گارانتی کالای خــود اطمینان حاصل کند. 
شــرکت های گارانتی کننده نیز در این ســامانه 
می توانند شناســنامه های گارانتــی که طرفین 
قرارداد آن هــا یعنی واردکننــده و تولیدکننده به 

آنها واگذار کرده اســت و کالاهای گارانتی شده را 
به تفکیک هر سریال و شناسنامه گارانتی مشاهده 

کرده و مدیریت کنند.
به گفته تشکری، یکی از اولویت های سامانه جامع 
گارانتی، معرفی شرکت های گارانتی کننده معتبر 
اســت و این جزو خدماتی که از طریق سامانه ارائه 
می شــود، اطلاعات شــرکت های گارانتی کننده 
معتبر و دارای مجوز مورد تأیید ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در سامانه جامع 
گارانتی قابل جست وجو و مشاهده است، بنابراین 
هر گارانتی کننده ای که اطلاعات آن در فهرســت 
شرکت های ســامانه گارانتی موجود نباشد، قابل 

اعتماد نیست.
وی اضافــه کرد: نکتــه دیگر اینکه شــرکت های 
گارانتی کننده غیرمجاز نیز در ســامانه مشــخص 
شــده اند؛ به عنوان نمونه اگــر مصرف کننده قصد 
خرید لپ تاپ بــا برند خاصــی را دارد می تواند در 
سامانه جامع گارانتی، شرکت های گارانتی کننده 

معتبر در آن برند را شناسایی کند.
تشــکری گفت: همچنین مردم بتوانند نظرات 
خود را نیز در ســامانه ثبت کننــد و نمره ای که 

ارزیاب به این شــرکت داده را نیــز ببینند و بر 
اساس آن تصمیم گیری کنند. حتی خریدار در 
صورت مشاهده گارانتی های غیرمجاز در سطح 
بازار می تواند نــام گارانتی کننده، نام محصول و 
info@ تصویر کارت گارانتی آن را بــه آدرس
irangs.ir ارســال کند تا پس از بررسی آن، در 
فهرست شــرکت های غیرمجاز مورد پیگیری 

قرار گیرد.
وی افزود: در صورتی که پس از اســتعلام گارانتی 
کالا، تاریخ شــروع گارانتی دارای مقدار باشــد به 
معنای آن اســت که این کالا قبلًا خریداری شده 
و دوره گارانتی آن آغاز شده است بنابراین آن کالا 
دست دوم اســت، در غیر این صورت کالا نو خواهد 

بود.
تشــکری گفت: همچنین امکان ثبت شکایت در 
ســامانه گارانتی نیز از ابتدای امســال فراهم شده 
است و شکایت توسط ســامانه بررسی و به شرکت 
گارانتی کننده ارســال می شــود. اگر مشکل طی 
۷ روز حل نشود شــکایت به صورت سیستمی به 
سازمان بازرسی ارسال می شود. البته تاکنون ۹۰ 

درصد شکایات به صلح ختم شده است.

مغالطه رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در خصوص مالیات اندک طلافروشان

چگونه۸هزارطلافروشمشمولمالیاتصفرشدند؟
سیرتحولبازارارز؛ازالتهابتاآرامش

صفحه 8

ما را دنبال کنیدسه شنبه      3 مرداد 1402     سال هشتم     شماره 1372      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R روزنامـــه

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانههنرمیرا

رئیسی در جلسه ستاد ملی جمعیت:
دبیرخانهستادملیجمعیتبارویکرد

چابکسازیآنتقویتشود

رئیس سازمان ملی استاندارد:
محمولهخودروهایوارداتیرامتوقفنکردهایم

صفحه 3

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 4

آقااجازه؛بریمفضایمجازی!
  هوشنگ صدفی جماعت اوســتا کار فنی؛ اغلب هنــگام سفت کردن پیچ و 
مهره تلاش می کنند آهسته پیچ ها را ســفت کنند تا نبرد. این روزها سختی 
معاش ؛ پیچ های زندگی و چالش های معیشت ؛ رمقی برای معلمان نگذاشته 

که وارد فضای مجازی؛ آن هم از جنس مجازش شوند.

دیدگاه

شوراینگهبان؛ضامننظاماداریصحیح
درساحتتقنین

علی آریان نژاد در بند ۱۰ اصل ســوم قانون اساســی یکی از وظایف دولت 
جمهوری اســلامی ایران ایجاد نظام اداری صحیح دانسته شده است. استقرار 
نظام اداری صحیح در هر نظام حقوقی علاوه بر بایسته های آن در ساحت اجرا، 

در گرو قانونگذاری مناسب در این مورد است.

یادداشت

آگهی مناقصه عمومی

امور قراردادهای شهرداری چهاردانگه

شهرداری در نظر دارد مناقصه عمومی با عنوان ذیل را از طریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نماید. 
کليه مراحل بارگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از 
طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: تاریخ  1402/04/2۷می باشد.

 مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت: ساعت 1۳ روز یکشنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٥/٠٢ 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد :ساعت 1۳:00 روز شنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٥/١٤ 

زمان بازگشایی پیشنهاد : ساعت 1۳:۳0 روز شنبه تاریخ ١٤٠٢/٠٥/١٤ 

شماره مناقصهمبلغ قرارداد )به ریال (مبلغ سپرده )به ریال(عنوانردیف

1/500/000/00030/000/000/0002002094500000020اجرای کارهای متفرقه عمرانی سطح شهر1

 اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت) الف ( 
آدرس : بزرگراه آیت اله سعيدی روبروی سه راهی بوتان - خيابان شهيد حاجی احمد-  پلاک 10 - ساختمان 

شهرداری و تلفن : ۵۵2۷۹2۹۵ - 021 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : ٤١٩٣٤-٠٢١
دفتر ثبت نام : ٨٥١٩٣٧٦٨ و ٨٨٩٦٩٧٣٧

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/2۷ تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/0۵/0۳

 نوبت دوم

آگهی تجدید مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان زیرسازی و آسفالت سه راه الورد را از طریق سامانه 
تدارکات الکترونيکی دولت برگزارنماید.بدینوسيله از اشخاص حقوقی واجد شرایط )دارا بودن 
حداقل رتبه ۵ در رشته راه و باند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی( جهت شرکت در تجدید 

مناقصه دعوت بعمل می آید.
کليه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه سامانه  تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد(به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد 

شد.
شرح تجدید مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 20/000/000/000 ریال با کليه کسورات قانونی و ۹%ماليات بر 
ارزش افزوده

2-سپرده شرکت درتجدیدمناقصه 1/000/000/000 ریال که به صورت واریز نقدی و ضمانت 
نامه معتبر بانکی  مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

3-مهلت خرید اسناد تجدید مناقصه از مورخ 1402/0۵/10سه شنبه تا پایان وقت اداری 
 مورخ 1402/0۵/14 شنبه و اسناد و مدارک ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به نشانی

 www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد.
4-قيمت اسناد تجدید مناقصه مبلغ 2/000/000)دو ميليون ریال(می باشد که به حساب 
010۵۳6۹6۹600۹ بانک ملی شعبه خادم آباد بصورت الکترونيک از طریق سامانه تدارکات 

الکترونيک دولت www.setadiran.ir قابل پرداخت می باشد.
5-مهلت تحویل پيشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1402/0۵/2۵ روزچهار شنبه و نحوه 

تحویل اسناد از طریق  بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونيک دولت می باشد.
تاریخ  در  ها  پاکت  بازگشایی  و  عمده  معاملات  کميسيون  تشکيل  6-تاریخ 

1402/0۵/26)روزپنجشنبه(
7-مناقصه گران می بایست اصل فيش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در تجدیدمناقصه را 

پيش از پایان مهلت تحویل پيشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.
8-هزینه چاپ چهار نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده تجدید مناقصه می باشد.

آدرس:شهریار-باغستان-بلوار امام خمينی )ره(-بلوار وليعصر)عج(خيابان لاله دوم اصلی-شهرداری 
baghestan.ir: باغستان- امور قراردادها تلفن6۵2۳8006-021سایت شهرداری

تاریخ انتشار نوبت اول:1402/0۵/0۳ تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/0۵/10  

 نوبت اول

محمد رضا شمسایی- سرپرست شهرداری باغستان



قانون جدید چه ویژگی هایی دارد؟

پایانبررسیقانونانتخاباتدرمجلس

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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شوراینگهبان؛ضامننظاماداریصحیح
درساحتتقنین

علی آریان نژاد در بند ۱۰ اصل ســوم قانون اساســی یکی از وظایف 
دولت جمهوری اســلامی ایران ایجــاد نظام اداری صحیح دانســته 
شده اســت. اســتقرار نظام اداری صحیح در هر نظام حقوقی علاوه بر 
بایسته های آن در ساحت اجرا، در گرو قانونگذاری مناسب در این مورد 

است.
از طرفی بنابر اصل ۹۴ قانون اساسی، شورای نگهبان موظف به انطباق 
مصوبات مجلس شورای اسلامی بر قانون اساسی و شرع دانسته شده 
است. بنابراین شــورای نگهبان باید در نظارت بر تقنین، با لحاظ بند 
۱۰ اصل سوم قانون اساسی، مصوباتی که دولت را از وظیفه خود مبنی 
بر ایجاد نظام اداری صحیح دور می کند، مغایر با قانون اساســی اعلام 

کند.
شــورای نگهبان نیز مبتنی بر این تکلیف خــود، تاکنون بیش از صد 
مورد مغایرت با قانون اساســی را از این جهت اعلام کرده است که این 
موارد در سامانه جامع نظرات شــورای نگهبان در دسترس عموم قرار 

دارد.
نظام اداری مشتمل بر ســاختارها، روابط، سیاست ها، فرآیندها و آیین 
اداری است و صحیح و شایسته بودن آن مستلزم پایه گذاری آن بر اصول 
خاصی اســت که در نظرات شــورای نگهبان به آنها توجه شده است، 
اصولی که از نظرات شــورای نگهبان قابل اســتخراج است را می توان 
ازنظــر موضوعی در دو دســته طبقه بندی کرد که عبارتنــد از؛ اصول 

حاکم بر سازمان اداری و اصول حاکم بر اعمال اداری.
اصول حاکم بر سازمان اداری مبتنی بر تفکیک ابزارهای مادی و انسانی 
اداره، شامل دو بخش ساختار تشــکیلاتی و نیروی انسانی است. اصول 
حاکم بر ساختار تشکیلاتی در نظرات شــورای نگهبان شامل سه اصل 
است؛ اصل اول، رعایت سلســله مراتب اداری است که مفهوم آن حفظ 
رابطه فرماندهی و فرمان بری در اداره اســت و درنتیجــه آن، علاوه بر 
آنکه نباید به رابطه مادون و مافوق خود خدشــه ای وارد آید،  نباید نظام 
سلســله مراتب اداری در رابطه مادون با مافوق دیگر یا رابطه دو مرجع 

هم عرض شکل گیرد.
اصل دوم ضروری بودن تشــکیلات اســت، چراکه وجود ساختارهای 
غیرضرور موجــب افزایش هزینه های دولت و اتلاف نیرو می شــود و از 
طرفی عدم وجود ســاختارهای ضروری، موجب عدم پیشبرد وظایف 
دولت می شــود. درنتیجه با توجه به این اصل، چهــار معیار برای ایجاد 
نظام اداری صحیح قابل استخراج اســت که عبارتند از ایجاد تشکیلات 
ضرور، عدم حذف تشــکیلات ضرور، عدم ایجاد تشکیلات غیرضرور و 
حذف تشــکیلات غیرضرور که به غیر از معیار اخیر، سایر معیارها مورد 

توجه شورا بوده است.
آخرین اصل ناظر بر ساختار تشکیلاتی، اصل صلاحیت است که منظور 
از آن عدم خدشه به صلاحیت های ذاتی ای اســت که اساساً اداره برای 

انجام آن به وجود آمده است.
اصول حاکم بر استخدام نیروی انسانی در نظرات شورای نگهبان شامل 
ســه اصل لیاقت و شایســتگی، تأمین رفاه کارکنان و ممنوعیت جمع 
مشاغل است. بنابراصل لیاقت و شایستگی، نظام اداری باید به گونه ای 
سازمان دهی شود که افراد شایســته جذب سازمان شوند و دادن شغل 
به افراد براســاس وابســتگی های قومی، مذهبی و سیاسی و مانند آن، 

خلاف اصل شایسته سالاری است.
از طرفی بنا بر اصل تأمین رفاه کارکنان، لازمه یک نظام اداری کارآمد، 
وجود کارکنانی است که نیازهای متعارف آن ها به صورت عادلانه تأمین 
شده باشد، چراکه عدم تأمین نیازها، زمینه  عدم کارآیی و یا فساد اداری 
را فراهم می کند. اصل ممنوعیت جمع مشاغل نیز حاکی از آن است که 
به منظور جلوگیری از فساد اداری نباید مشاغل دولتی توسط یک فرد 

تصدی شود.
دســته دوم اصول مســتخرج،  اصول حاکم بر اعمال اداری است که از 
این  جهت شــورای نگهبان علاوه بر توجه به اصول کلی حاکم بر اعمال 
اداری، بــه  طور خاص اصــول حاکم بــر ارائه خدمــات عمومی و اخذ 
هزینه های عمومی به عنــوان دو عمل اداری عمده و مهــم اداره را نیز 

مدنظر قرار داده است.
اصول کلی حاکم بر اعمال اداری در رویه شــورای نگهبان شامل چهار 
اصل اســت که عبارتند از جامعیت و پایداری قانون، عدم شفافیت در 
موارد اســتثنا، کارآمدی و رعایت حقوق مکتســبه افراد. مفهوم اصل 
جامعیت و پایداری قانون آن اســت که مقامات اداری مکلفند همواره 
در اعمالــی که انجــام می دهند، قوانینــی را رعایت کننــد که دارای 

ویژگی های عام بودن و پایداری نسبی باشند.
شفافیت نیز اصل توانمند ساختن عموم برای به دست  آوردن اطلاعات 
در مورد عملیات و ســاختارهای یک نهاد معین تعریف می شــود؛ اما 
قلمرو اصل شــفافیت مطلق نیست و مشــمول محدودیت هایی است 
که این محدودیت ها ناظر به عناوینی چــون حریم خصوصی، امنیت، 
مصالح عمومی دولت و مانند این موارد است که در صورت عدم رعایت 

این استثنائات، نظام اداری صحیح مختل خواهد شد.
کارآمدی و اثربخشی به معنای نســبت ارزش اهداف محقق شده به 
ارزش اهداف مورد انتظار و به  عبارت  دیگر انجام کار درســت است و 
بنا بر اصل رعایت حقوق مکتســبه افراد، حقوقی که شــرعاً و قانوناً 
برای شــهروند به تبع وضعیت حقوقی خاصی ایجاد می شــود، باید 
در تمامــی اعمال اداری مورد احتــرام دولت قرار گیــرد؛ چراکه در 
غیر این صورت، نه تنها این حقوق تأمین نشــده، بلکه به آسانی نقض 

می شوند.
از آنجا که ارائــه خدمات عمومــی به عنوان یک عمــل اداری اهمیت 
فراوانــی در زندگــی اجتماعــی دارد، از اصولی تبعیــت می کند که 
چهارچوب اجرایی و طرق لازم الاجرا شــدن آن را تبیین می کند و این 
اصول عبارتند از: اســتمرار، تقدّم، برابری، انطباق و رایگان بودن که در 

نظرات شورای نگهبان مورد توجه واقع شده است.
عمل اداری مهم دیگری که به طور ویژه در رویه شــورای نگهبان بدان 
توجه شده اســت، اخذ هزینه های عمومی است که در این مورد به اصل 
برابری در پرداخت هزینه ها توجه شــده اســت. برابــری در پرداخت 
هزینه های عمومی مفهومی نســبتاً نوین و به معنای اعمال معیارهای 
قانونی یکســان بر أخذ هزینه های عمومی و اتخــاذ معیارهای عینی و 
معقول برای اخذ این هزینه ها در تدوین قوانین اســت که برای تحقق 
آن لازم است معیارهای اتخاذ شــده برای طبقات مختلف شهروندان 
متفاوت بوده و حتی با توجه بــه اهمیت حفظ منافع عمومی، گروهی از 

شهروندان مشمول حمایت در این زمینه شوند.

نمایندگانازتوضیحاتمرتضویدربارهعملکرد
شستاقانعشدند

نمایندگان مجلس شورای اسلامی پاســخ های وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی درباره عملکرد شستا و تاپیکو را قانع کننده دانستند.

 در جلسه علنی مجلس شورای اســلامی سوال سید مجتبی محفوظی 
نماینده مردم آبادان پیرامون علت بی برنامگی در شرکت شستا و تاپیکو 
از سید صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دستورکار 

قرار گرفت.
نماینده آبادان در مجلس پاســخ های مرتضوی را قانع کننده ندانست 
و بر این اساس پاسخ های وزیر درباره ســوال مذکور به رأی نمایندگان 
گذاشــته شــد که وکلای ملت با ۱۳۳ رأی موافق، ۷۵ رأی مخالف و ۵ 
رأی ممتنع از مجموع ۲۲۸ نماینده حاضر در مجلس اعلام کردند که از 

توضیحات وزیر قانع شدند.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور برنامه سازی در رســانه ملی در موضوع 
جوانی جمعیت را از مهم ترین اقدامات فرهنگ ســاز 
خواند، گفت: دبیرخانه ســتاد ملی جمعیت با رویکرد 

چابک سازی آن تقویت شود.
 پنجمین جلســه ســتاد ملی جمعیت با حضور رئیس 

جمهور برگزار شد.
حجت الاسلام ســید ابراهیم رئیســی در این جلسه با 
اشــاره به اهمیت موضوع تنظیــم جمعیت و ضرورت 
رعایت اســناد بالادســتی و قوانین مصوب در موضوع 
جوانی جمعیــت، بازنگری در عملکرد دســتگاه های 
مســئول در پیگیری مصوبات ســتاد ملی جمعیت را 
ضروری خواند و بر جبران عقب ماندگی های متناسب 
با دغدغه موجود درباره این مسأله بسیار مهم و تقویت 

اقدامات فرهنگ ســاز با رویکرد تشــویقی 
تأکید کرد.

رئیس جمهور از اولویت های مســئله جوانی 
جمعیت را تقویت رویکردهای تشــویقی و 
به ویژه فرهنگ ســازی برای اقشار مختلف 
جامعه دانســت و گفت: مجموعــه اقدامات 
دســتگاه های متولی در این زمینــه باید به 

گونه ای باشــد که جامعه احســاس کند خانواده های 
دارای فرزند بیشــتر کیفیت زندگی بالاتری خواهند 

داشت.
رئیس جمهور برنامه سازی در رســانه ملی در موضوع 
جوانی جمعیت را از مهم ترین اقدامات فرهنگ ســاز 
خواند و افزود: در تمامی تولیدات فرهنگی می بایست 

دلالت های محصــولات بر تشــویق فرزند 
آوری تمرکز شــود به گونه ای کــه به مرور 
مسئله جمعیت به عنوان یک گفتمان قالب 

مورد توجه قرار گیرد.
رئیسی با اشــاره به ضرورت تعیین نقشه راه 
متناسب برای دستگاه های متولی در مسئله 
تنظیم جمعیت، بر اســتمرار سیاســت ها و 
تصمیمات به روز شونده برای رسیدن به نتایج مناسب 

در این حوزه تأکید کرد.
رئیــس جمهور بــا تأکید بــر تقویــت رویکردهای 
بازدارنــده در موضوع ســقط جنین، به دبیر ســتاد 
ملی جمعیت دســتور داد بــا تشــکیل کارگروهی 
متشکل از مســئولین وزارت بهداشت، معاونت امور 

زنان و خانواده ریاســت جمهوری و قوه قضائیه ابعاد 
مختلف موضوع به دقت بررســی و نسبت به رفع آنها 

اقدام شود.
»ضرورت جلوگیــری از واردات داروهای غیر قانونی و 
برخورد با باندهای مجرمانه و جرایم ســازمان یافته«، 
»تقویــت دبیرخانه ســتاد ملی جمعیت بــا رویکرد 
چابک سازی آن« و »تدوین نقشــه راه زمانبندی شده 
برای وظایف و اقدامات همه دستگاه در زمینه افزایش 
جمعیــت« از دیگر تأکیــدات رئیس جمهــور در این 

جلسه بود.
در پنجمین جلســه ســتاد ملی جمعیــت همچنین 
۸ مصوبه از جملــه در زمینه تســهیل و رفــع موانع 

فرزندآوری به تصویب اعضا رسید.

رئیسجمهوری

رئیسیدرجلسهستادملیجمعیت:دبیرخانهستادملیجمعیتبارویکردچابکسازیآنتقویتشود

زهرا علیدادی  نمایندگان سرانجام و پس 
از رفت و برگشــت های مکرر، طرح اصلاح 
موادی از قانون انتخابات مجلس را تصویب 
کردند و انتخابات امســال بر اســاس قانون 

جدید برگزار می شود.
 مهر مــاه ســال ۹۵ رهبر معظــم انقلاب 
سیاست های کلی »انتخابات« را که پس از 
مشورت با مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
تعیین شــده بود، ابلاغ کردنــد. در مجلس 
قبلی اقداماتی برای اصلاح قانون انتخابات 
مجلس انجام شــد که در نهایــت به جایی 

نرسید.
 مقام معظم رهبــری بارها از جمله در دیدار 
نمایندگان مجلــس یازدهم بــر پیگیری 
اصــلاح قوانیــن انتخابات به عنــوان یک 
مطالبه از مجلس تاکید کردند؛ نمایندگان 
مجلس یازدهم مدتی منتظر ماندند تا دولت 
لایحه جامع انتخابــات را ارائه دهد اما چون 
خبری از این لایحه نشد، خودشان دست به 
کار شــدند و »طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس شورای اســلامی« را با لحاظ کردن 
سیاست های کلی انتخابات ابلاغی از سوی 
مقام معظم رهبری در دســتور بررسی قرار 

دادند.
چندین ماه بررســی این طــرح در مجلس 
طول کشــید و رفت و برگشــت هایی بین 
مجلس و شورای نگهبان داشت و سرانجام 
شــورای نگهبان این طرح ۵۷ مــاده ای را 

تأیید کرد.
 البته هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام که مصوبــات مجلس را از 
حیث انطبــاق با سیاســت های کلی نظام 
بررســی می کند، ایراداتی به ماده ۵۳ طرح 
اصلاح مــوادی از قانــون انتخابات مجلس 
مبنی بر برگــزاری انتخابات تناســبی در 
تهران گرفــت. مجلس هم چندیــن بار بر 
مصوبه خود اصــرار کرد اما ســرانجام در 
جلسه علنی روز یکشــنبه )اول مرداد ماه( 
مجلس شورای اســلامی موضوع تناسبی 
شــدن انتخابات تهران را از این طرح حذف 

کرد.

انتخابات مجلس را با قانون جدید 
برگزار خواهیم کرد

هادی طحان نظیف، ســخنگوی شــورای 
نگهبــان پــس از تصویب طــرح »اصلاح 
مفادی از قانون انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی« با حذف مــاده ۵۳ در خصوص 
برگــزاری انتخابــات تناســبی در حوزه 
انتخابیــه تهــران، گفت: »اصــلاح قانون 
انتخابــات سال هاســت که مطرح اســت. 
مجلس شــورای اسلامی در ســال گذشته 
طرح مذکور را در دســتورکار خود قرار داد 
و پس از چند ماه بررســی در کمیســیون و 

صحن نهایی شد.«
ســخنگوی شــورای نگهبان با بیان اینکه 
این طرح شــامل ۵۷ ماده بود کــه در مورد 
۵۶ ماده آن اختلاف نظری وجود نداشــت 
تنها ماده ۵۳ مورد اختلاف نظر بود و هیأت 
عالی نظارت بر حســن اجرای سیاست های 
کلی نظام نسبت به این ماده ایراداتی داشت، 
تاکید کرد: »مجلس شــورای اسلامی ماده 
اختلافی را حذف کــرد و طرح را به تصویب 
رســاند. امیدواریم هرچه زودتر تشریفات 
قانونی ابلاغ این مصوبه صــورت گیرد. این 
قانون از تاریــخ تصویب لازم الاجراســت، 
لــذا انتخابات پیــش رو با قانــون جدید و 

به روزرسانی شده برگزار می شود.«
تناسبی شــدن انتخابات تهران به حدی در 
این مدت بر ســر زبان ها افتاده بود که گویا 
این طرح فقط همین یک ماده را دارد و بحث 
تناسبی شدن روی سایر مواد این طرح سایه 
انداخته بود. در نهایت نمایندگان مجلس به 
این نتیجه رســیدند که اگر باز هم روی این 
یک ماده اصرار کننــد، موضوع برای تعیین 
تکلیف به مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
ارجــاع خواهد شــد، در آنجا هــم احتمالاً 
زمان بر می شــود، کل طرح بــه انتخابات 
امسال نمی رسد و انتخابات امسال بر اساس 

قانون قبلی اجرا می شود.

قانون انتخابات از گرو اصلاح طلبان 
خارج شد

حجت الاســلام جواد نیک بیــن، نماینده 
مردم کاشمر در مجلس شــورای اسلامی 
پس از حذف تناسبی شدن انتخابات تهران 
در جمع خبرنگاران، گفت: در حالی که یک 
جریان خاص متشــکل چهره های نزدیک 
به اصلاح طلبان، به بهانه بررســی ماده ۵۳ 
قانون جدید انتخابات مجلــس مربوط به 
تناسبی شــدن انتخابات تهران در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام ســعی داشتند 
ابلاغ قانون جدید را به تأخیــر بیندازند تا 
به انتخابات امســال نرســد، نمایندگان با 
رأی هوشــمندانه امروز خود به حذف ماده 
مربوط به تناسبی شــدن انتخابات، قانون 
جدید را از گــروگان این جریان سیاســی 

خارج کردند.
این نماینده مجلس در دوره یازدهم گفت: 
البتــه این به معنــای کنار گذاشــتن ایده 
راهبردی تناسبی شــدن انتخابات نیست 
و با توجه به تأثیر این ماده بــر ایجاد رقابت 
سیاسی بیشتر و مشــارکت همه طیف های 
سیاســی در عرصــه انتخابــات مجلــس 
که باعث می شــود هر جریان سیاســی یا 
اجتماعی به تناســبی وزنی کــه در جامعه 
دارد، مجلس کرســی داشــته باشد، طرح 
مربوط به تناســبی شــدن انتخابات تهران 
آماده ارائه به صحن اســت و احتمالاً فردا در 
صحن مجلس مطرح و درباره آن رأی گیری 

خواهد شد.
نیک بین گفــت: اگر این طــرح رأی بیاورد 
و تبدیل به قانون شــود، همــه جریان های 
سیاســی می توانند متناســب با ســطح 
مشــارکت حامیان خود در انتخابات، امید 
به کســب کرسی بیشــتر از مجلس داشته 
باشــند و علاوه بر افزایش مشارکت و جدی 
تر شدن رقابت به پاسخگو کردن مجلس به 
مردم و افزایش سطح کیفی مجلس خواهد 
انجامید و در بلند مدت به تحزب در کشــور 

کمک خواهد کرد.

افزایش فرصت شورای نگهبان برای 
بررسی صلاحیت ها

با توجه به اینکه قرار اســت انتخابات امسال 
مجلس بر اســاس قانون جدید برگزار شود، 
این ســوال پیش می آید کــه قانون جدید 
انتخابات مجلس چــه تفاوتی با قانون قبلی 

دارد. 
محمدصالح جــوکار، رئیس کمیســیون 
شــوراها و امور داخلی کشــور در مجلس 
در گفتگو بــا مهــر، می گویــد: »یکی از 
تغییرات اساســی صورت گرفته در طرح 
اصــلاح قانون انتخابات مجلــس، افزایش 
فرصت دســتگاه های نظارتی به خصوص 
شــورای نگهبان برای بررســی صلاحیت 
نامزدهاست که هم کمک می کند شورای 
نگهبان فرصت کافی را بررســی صلاحیت 
داوطلبان انتخابات مجلس داشــته باشد 
و هم باعث می شــود حقی از فردی ضایع 

نشود.«

دلایل ردصلاحیت داوطلبان به آنان 
اعلام می شود

همچنین محســن پیرهادی، عضو هیئت 
رئیسه مجلس درباره جزئیات قانون جدید 
انتخابات مجلس، گفت: »طرح اصلاح قانون 
انتخابــات مجلس در صدد رفع اشــکالات 
برگــزاری انتخابات در بحــث رعایت حق 
داوطلبان اســت و به صورت ویژه به موضوع 
تعیین مصادیق و شرایط احراز صلاحیت ها 

کاندیداها ورود کرده است.«
 وی تاکیــد کرد: »مجلــس در طرح اصلاح 
قانــون انتخابــات مجلــس در راســتای 
سیاســت های ابلاغی مقام معظم رهبری 
در سال ۹۵، سیاســت های کلی انتخابات 
و رعایت حقوق مــردم و داوطلبان گام های 
اساســی و رو به جلویی را برداشــته است. 
یکی از اهداف و دســتاوردهای طرح اصلاح 
انتخابات قانون انتخابات مجلس شــورای 
اســلامی، بسترســازی برای مشــارکت 

حداکثری مردم در انتخابات است.«
 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
متذکر شــد: »اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی یکی از دغدغه های اصلی 
نمایندگان و نیازهای ضروری کشور است که 
همواره در ادوار گذشــته مجلس مطرح شده 
اســت اما به دلیل تلاقی با سال پایانی مجالس 
بدون نتیجه مســکوت مانده است، اما مجلس 
یازدهم بــا رأی به اصــلاح قانــون انتخابات 
مجلس اســباب برگزاری انتخابات پیشــرو را 
با قانون جدید و به دور از کاســتی های قانون 

انتخابات قبلی فراهم آورد.«
 پیرهادی بــا بیان اینکه یکــی از نقاط قوت 
اساسی این طرح این اســت که به داوطلب 
فرصت داده می شود مقابل تصمیم دستگاه 
نظارتی مبنی بر رد یا عدم احراز صلاحیت ها 
از خــود دفاع کنــد، گفت: »بنــد یازدهم 
سیاســت های کلی انتخابات بــر »تعیین 
ســازوکارهای شــفاف، زمان بندی شــده 
و اطمینان بخــش و فراهم کــردن حضور 
داوطلبــان یا نماینــدگان آن هــا در تمام 
مراحل« و »پاسخگویی مکتوب در خصوص 
دلایــل ابطــال انتخابــات و رد صلاحیت 
داوطلبان در صورت درخواست آنان« تاکید 
می کند، مسئله ای که همواره مورد مطالبه 
داوطلبان بــوده اما به دلیــل نقص قوانین، 
امکان پیگیری نداشــته که در طرح اصلاح 
قانون انتخابــات مجلــس، داوطلبان این 
امکان را به دست می آورند که دلایل ابطال 
انتخابــات و رد صلاحیت خــود را مکتوب 

دریافت کنند.«
  به گفتــه نماینده مردم تهــران در مجلس 
احقاق تأکیــدات بند دهم سیاســت های 
کلی انتخابات یعنی »تعیین دقیق معیارها 
و شاخص ها و شــرایط عمومی و اختصاصی 
داوطلبان در چارچوب قانون اساسی با تأکید 
بر کارآمدی علمی، جســمی و شایســتگی 
متناسب با مسئولیت های مربوط و تعهد به 
اسلام، انقلاب و نظام اسلامی و قانون اساسی 
به ویژه التزام به ولایت فقیه و سلامت اخلاقی 
- اقتصادی« و »شناســایی اولیــه توانایی و 

شایســتگی داوطلبان در مرحله ثبت نام به 
شیوه های مناســب قانونی و متناسب با هر 
انتخابات« و »بررســی دقیق و احراز شرایط 
لازم برای صلاحیت نامزدهــا با پیش بینی 
زمان کافی در چارچوب قانون هر انتخابات 
از طریــق اســتعلام از مراجــع ذی صلاح و 
پاسخگویی مســئولانه و به موقع آن ها« نیز 
از دیگر نقاط قوت و دارای اهمیت اصلاحیه 

مجلس است.

تکلیف به وزارت کشور برای برگزاری 
انتخابات الکترونیکی

همچنین جعفر قــادری، نماینــده مردم 
شــیراز در مجلس در گفتگو بــا خبرنگار 
مهر، درباره قانــون جدید انتخابات مجلس 
شورای اســلامی، اظهار داشت: »در قانون 
جدید انتخابات مجلس شــورای اسلامی 
سعی شــده بر مبنای سیاســت های کلی 
انتخابــات ابلاغی از ســوی مقــام معظم 
رهبری اصلاحاتی در قانون قبلی انتخابات 
صورت گیرد. زمان کافی به شورای نگهبان 
و هیئت های اجرایی داده شــده و ترکیب 
هیئــت اجرایــی و ســاختارهای نظارتی 
و اجرایی انتخابــات هــم تغییراتی کرده 

است.«
وی گفت: »در قانون جدیــد فرصت کافی 
به شــورای نگهبان برای بررسی صلاحیت 
کاندیداهای انتخابات داده شــده اســت. 
همچنین وزارت کشــور موظف شــده که 
با در نظــر گرفتــن ســهولت رأی دادن، 
تسریع در شــمارش آرا، حضور و مشارکت 
رأی دهندگان، فرآیند رأی دادن و شمارش 
آرا را در حداقــل یــک هشــتم حوزه های 
دارای تعــدد کرســی مجلس، بــه صورت 
کاملًا الکترونیکی برگــزار کند. همچنین 
پیش بینی هــای لازم را بــرای تبلیغــات 
انتخاباتی در نظر گرفتیم و مشارکت فعالیت 
احــزاب در انتخابــات هم در ایــن طرح به 

خوبی لحاظ شده است.«

آثار مثبت پیش ثبت نام
 انتخابات مجلس

ســمیه محمودی، نماینده مردم شهرضا 
در مجلــس شــورای اســلامی در گفتگو 
با خبرنگار مهر، با اشــاره به تصویب طرح 
اصلاح قانــون انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی، گفت: »یکی از تفاوت های اصلی 
قانون جدیــد انتخابات مجلــس با قانون 
قبلــی در این اســت که در قانــون جدید 
مرحله »پیش ثبت نام« در نظر گرفته شده 

است. 
در قانون قبلی انتخابات، ثبت نام داوطلبان 
انتخابات مجلس یــک مرحله ای بود و چند 
ماه قبل از برگزاری انتخابات انجام می شد، 
اما در قانــون جدید »پیش ثبــت نام« هم 
وجــود دارد و داوطلبــان انتخابات مجلس 
باید پیش ثبت نــام کنند و اگر ایــن کار را 
انجام ندهند، ثبت نام اصلی از آنان نخواهد 
شــد.«نماینده مردم شــهرضا در مجلس 
شورای اســلامی تصریح کرد: »با توجه به 

اینکه زمان ثبت نام داوطلبان چند ماه قبل 
از ثبت نام اصلی در نظر گرفته شــده است، 
داوطلبان باید زودتر اســناد و مدارکی را که 
لازم اســت، ارائه دهند و اگر افراد اشکالاتی 
در مدارک و سوابق خود داشــته باشند، به 
داوطلب گفته می شــود که ثبت نام اصلی 

انجام ندهد.
 این کار باعث می شــود دیگر شاهد ازدحام 
در روز ثبت نام اصلــی و رد صلاحیت های 
گســترده به دلیل نواقص مدارک و سوابق 

نباشیم.«
هادی طحان نظیف، ســخنگوی شــورای 
نگهبان نیز درباره پیــش ثبت نام انتخابات 
مجلــس می گویــد: »یکــی از مهمترین 
ویژگی های قانون جدید انتخابات طراحی 
مرحله ای با عنوان »پیش ثبت نام« اســت. 
در این مرحله مــدارک عینی افراد همچون 
مدارک تحصیلی، تابعیت، ســو پیشــینه 
کیفری و… از سوی دســتگاه های مرجع 
همچون وزارت علوم، سازمان ثبت و احوال 
و قــوه قضائیه مورد بررســی قــرار خواهد 
گرفت. با ابلاغ این قانــون این مرحله باید از 

مرداد ماه جاری آغاز شود.«
وی دیگر ویژگی قانون جدیــد انتخابات را 
توســعه زمان های بررســی و اظهارنظر در 
بررسی صلاحیت ها دانســت و یادآور شد: 
»در انتخابــات یازدهمیــن دوره مجلس 
شورای اســلامی که ســال ۹۸ برگزار شد، 
حدود ۱۶ هزار نفر ثبت نام کردند، اما زمان 
بررســی صلاحیت آن تعداد افــراد کافی و 
منطقی نبود و همواره این نگرانی و دغدغه 
وجود داشــت که حقی از داوطلبان و مردم 

تضییع شود.«

سازوکار مجلس برای تبلیغات 
انتخاباتی

همچنین علی حدادی، عضو کمیســیون 
شــوراها در مجلس دربــاره مفــاد قانون 
جدید انتخابــات مجلــس، می گوید: »در 
طرح اصــلاح مــوادی از قانــون انتخابات 
مجلس، پیش بینی های لازم برای تبلیغات 
انتخاباتی انجام شــده اســت. همچنین در 
این طرح به موضوعات مرتبــط با تخلفات 
انتخاباتــی، جرایم انتخاباتــی و جلوگیری 
از خرید و فروش رأی اشــاره شــده اســت 
و راهکارهایی بــرای ارتقــای آگاهی های 
عمومی دربــاره موضوع انتخابــات در نظر 
گرفته شــده است که صدا و ســیما و دیگر 
رســانه ها مســئولیت مهمی در این زمینه 

دارند.«
سخنگوی کمیســیون امور داخلی کشور 
و شــوراها در مجلس با بیــان اینکه نوع و 
شیوه تبلیغات در زمان انتخابات در بخش 
فضای مجازی هم در این طرح لحاظ شده 
اســت، ادامه داد: »هر داوطلــب می تواند 
یک ســتاد انتخاباتی مجــازی به صورت 
تارنمای اینترنتی داشــته باشــد و موظف 
است که نشانی و مشــخصات دقیق درگاه 
و همچنین مســئول آن را بــه فرمانداری 
مرکز حــوزه انتخابیــه و هیئت اســتانی 
بررســی تبلیغات اعلام و پیونــد آن را در 
ســامانه ای که وزارت کشور اعلام می کند، 

ثبت کند.«

شیوه فعالیت های انتخاباتی
 در فضای مجازی

حدادی اظهار داشــت: نامزد موظف است 
پیوند سایر درگاه های مجازی قانونی مانند 
پیام رســان اجتماعی را در تارنمای مذکور 
قرار دهد. کلیــه تبلیغــات و فعالیت های 
انتخاباتی نامزد در فضــای مجازی تنها در 
این تارنما و درگاه های معرفی شده صورت 

می پذیرد. 
وزارت کشــور موظف اســت پس از تأیید 
ســتادهای مجازی، پیوند این ستادها را از 
طریق سامانه خود به تفکیک حوزه انتخابیه 
در دســترس قرار دهد، به گونه ای که عموم 
مردم بــه ســهولت بتوانند برای آشــنایی 
با داوطلبان و ســوابق آنان به این ســامانه 

مراجعه کنند.
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 انتشار 12 همت اوراق شرکتی
تامینمالیتولیدازبورسبهبودیافت

وضعیت تامین مالی بخش تولید از مسیر بازار ســرمایه در بهار امسال 
بهبود یافته است؛ به شکلی که شاهد انتشــار ۱۲ همت اوراق شرکتی، 
۹ همت عرضه اولیه و ۸۱ همت افزایش ســرمایه شرکت های بورسی 

بوده ایم.
 یکی از نــکات مهمی که طی ســال های گذشــته همواره از ســوی 
کارشناســان مطرح می شــد بحث هدایت نقدینگی به سمت تولید و 
تأمین مالی ایــن بخش از طریق ظرفیت های بازار ســرمایه بود چراکه 
با این روش نه تنهــا نقدینگی به جای هزینه شــدن در ســوداگری و 
بازارهای غیرمولــد به بخش تولید واریز می شــود بلکه در بلندمدت به 

رشد اقتصادی و مهار تورم نیز کمک می کند.
در این راستا بررســی ها نشــان می دهد که در بهار امســال وضعیت 
تأمین مالی بخش تولید از بازار ســرمایه که همواره بــه عنوان یکی از 
چالش های اصلی این بخش مطرح می شــد، نسبت به پارسال از طریق 
»عرضه اولیه« »انتشار اوراق شرکتی« و »افزایش سرمایه شرکت های 

بورسی« بهبود یافته است.
بر این اساس، در سه ماهه نخســت امسال ۱۲ هزار میلیارد تومان اوراق 
شرکتی منتشر شد که نسبت به سه ماهه پارسال، افزایش ۲ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومانی را نشــان می دهد. بنابراین شــرکت ها توانستند با این 

مدل از فروش سهام، نسبت به تأمین مالی خود اقدام کنند.
همچنین در بهار امســال ۹ عرضه اولیــه در بورس بــه ارزش ۹ هزار 

میلیارد تومان انجام شد. بهار پارسال ۸ عرضه اولیه در بورس داشتیم.
آمار نشــان می دهد که افزایش سرمایه شــرکت های بورسی در بهار 
امسال ۸۱ هزار میلیارد تومان بود که نسبت به مدت مشابه پارسال که 

رقم ۳۳ هزار میلیارد تومان بود، افزایش ۱۴۵ را نشان می دهد.

در فصل بهار
مالیاتبرثروتچقدربود؟

یکــی از ردیف های درآمدهــای مالیاتــی دولت به مالیــات بر ثروت 
اختصاص دارد کــه طبق آخرین آمار میزان درآمــد دولت از این محل 
از ابتدای ســال جاری تا انتهای خرداداماه ۷۷۹۰ میلیارد تومان بوده 

است.
 مالیات بر ارث، مالیات های اتفاقی، مالیات نقل وانتقال سرقفلی، مالیات 
نقل وانتقال ســهام، مالیات نقل و انتقالات املاک، مالیات تمبر و اوراق 
بهادار، مالیات بر واحدهای مســکونی گران قیمت)با احتساب عرصه و 
عیان(، مالیات بر انواع خودرو های سواری و وانت دو کابین دارای شماره 
انتظامی شــخصی گران قیمت و درآمد حاصل از مالیات بر واحد های 
مسکونی خالی از سکنه از مواردی هســتند که زیرمجموعه مالیات بر 

ثروت قرار دارند.
بر این اســاس، میزان مالیــات دریافتی از محل مالیــات بر ارث ۵۰۷ 
میلیارد تومان، از محــل مالیات های اتفاقی هفت میلیــارد تومان و از 

محل حق تمبر و اوراق بهادار ۵۷۹ میلیارد تومان بوده است.
از محل نقل وانتقال ســرقفلی، مالیــات نقل وانتقال ســهام و مالیات 
نقل وانتقالات امــلاک به ترتیب ۷۸۶ میلیارد تومــان، ۳۸۵۷ میلیارد 

تومان و ۱۵۵۱ میلیارد تومان مالیات اخذ شده است.

درآمد دولت از محل مالیات بر واحدهای مســکونی گــران قیمت)با 
احتســاب عرصه و عیان( پنج میلیارد تومــان و از محل درآمد حاصل 
از مالیات بر واحد های مســکونی خالی از ســکنه یک میلیارد و چهار 

میلیون تومان بوده است.
بر این اســاس، صاحبان مالیات بر انواع خودرو های سواری و وانت دو 
کابین دارای شماره انتظامی شــخصی گران قیمت طی سه ماه نخست 

سال ۴۹۳ میلیارد تومان مالیات پرداخت کردند.

 20 میلیون جامانده داریم
تخلفسازمانخصوصیسازیدرسهامعدالت

رئیس فراکسیون ســهام عدالت در مجلس با اشاره به اینکه جاماندگان 
سهام عدالت ۲۰ میلیون نفر هســتند، گفت: ممانعت و تخلف سازمان 
خصوصی سازی موجب شــد ۳.۵ میلیون نفر به مجموعه سهامداران 
اضافه نشــوند. مهدی ســعادتی بیشه ســری با یــادآوری اینکه آمار 
جاماندگان سهام عدالت نزدیک به ۲۰ میلیون نفر است، اظهار داشت: 
اضافه شدن ۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر از جامعه کمیته امداد و بهزیستی 
به مجموع سهام عدالت هدف ما در سال گذشته بود که به دلیل ممانعت 
و تخلف سازمان خصوصی سازی حتی این تعداد نیز به مجموعه سهام 

عدالت اضافه نشدند.
رئیس فراکسیون ســهام عدالت در مجلس با بیان اینکه مجلس برای 
گرفتن حق مردم هرگز کوتاه نخواهد آمد، گفت: با ســرمایه واگذاری 
پتروشــیمی خلیج فارس می توانستیم ســرمایه لازم برای تحقق این 

هدف را فراهم کنیم اما باز هم این اتفاق نیفتاد.
وی همچنیــن افزود: بیش از ۹۰ درصد مجامع کشــوری در سراســر 
اســتان ها برگزار شــده اند و بیش از ۳۰۰ تعاونی ســازماندهی و جز 

تعاونی های رسمی قرار گرفتند.

رشد24درصدیمالیاتابرازیشرکتها
درسالجاری

ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور از رشــد ۲۴ درصدی ارزش 
مالیات ابرازی شرکت ها در سال جاری بابت عملکرد سال قبل خبر داد.

رشد ۲۴ درصدی مالیات ابرازی شرکت ها در سال جاری
مهدی موحدی بک نظر، در مورد آخرین وضعیت ارائه اظهارنامه مالیات 
عملکرد شرکت ها افزود: با توجه به اینکه مهلت ارائه اظهارنامه مالیات 
عملکرد شــرکت ها برای ســال ۱۴۰۱ که تا ۳۱ تیرمــاه ۱۴۰۲ بود و 
مهلت هم تمدید نشــد، تا این زمان تعداد اظهارنامه مالیاتی از ســوی 
شرکت ها حقوقی کشــور ۳۳۸ هزار و ۱۱۱ فقره بود که نسبت به تعداد 
اظهارنامه های پارسال که ۳۳۰ هزار و ۹۳۰ فقره بوده از رشدی معادل 

۲.۲ درصد در تعداد اظهارنامه های برخوردار شده است.
ســخنگوی ســازمان امــور مالیاتــی همچنیــن در مــورد ارزش 
اظهارنامه های مالیاتی ابرازی شرکت ها گفت: ارزش مالیات ابراز شده 
در سال جاری تا آخر تیرماه ۱۲۴ هزار میلیارد تومان است که نسبت به 
مدت مشابه ســال قبل که رقم ۱۰۰ هزار میلیارد تومانی بود، از رشدی 

معادل ۲۴ درصد برخوردار شده است.
وی تأکید کرد: مهلت ارائــه اظهارنامه مالیات شــرکت ها تا پایان تیر 

۱۴۰۲ بود که این مهلت تمدید نشده است.
موحدی بک نظــر در مــورد اینکه چه تعداد از شــرکت های کشــور 
اظهارنامه مالیاتی داده اند، گفت: ما فقط رشد ۸ هزار واحدی شرکت ها 

را داریم و آمار کلی همه شرکت های کشور در اختیار ما نیست.

بازار

رئیس ســازمان ملی استاندارد در پاســخ به اینکه آیا 
تاکنون برندی برای واردات با مشــکل مواجه شــده؟ 
گفت: تا امــروز هیچ برندی از خودروهــای وارداتی به 
دلیل عدم تایید سازمان ملی اســتاندارد ایران متوقف 
نشده است. مهدی اسلام پناه در پاسخ به سوالی درباره 
محمولــه ای از خودروهای برند خارجــی که به دلیل 
مشکلات مربوط به اســتاندارد مجوز ورود به کشور را 
دریافت نکرده اند، گفت: ایــن خبر در ذات، خبر غلطی 

است. به نظر من برخی دنبال حواشی هستند.
وی افزود: ســازمان ملی اســتاندارد بــه عنوان یک 
سازمان فنی و تخصصی که در بین سازمان های کشور 
مرجعیت دارد و تنها پایگاه اطمینان بخشــی به کالا و 
خدمات اســت، موضــوع آن در مواجهه با هــر کالا و 

خدمتی اطمینان بخشی است.
رئیس سازمان ملی اســتاندارد با بیان اینکه 
این ســازمان برای واردات میلیون ها خودرو 
تسهیلگری کرده و هم اشخاص حقیقی و هم 
حقوقــی می توانند واردات خــودرو را انجام 
دهند، گفت: واردات خودرو می تواند مطابق 
مواردی که در فرآیندهای قانونی در مجلس 

یا دستگاه اجرایی تصویب شده، انجام شود.
وی در پاســخ به اینکه آیا تاکنون برندی برای واردات 
با مشــکل مواجه شــده؟ گفت: تا امــروز هیچ برندی 
از خودروهای وارداتــی به دلیل عدم تایید ســازمان 
ملی اســتاندارد ایران متوقف نشده اســت. لزوما همه 
تاییدیه های واردات مربوط به سازمان ملی استاندارد 

نیست.اســلام پناه در پاســخ بــه اینکه آیا 
دســتورالعمل های کیفی خودروی وارداتی 
با خــودروی داخلی متفاوت اســت؟ گفت: 
این تفــاوت به خاطــر تفــاوت ظرفیت ها و 
قابلیت های متفاوت در داخل و خارج کشور 
است. روشن است که ما در ایران نمی توانیم 
پورشه تولید کنیم. اما دستورالعمل واردات 
با ده ها بند و تبصره تصویب و ابلاغ شــده است. علاوه 
بر آن سازمان ملی استاندارد چند مورد بخش نامه هم 
ابلاغ کرده است.وی افزود: قسمت عمده استانداردها 
به عنوان زبان مشــترک تجارت بین کشورهای عضو 
به اشتراک گذاشــته می شــود. بنابراین استانداردها 
یعنی حداقل ها که یکســان اســت. اختلاف بر ســر 

استانداردهای کارخانه ای و آپشن های رقابتی است که 
می تواند رضایت مشــتری را جلب کنــد که این موارد 
در کشــورهایی که در فضای رقابتــی تولید و فروش 

می کنند بیشتر است.
اســلام پناه با بیان اینکه در بحث واردات باید به جای 
نشــان دادن بخش حاکمیتی، باید بنگاه های تولیدی 
را با مطالبــه عمومی برای جهش تولیــد کیفی مواجه 
کنیــم، تصریح کرد: همــه چیز قهری نیســت و بلکه 
بخشی ذائقه ای اســت. اما وقتی انحصار ایجاد می شود 
و تفاوت قیمت وجــود دارد، مصرف کننــده به صف 
خرید همین خودروهای بی کیفیت مــی رود. چرا که 
انحصاری و غیررقابتی اســت و تفــاوت قیمت ایجاد 

می کند.

مدیرکل دفتر همــکاری بین المللی گمرک جمهوری 
اســلامی ایــران از صــادرات ۴۷.۵ میلیــون دلاری 
کالاهای ایران به ۴ کشــور اروپایی در بهار امسال خبر 
داد.امید گلزاری در تشریح افزایش صادرات کالاهای 

ایرانی به چهار کشــور اروپایی شامل اســپانیا، ایتالیا، 
فرانسه و هلند، اظهار داشت: عمده کالاهای صادراتی 
ایران به اســپانیا شــامل زعفران، پســته، مغز پسته، 
پلی اتیلن، دیگ هــای صنعتی آب گــرم، مصنوعات 

ریخته گری و رادیاتور اســت؛ ارزش صادرات ایران به 
اسپانیا در ۳ ماه اول ســال جاری ۱۶ میلیون دلار ثبت 

شده است.
وی اضافه کــرد: عمده محصولات صادراتــی ایران به 

ایتالیا شــامل مصنوعات ریخته گری، چرم و پوســت 
موکنده، زعفران و مغز پســته بــوده و ارزش صادرات 
ایران به ایتالیا در سه ماه اول امسال ۱۸.۵ میلیون دلار 

بوده است.

خودرو

صادرات

محمدحسین ســیف اللهی  بررسی های 
میدانــی مهر نشــان می دهد اســتفاده از 
روش هــای متنوع برای کتمــان درآمد در 
میان طلافروشــان رواج بســیاری دارد.در 
هفته اخیــر، اتحادیه طــلا و جواهر تهران 
در واکنــش به گزارش منتشــر شــده در 
خبرگــزاری مهر تحــت عنــوان »۸ هزار 
طلافروش هیچ مالیاتــی نمی پردازند!«، از 
یک بازی رسانه ای علیه صنف طلا خبر داد 
که قصد دارد اعضای این صنف را در تقابل با 

پرداخت مالیات جلوه دهد.
در خبری که با عنوان فرار مالیاتی صنف طلا 
و جواهر یا بازی رســانه ای در وب سایت این 
اتحادیه منتشر شــده، این گونه آمده است: 
»این طیف خبــری بحث برانگیــز که طی 
هفته های گذشــته به کرات در مورد صنف 
طلا و جواهر منتشر شــده در راستای موج 
رســانه ای اســت که صنف طلا را در مقابل 
پرداخت مالیات قرار می دهد. این در حالی 
است که این صنف و صنعت همیشه خود را 
مطیع قانون دانسته و با شفافیت، بیشترین 
مشارکت را بین اصناف در پرداخت مالیات 

داشته است.«
بر اســاس رئیس اتحادیه طلا، جواهر، نقره 
و ســکه تهران، رســانه ها تحلیل درستی 
از موضــوع مالیاتــی صنف طــلا و جواهر 
نداشته اند و پرداخت نکردن مالیات توسط 
این ۷ هزار و ۸۰۰ نفر بــه دلیل فرار مالیاتی 
نبوده، بلکه مســئله مهم مربــوط به درآمد 
پایین این افراد می شــود که اساساً نیازی به 

پرداخت مالیاتی از سوی آنها نبوده است.
این در حالی اســت که همین نکته عیناً در 
گزارش منتشــر شــده در خبرگزاری مهر، 
عنوان شده بود. در این گزارش آمده بود که 
مطابق با آمار ارائه شــده از سوی سخنگوی 
ســازمان مالیاتی، میزان درآمد بیش از ۳۰ 
درصد از اعضای صنف طلا و جواهر )حدود 
۷ هزار و ۸۰۰ واحد صنفی( در سال ۱۴۰۱ 
به قــدری پاییــن تشخیص داده شــده که 

هیچ گونه مالیاتی نپرداخته اند.
اتهام بــازی رســانه ای در حالی از ســوی 
اعضای ایــن اتحادیه مطرح می شــود که 
به گواه آمــار و بر اســاس آخرین اطلاعات 
موجــود، هر کارمند در ســال گذشــته به 
طور میانگیــن بیــش از ۱۲ میلیون تومان 
مالیات پرداخت کرده؛ اما در مقابل، مالیات 
دریافتی از هــر طلافروش –کــه از جمله 

اصناف پردرآمد محســوب می شــود - به 
طــور میانگین کمتــر از ۱۰ میلیون تومان 
در ســال بوده اســت.با توجه اینکه میزان 
تعیین شــده برای معافیت مالیات بر درآمد 
در سال ۱۴۰۱، تا ســقف ماهانه ۵ میلیون و 
۶۰۰ هزار تومان بوده است، می توان نتیجه 
گرفت که طبق بررســی های انجام شــده 
توسط سازمان مالیاتی، حدود ۸ هزار واحد 
صنفی طلافروشــان درآمدی کمتر از این 
میزان داشته اند؛ موضوعی که البته باور آن 
بسیار مشکل است؛ البته قراردادن این خبر 
در کنار سایر تجربه ها و بررسی های میدانی، 

موضوع را شفاف تر می کند.
اتخــاذ روش هــای مختلف بــرای کتمان 
درآمد از ســوی اصناف، موضوعی اســت 
که شــاید عموم مردم با فلســفه و چرایی 
آن آشــنایی ندارند؛ اما بعضاً بــا همراهی 
ناآگاهانــه آنهــا در موقعیت هــای مرتبط 
صورت می گیرد؛ شــاید یک خرید ساده از 
طلافروشی های واقع در سبزه میدان تهران، 
بتواند تا حــدی واقعیت ماجــرای مالیات 

اندک طلافروشان را آشکار سازد.
بررسی ها نشان می دهد برخی طلافروشان 
به وضوح در پی این هستند که حتی الامکان 
مشتریان از پرداخت با دستگاه کارت خوان 
خودداری کننــد و برای دریافــت وجوه از 
روش کارت بــه کارت اســتفاده می کنند 

و در این فرایند نیز از حســاب بستگان و یا 
کارکنان خود بهره می برند، حتی دیده شده 
که برخی واحدها، شماره حساب مشتریان 
خود را به یکدیگــر می دهند تــا کمترین 
ردپایــی از فعالیت طلافروش در سیســتم 
بانکی و مالیاتی باقی نمانــد، موضوعی که 
ریســک معاملات را برای مشتریان افزایش 
داده و آنها را در معــرض کلاهبرداری قرار 
می دهد؛ اما متأسفانه شــاهد همکاری آنها 
هســتیم که البته این موضوع نیاز بیشتری 

به اطلاع رسانی و آگاه سازی عمومی دارد.
با وجود همــه این تفاســیر، در نظر گرفتن 
مالیــات صفــر بــرای حــدود ۳۰ درصد 
طلافروشــان دیگر موضوع عجیبی به نظر 
نمی رســد و صحنه کاملًا شفاف است! البته 
رئیس اتحادیــه طلا، جواهر، نقره و ســکه 
تهران در پاســخ بــه این شــبهه که برخی 
از طلافروشــان برای فرار از ثبت حســاب 
بانکی خود به مانند پزشــکان بــه خریدار 
شماره حساب دیگری می دهند و از دستگاه 
کارت خوان استفاده نمی کنند، می گوید: در 
هر صنفی معمولاً افراد اندک متخلف هست 
که بدون جواز کســب و غیرقانونی فعالیت 
می کنند که اتحادیه با بازرسی های دوره ای 
شناســایی و تشــکیل پرونده بــرای این 

واحدها اقدام می کنند.
در این شرایط بد نیست، به جای اتهام زنی به 

رسانه ها، اتحادیه طلا و جواهر تهران نسبت 
به اقدامات خود بــرای مقابله با این جماعت 
اندک )!؟( که خود نیز بــه وجود آن معترف 
است، شفاف سازی نموده و به طور مثال در 
یک ماهه اخیر از حجــم برخوردهای خود 

اطلاع رسانی کند.

مغالطه رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
تهران در خصوص مالیات اندک 

طلافروشان
از طــرف دیگر، نــادر بذرافشــان، رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهــران در مصاحبه با 
رســانه دیگری، در خصوص چرایی مالیات 
اندک و یا صفر طلافروشــان این موضوع را 
به واحدهای تولیدی طــلا که در واحدهای 
مســکونی فعالیت می کنند و فعــلًا امکان 
گرفتن جواز ندارند، مرتبط می داند؛ این در 
حالی است که اساساً واحدهای بدون جواز، 
فاقد پرونده مالیاتی بوده و در نتیجه در آمار 
ارائه شده توسط سخنگوی سازمان مالیاتی 
نیز جایی ندارند!طبق اطلاعات ارائه شــده 
توســط مهدی موحدی بکنظر، حدود ۲۵ 
هزار واحد صنفی مجــوز فعالیت در حوزه 
طلا دارند کــه حدود ۳۰ درصد مشــمول 
مالیات صفر شــدند، بنابراین این اظهارنظر 
از سوی رئیس اتحادیه طلا و جواهر نیز یک 
آدرس غلط اســت و واحدهای بدون مجوز 

اصلًا در آمار ســخنگوی ســازمان مالیاتی 
لحاظ نشــده است؛ چه بســا با اضافه شدن 
این واحدهــا، وضعیت عملکــرد مالیاتی 

طلافروشان به مراتب ناامیدکننده تر شود!

مجموع شکاف مالیاتی 1401، حدود 
330 هزار میلیارد تومان!

نکته دیگری کــه باید پیرامــون اظهارات 
رئیس اتحادیه طلا و جواهر به آن اشاره کرد، 
مرور برخی مفاهیم و عناوین مالیاتی است 
تا از هرگونه قضاوت اشتباه جلوگیری شود. 
عنوان »فرار مالیاتی« عموماً برای آن دسته 
از فعالیت هایــی که در اقتصــاد زیرزمینی 
انجام می شود، به کار می رود؛ اما اتفاقی که 
در برخی اصناف به ویژه طلافروشان شاهد 
آن هستیم، استفاده از شگردها و روش های 
متنــوع برای کتمــان درآمد اســت که در 
ادبیات مالیاتی، با عنوان »اجتناب مالیاتی« 

از آن یاد می شود.
میــزان »فــرار« و »اجتنــاب مالیاتــی« 
روی هم رفته، با عنوان »شــکاف مالیاتی« 
یاد می شــود. شــکاف مالیاتی نیز به علاوه 
میزان درآمد مالیاتی محقق شــده، معادل 
ظرفیــت بالقوه مالیاتی کشــور اســت. بر 
اســاس آخرین پژوهش ها میزان شــکاف 
مالیاتی در ایران معادل ۷۰ درصد از مجموع 
درآمدهای مالیاتی وصول شده است. با این 
اوصاف، باتوجه به بیش از ۴۷۰ هزار میلیارد 
تومان درآمد مالیاتی وصول شــده در سال 
گذشــته، می توان میزان شــکاف مالیاتی 
را در حدود ۳۳۰ همت بــرآورد کرد.طبق 
پژوهشی که در ســال ۹۹ توسط اندیشکده 
اقتصاد مقاومتی انجام شــده است، حدود 
۵۹ درصد از حجم مجموع شــکاف مالیاتی 
در ایران مربوط به مالیات بر مشــاغل است 
که طبق آمار در ســال گذشته تنها ۶ درصد 
از مجمــوع درآمدهای مالیاتی را پوشــش 
داده است. دراین بین، این نکته هم خواندنی 
است که نســبت میزان درآمد ازدست رفته 
در بخش مالیات بردرآمد مشــاغل نسبت 
به درآمــد وصولــی حــدود ۶۳۰ درصد 
برآورد شده است؛ به عبارت دیگر، در بخش 
مالیات بر درآمد مشــاغل، بیــش از ۷ برابر 
آن رقمی که تاکنون پرداخت شــده، قابل 
استحصال است؛ اما به شرط آنکه با اقدامات 
شفافیت زا، از حجم شــکاف مالیاتی در این 

بخش کاسته شود.

رئیسسازمانملیاستاندارد:محمولهخودروهایوارداتیرامتوقفنکردهایم
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سازمان بورس به مجلس پیشنهاد داد

تجدیدارزیابیتمامطبقاتداراییهابرایشرکتهایبورسیالزامیشود
خریدار   رئیس ســازمان بــورس و اوراق 
بهادار گفت: این سازمان در خصوص قانون 
برنامه پنج ســاله هفتم کشــور پیشنهادی 
را به مجلس ارائه کرده اســت که به موجب 
آن تجدید ارزیابی تمــام طبقات دارایی ها 
برای شــرکت های ثبت شــده نزد سازمان 
الزامی شــود.به گزارش ســازمان بورس، 
»مجید عشــقی« بــا بیان اینکه ســازمان 
بــورس و اوراق بهادار در خصــوص قانون 
برنامه پنج ســاله هفتم کشور پیشنهادی را 
به مجلس ارائه کرده است که به موجب آن 
تجدید ارزیابی تمام طبقات دارایی ها برای 
شرکت های ثبت شــده نزد سازمان الزامی 
شــود، افزود: با توجه به شــرایط اقتصادی 
کشــور، این موضوع از چند جنبه ضروری 
به نظر می رســد که موضوع نخست آن ارائه 
اطلاعات مفیدتــر و به روزتــر در خصوص 
ارزش روز دارایی ها در ترازنامه شــرکت ها 

اســت. در این رابطه باید گفت بــا عنایت 
به شــرایط تورمی که اقتصاد کشــور طی 
دهه های اخیــر تجربه کرده اســت، ارزش 
روز دارایــی شــرکت های ثبت شــده نزد 
سازمان بورس و اوراق بهادار با ارزش دفتری 
دارایی هــا در ترازنامــه شــرکت ها فاصله 
معنــی داری دارد، بنابرایــن ارزش دفتری 
اطلاعات مفیدی به ذی نفعان ارائه نمی کند.

وی خاطرنشــان کرد: ضمن ایــن که عدم 
ارائه اطلاعات صحیح به سرمایه گذاران در 
خصوص ارزش روز دارایی ها، قابلیت اتکای 
ترازنامه شرکت ها را به شــدت تحت تاثیر 
قرار می دهد، از ایــن رو تجدید ارزیابی همه 
طبقــات دارایی ها با هدف ارائــه اطلاعات 
با قابلیت اتــکای بهتر به ســرمایه گذاران 

ضروری است.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهــادار ارائه 
تصویر قابــل اتکاتر از وضعیت ســودآوری 

شرکت ها را نکته دیگر در این رابطه ارزیابی و 
اضافه کرد: روند صورت های مالی شرکت ها 
نشان می دهد مبلغ ســود شرکت ها در طی 
سال های گذشــته افزایش قابل ملاحظه ای 
داشته است اما بررســی ها بیانگر این نکته 
اســت که این افزایش عمدتا بــه دلیل تورم 
ایجاد شــده در نــرخ فروش شــرکت ها در 

نتیجه افزایش در ســطح عمومی قیمت ها 
بوده اســت.وی گفت: افزایش مبلغ ســود 
شرکت ها لزوما به معنی افزایش سود واقعی 
شرکت ها نبوده و بیشــتر حاصل یک متغیر 
اسمی اســت تا رویدادهای اثرگذار بر رشد 
تولید واقعــی و بهره وری شــرکت ها. بدین 
ترتیب عدم لحاظ اســتهلاک دارایی ها )با 
ارزش روز( قابلیــت اتکای اعــداد صورت 
ســود و زیان را با ابهام روبرو می سازد. با این 
توضیحات تجدیــد ارزیابی  همــه طبقات 
دارایی ها با هدف لحاظ کردن آثار استهلاک 
دارایی هــا بر ســود شــرکت ها و واقعی تر 
کردن ســود صنایع اجتناب ناپذیر اســت.
عشــقی به لزوم انجام ســرمایه گذاری های 
بلندمدت به منظور دســتیابی بــه اهداف 
رشد پایدار اشــاره کرد و افزود: بدیهی است 
بقای شــرکت ها در صنایع کشــور در گروه 
انجام ســرمایه گذاری های بلندمدت است. 

شــرکت های تولیدی و خدماتــی که لنگر 
اصلی در اســتقلال اقتصادی کشور و عدم 
وابســتگی به واردات هســتند ناگزیرند به 
منظور حفظ ســطح تولیدات خود، نسبت 
به انجام سرمایه گذاری های بلندمدت اقدام 
کنند.رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
گفت: انجام هرگونه سرمایه گذاری نیازمند 
منابع مالی اســت و منابع داخلی شرکت ها 
از اصلی تریــن منابــع تامیــن مالی چنین 
ســرمایه گذاری های بلندمدت محســوب 

می شود.
 با عنایت به موضوع ضروری اســت شرکت ها 
سالانه و به طور مستمر وجوهی را بابت تامین 
مالی انجــام ســرمایه گذاری های بلندمدت 
کنار بگذارند و آن را صرف سرمایه گذاری در 
دارایی های واقعی بکنند و این امر در ســایه 
لحاظ اســتهلاک دارایی هــا در صورت های 

مالی شرکت ها میسر خواهد شد.
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آقااجازه؛بریمفضایمجازی!
  هوشنگ صدفی جماعت اوســتا کار فنی؛ اغلب هنگام سفت کردن 
پیچ و مهره تلاش می کنند آهســته پیچ ها را ســفت کنند تا نبرد. این 
روزها ســختی معاش ؛ پیچ های زندگی و چالش های معیشت ؛ رمقی 
برای معلمان نگذاشته که وارد فضای مجازی؛ آن هم از جنس مجازش 

شوند.
رضا مراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش؛ بــا حل و فصل چالش های 
آموزشی ؛ کمر همت بسته تا فضای ولنگار مجازی را مجاز کند؛ گذشته 
از پروتکل های اجتماعی ؛ امنیتی ؛ گزینشــی؛ حراســتی ؛ معیشتی ؛ 
مدرســه؛ مدیریتی ؛ والدین و دانش آموزی برای معلمان ؛ یک پروتکل 
اساسی درسامانه آموزشــی جامانده بود که قرار هست بی تعارف برای 
معلمان اینترنت باز؛ تدوین شود تا منبعد شاهد ولنگاری اینترنتی آنان 

نباشیم.
اصولا چه لزومی دارد معلم شــب بیدار بماند و مطلب ؛ عکس و اعتراض 
و مقاله در فضای اینترنت بنویســد؛ شــاخصه معلم منضبط این است 
اولا حقوق کم دریافت کند ؛ ثانیا بهره آموزشــی بیشتری داشته باشد؛ 
ثالثا در مناســبت های ملی و مذهبی درخط مقدم باشــد رابعا گوشه 
چشمی به معیشــت و مادیات نداشته باشد خامســا مقید به پروتکل 
های گزینشــی؛ حراســتی ؛ مدیریتی و الخ فضای مجاز باشد نه فضای 

غیرمجازی !
با این توصیه وزارتــی منبعد باید برای معلمان ســاعت خورو وخواب ؛ 
استراحت ؛ تفریح ؛ بازی ؛ تدریس و اســتفاده از فضای اینترنت تعریف 
شود چه لزومی دارد معلم شب ها بنشیند پای تلویزیون ؛ فیلم و برنامه 
های رنگارنگ ببیند؛ سراسر وقت معلم باید صرف مطالعه ؛ علم آموزی؛ 
بازنگری شــیوه تدریس ؛ آماده سازی مطالب کلاســی و رعایت نظم و 

نسق در مدرسه؛ خانواده و جامعه باشد.
اگربا این دست فرمان درجامعه آموزشــی پیش بریم همه چالش های 
آموزشی ؛ پرورشــی و اجتماعی به زودی حل خواهندشد ؛ درسته افت 
تحصیلی و جامانــده ازتحصیل داریم ؛ مزد معلمــان کمتر ازنرخ تورم 
در جامعه هست ؛ متون درسی به تناسب ســخنرانی این و آن مسئول 
کم وزیاد می شــود؛ غول مدارس غیر انتفاعی جیب مردم را خالی می 
کنند؛ دانش آموزان بی انگیــزه؛ کنکورمحور و ضد جامعه بار می آوریم 
؛ مدارس کپری و غیراســتاندارد داریم ؛اما باید بــه فکرمعلمان جامعه 
آموزشی باشیم تا بیراهه نروند. معلم اینترنت باز فضای غیرمجازی؛ نه 

تنها عارضه است بلکه آفت هایی دارد نگو و نپرس.
امید که رضا مراد صحرایی با تدوین پروتــکل اینترنتی معلمان بتواند 
به مراد ایمن ســازی محیط آموزشی دســت پیدا کند؛ هرچند فضای 
مجازی دریایی است پهناور که ماهی گیری درآن به این آسانی نیست. 
توصیه می شــود وزیر جدید الورود آموزش و پرورش به جای پرداختن 
به حاشــیه ها ؛ به رفــع چالش های کمبــود معلم با انگیــزه؛ مدارس 
استاندارد ؛ افزایش رفاه وسطح زندگی معلمان؛ راهکارهای کاهش افت 
تحصیلی و مردودی مقاطع تحصیلــی ؛مهار غول مدارس غیرانتفاعی ؛ 
مدارس دولتی شهریه بگیر؛ تربیت دانش آموزان پویابه جای ربات های 
مدرک ساز ؛ برچیدن فضای استرس از فضای آموزشی وهکذا بپردازد. 
دو سال صدارت بر کرسی آموزشــی فرصتی برای اجرای پروتکل های 
امنیتی و انتظامی جامعه آموزشی نخواهد گذاشت. اوستا رضای مراد؛ 

پیچ های آموزشی را سفت نبندید شاید پیچ و پیچ دهنده با هم ببرند.

معاونت حقوقی و امور مجلس قوه قضائیه:
آییننامهلایحهاستقلالکانونوکلادرانطباق

باقانونتسهیلقراردارد
معاونت حقوقی و امــور مجلس قوه قضائیــه در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
آیین نامه لایحه اســتقلال کانون وکلای دادگســتری مصوب ۱۱ تیر 
۱۴۰۲ در انطباق با قانون تســهیل صدور مجوزهای کســب و کار قرار 

دارد.
به گزارش معاونت حقوقی و امور مجلس قوه قضائیه، پیرو اخبار منتشر 
شــده درباره نحوه نظارت قوه قضائیه بر اجرای ماده ۵ قانون تســهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار مصوب ۱۴۰۰ و اصلاح ماده ۵۴ آیین نامه 
لایحه استقلال کانون وکلای دادگستری مصوب ۱۴۰۰ برای گذراندن 
دوره کارآموزی وکالت، معاونت حقوقی و امــور مجلس قوه قضائیه در 
اطلاعیه ای اعلام کرد: آنچه معاون حقوقی و امور مجلس قوه قضائیه در 
جلسه قبلی کمیسیون جهش تولید اعلام کرد مبنی بر رفع مغایرتهای 
آیین نامه وکالت با قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار بود که در 
عمل، در ابلاغیه جدید رئیس قوه قضائیه این موارد در اصلاح آیین نامه 

مدنظر قرار گرفته و اعمال شده است.
این اطلاعیه می افزایــد: در آزمون پذیرش متقاضیــان دریافت پروانه 
کارآموزی وکالت ســال ۱۴۰۱، معیارهای یاد شــده در قانون تسهیل 
صدور مجوزهای کســب و کار، توســط کانون ها و مرکــز وکلای قوه 
قضائیه به طور کامل رعایت شــده اســت. برگــزاری دوره کارآموزی 
براســاس تکلیف مقــرر در مــاده ۲۲ لایحه اســتقلال کانون وکلای 
دادگســتری مصوب ۱۳۳۳ و در راستای ارتقای ســطح علمی و عملی 
و ایجاد توانایی کارآموزان اســت و نحوه برگزاری این دوره، منصرف از 
نحوه اجرای ماده ۵ قانون تســهیل و حذف ظرفیت پذیرش کارآموزان 

وکالت است.
در این اطلاعیه درباره برگزاری آزمون کارآموزان، آمده اســت: اصولاً 
این آزمون در راســتای ارتقای دوره کارآموزی است و دلیلی بر حذف 
مردودین وجود ندارد زیرا امکان تکرار کارآموزی وجود دارد همچنین 
با توجه به مسئولیت خطیر ارائه دهندگان خدمات حرفه ای قوه قضائیه 
مانند وکلای دادگســتری، مطابق مواد ۷ و ۲۲ لایحه استقلال کانون 
وکلای دادگســتری و ماده ۶ قانــون کیفیت دریافــت پروانه وکالت، 
فعالیت کارآمــوزان در ارائه این نوع خدمات تا پیــش از گذارندن دوره 
کارآموزی، بصورت محدود و براســاس مقررات تعیین شده به موجب 
آیین نامه مصوب رئیس قوه قضاییه خواهــد بود؛ بنابراین اصولاً در این 
مورد تخلف قانونی رخ نداده اســت تا قوه قضائیه از حیث بعد نظارتی با 

آن برخورد کند.
این اطلاعیه می افزاید: مفاد دوره آموزشی مرحله اول دوره کارآموزی 
وکالت در راستای آشنایی کارآموز با حوزه وکالت تعیین شده و سنجش 
کارآموز در این مرحلــه، نه به منظور تعیین ســقف پذیرش بلکه برای 

اطمینان از افزایش توانایی و ارتقای سطح علمی کارآموز است.

محمودی مطرح کرد
پاسخگوییبه۴۵۰امدادگربهصورتروزانه

سرپرست سازمان امداد و نجات با اشاره به راه اندازی مرکز پاسخگویی 
اضطراری امور امدادگران، از پاســخگویی به ۴۵۰ سوال امدادگران در 

این سامانه به صورت روزانه خبر داد.
 بابک محمودی، سرپرســت ســازمان امداد و نجات، گفت: به صورت 
میانگین هر روز، ۴۵۰ ســوال امدادگران در ســامانه پاســخگویی به 

امدادگران، پاسخ داده می شود.
وی ادامه داد: این مرکز به منظور، رفع ابهامات امدادگران در حوزه های 
مختلف بیمه، درجه بندی، امریه ســربازی، کمک هزینه ایاب و ذهاب، 

رفاهیات، پایگاه ها، مراکز عملیاتی و سایر امور، راه  اندازی شده است.
محمودی افزود: امدادگران اســتان های آذربایجان شرقی، لرستان و 
خراسان رضوی بیشترین تماس تلفنی را با سامانه داشته اند.سرپرست 
ســازمان امداد و نجات عنوان کرد: بیشــترین دلیل تماس امدادگران 

مربوط به ابهامات بیمه ای، امریه سربازی و حق الزحمه بوده است.

دیدگاه

دیوار

رئیــس اداره تصادفات پلیــس راهور تهــران بزرگ 
آسیب پذیرترین گروه سنی عابران پیاده در تصادفات 
رانندگی را افراد بالای ۶۰ ســال عنوان کرد و گفت که 

پس از آن افراد بین ۳۰ تا ۴۰ سال قرار دارند.
سرهنگ رابعه جوانبخت در تحلیل تصادفات رانندگی 
رخ داده برای عابران پیاده در معابر پایتخت اظهارکرد: 
در بررســی هایی که از تصادفات رانندگی رخ داده در 
بهار امسال انجام دادیم، مشخص شد ۵۲ درصد از کل 
تصادفات رخ داده برای عابران پیاده در ســاعات شب 
و تاریکی هوا رخ داده اســت، این در حالی است که در 

فضل بهار روز طولانی تر از شب است.
وی ادامه داد: همچنین آمار مــرگ عابران پیاده در 
تصادفات نیز نشــان داد که در بهار امســال بیش از 

نیمــی از جانباختگان در ســاعات تاریکی 
شــب جان خود را از دســت داده اند، این 
موضوع نشان می دهد که خستگی و خواب 
آلودگی راننــدگان در ســاعات تاریکی و 
پایانی شــب، عدم رویت پذیری عابران از 
ســوی رانندگان، قرار گرفتــن عابران در 
نقاط کــور و فاقد دیــد و ... منجــر به این 

حوادث شده است.
جوانبخــت همچنین بــا بیــان اینکــه۳۹ درصد از  
تصادفات شهر  تهران مربوط  به عابرین پیاده بالای ۶۰ 
سال است، گفت: آمارهای ما نشــان می دهد که افراد 
زیر  ۲۰ سال فقط پنج درصد از کل تصادفات مربوط به 

عابرپیاده را به خود اختصاص داده اند.

رئیــس اداره تصادفات پلیــس راهور تهران 
بــزرگ درباره چرایــی این آمــار نیز گفت: 
بــه طورکلی یافته هــای علمی هم نشــان 
می دهد که افرادی که در  ســنین بالای  ۶۰ 
سال  هســتند تعلل در تصمیم گیری دارند 
و با گامی که به یک باره بــه عقب برمی دارند 
راننده را دچار اشــتباه در محاسبات رفتاری 
می کنند. دلیــل اکثر تصادفاتی که در  این رده ســنی 

روی  می دهد به همین شکل است. 
وی ادامه داد: در ایــن جدول، حدود هفــت درصد از 
تصادفات عابر پیاده مربوط به افراد ۲۰تا ۳۰ سال بوده 
اســت. همچنین افراد ۳۰ تا ۴۰ سال ۱۹ درصد و افراد 
۴۰ تا ۵۰ ســال نیز  ۱۶ درصد را به خود اختصاص داده 

است. افراد دارای ۵۰ تا ۶۰ ســال سن نیز ۱۴درصد از 
کل تصادفات عابران پیاده در پایتخت طی بهار امسال 

را دارا هستند.
جوانبخت درباره رده ۳۰ تا ۴۰ سال نیز گفت: این رده 
سنی، رده فعال و جوان است، پویایی لازم را برای تردد 
دارد و به همان نســبت که تردد آنها بالاست مشخص 
است که بیشتر در  معرض خطر هم قرار دارند. در بحث 
رانندگان و در رده ســنی بین ۳۰ تا ۴۰ سال وضعیت 
مطلوبی  را از حیث رانندگی شاهد هستیم، اما در بحث 
عابران پیاده بسیاری از این افراد مولفه های  تردد ایمن 
را رعایت نمی کنند و جزو همان افرادی هســتند که از 
روی نرده ها می پرند یا ورود یک باره و ناگهانی به سطح 

معابر  و سواره رو دارند. 

پلیس

خریــدار   اشــتغال زندانیــان از چرخه 
بازگشــت به زندان و ارتــکاب مجدد جرم 
پیشگیری می کند و طبق اعلام قوه قضائیه 
اکنون برای حدود ۲۵ درصد زندانیان کشور 
اشــتغال مولد و پایدار ایجاد شــده است و 
این اقدام حمایتی، کاملا بــا اختیار و میل 

زندانیان انجام می شود.
 بنیاد تعــاون زندانیان با حدود ۷۰ ســال 
سابقه با هدف توانمندسازی زندانیان برای 
بازگشــت مجدد آنان به جامعــه فعالیت 
می کند و مطابق با اساســنامه این نهاد عام 
المنفعه، حرفه آموزی و اشــتغال زایی برای 
زندانیــان در دوران حبــس دو هدف کلی 

بنیاد تعاون زندانیان است.
در ۱۲ سال اخیر، حدود یک میلیون زندانی 
در ۲۰۰ رشــته فنی و حرفه ای گواهینامه 
حرفه آموزی دریافــت کردند تا بتوانند بعد 
از رهایی از زندان اشــتغال یا حرفه را ادامه 
دهند و اکنــون ۶۵ هزار زندانی شــاغل در 
یکهزار واحد تولیــدی در پیرامون یا بیرون 

از زندان ها مشغول فعالیت هستند.
»رحیم مطهرنژاد« مدیرعامل بنیاد تعاون 
زندانیــان دربــاره حرفه آمــوزی و صدور 
گواهینامه های فنــی و حرفه ای، راه اندازی 
کســب و کار برای زندانیان، لــزوم توجه به 
اشــتغال زندانیان بیش از رهایی آنها از بند، 
انواع فعالیت هــا و تولیدات متنوع زندانیان، 
جزئیات حقوق و دســتمزد آنها، بازاریابی و 
برندســازی محصولات تولیدی زندانیان و 
امکان ارسال و صادرات محصولات به خارج 
از کشور سخن گفت و به استقبال زندانیان از 
اشتغال و نگاه مثبت قوه قضائیه برای توسعه 

و کمک به فعالیت زندانیان تاکید کرد.
در ادامــه مشــروح گفــت و گو بــا رحیم 

مطهرنژاد آمده است:

 نظــر زندانیان درباره اشــتغال در 
زندان چیســت؛ به عبارتی دیگر کار 

زندانی اختیاری است یا اجباری؟
بازدیدهای میدانی چند ســاله و آمارهای 
بنیاد تعــاون زندانیان و ســازمان زندان ها 
و اقدامات تامینی و تربیتی کشــور حاکی 
از آن است که زندانیان از اشــتغال و حرفه 
آمــوزی اســتقبال می کننــد و در این دو 
مهم، هیچ اجبــاری بــرای زندانیان وجود 
ندارد. زندانیــان با کمال میل مشــغول به 
کار می شــوند زیرا حرفه ای را فرامی گیرند 
که بعــد از رهایــی از بند برای آنهــا زمینه 
ســاز اشــتغال اســت همچنین دستمزد 
دریافت می کنند و می تواننــد از این راه به 
خانواده هــای خود کمک کننــد؛ بنابراین 
اشــتغال زندانیان داوطلبانه و با اســتقبال 

مواجه است.
البته باید به توسعه اشتغال زندانیان کمک 
کنیم زیرا بنیاد تعــاون زندانیان با امکانات 
محدود نمی تواند برای همه زندانیان شغل 
فراهم کنــد و نیازمند کمــک حاکمیت، 
خیران، کارآفرینان و مردم است. در همین 
راســتا در هفته آخر اسفند ســال گذشته، 
نخستین نشســت خیران اشتغال زندانیان 
در استان خوزســتان برگزار شد و خیرانی 

که تاکنون بــرای آزادی زندانی یا حمایت 
از خانــواده زندانیــان هزینــه می کردند، 
اکنون برای کمک به اشتغال زندانیان اعلام 

آمادگی کردند.
اگر زندانــی به خصوص پــس از آزادی کار 
داشته باشد، بازگشت به زندان از حدود ۲۰ 
درصد به یک تا ۲ درصد کاهش پیدا می کند 
که موفقیت بی نظیری اســت و لازم اســت 
قوای ســه گانه و همه نهادهای حاکمیتی، 
مــردم و کارآفرینان به ایــن موضوع توجه 
کنند که علاوه بر آزادی زندانیان که هر ساله 
با حمایت مردم، دولت و رســانه ها رقم می 
خورد به اشــتغال زندانیان نیز کمک شود 
زیرا تنها رهاســازی زندانی کافی نسیت و 

باید به اشتغال پس از آزادی توجه شود.

  آیا شغل زندانیان طبقه بندی خاصی 
دارد؟

مــا اشــتغال زندانیــان را در چهــار گروه 
طبقه بنــدی می کنیم؛ یک گروه اشــتغال 
نشسته است؛ به این ترتیب که زندانیان در 
بندهایی که استراحت می کنند، می توانند 
مشغول به کار شــوند و ابزارهای لازم و مواد 
اولیه را از طریق فروشگاه حامی تهیه کنند 
یا به امانت بگیرند و محصولی را تولید کنند 
مثلًا با یــک قطعه چــوب کار منبت کاری 
انجام دهند یا با نخ و قــلاب، تور ماهیگیری 
ببافند؛ ایــن فعالیت هــا نیاز بــه کارگاه و 

کارخانه ندارد.
گروه دوم اشتغال زندانیان در محیط بسته 
است و در این فعالیت، زندانیان از محل هایی 
که هر روز استراحت می کنند به بنیاد تعاون 
زندانیان تحویل داده می شوند و در مجتمع 
کارخانجات بنیاد داخل زندان ها مشغول به 
کار می شوند؛ بنیاد تعداد زیادی کارخانه و 
کارگاه  دارد که زندانیان از صبح تا بعد از ظهر 
در این مکان ها مشــغول به کار می شوند و 

بعد از کار به داخل بندها باز می گردند.
گروه ســوم زندانیــان شــاغل در محیط 
نیمه باز هســتند؛ در هر زندان یک شورای 
طبقه بنــدی وجود دارد کــه رئیس زندان، 

معاونــان و قاضــی ناظــر زندان بررســی 
می کنند که آیا این زندانی کــه چند ماه از 
حضور وی در زندان سپری شده، امکان کار 
پشــت دیوارهای زندان را دارد؟ بنابراین با 
یک تضمین و تعهد آنها به گــروه زندانیان 
شــاغل در محیط نیمه باز ملحق می شوند. 
این زندانیان می توانند شب ها به منازل خود 
بروند یا اگر مایل باشــند در آسایشگاه هایی 

که ما ترتیب داده ایم استراحت کنند.
گروه چهارم، زندانیان اعزام به کار هستند؛ 
زندانیانــی کــه در شــهرک های صنعتی، 
مزارع، واحدهای کشــاورزی، کارخانجات 
و شــرکت های خصوصی، شــهرداری ها و 
نهادهای حاکمیتی مشغول به کار هستند 

و شب ها به منازل خود می روند.

   زندانیان چــه فعالیت هایی انجام 
می دهند؟

بخشــی از تولیــدات زندانیان بــه اقتصاد 
مقاومتی کمک می کنــد و اکنون زندانیان 
پنج هــزار نــوع محصول تولیــد می کنند 
و بنیاد تعــاون زندانیان پشــت دیوارهای 
زندان ها ۱۵ هزار هکتار زمین کشــاورزی، 
بــاغ، آبزی پروری، گلخانه، پــرورش طیور 
دارد که زندانیان در این واحدها مشغول به 
کار هســتند و ۹۸۰ واحد تولیدی کوچک، 
متوســط و بــزرگ را پیرامــون و بیرون از 
زندان ها اداره می کند همچنین بنیاد تعاون 
زندانیان ۴۰ واحد گلخانه به مساحت بیش 
از ۸۰ هزار متر مربع دارد که زندانیان در این 

فضاها مشغول کار هستند.
تعداد زیادی مزارع پــرورش ماهی داریم به 
عنوان نمونه اکنون فصل داشت میگو )لارو 
ریزی( در استان بوشــهر است؛ بنیاد تعاون 
زندانیان در استان بوشــهر ۳۰ هزار هکتار 
مزرعه میگو دارد که در پنج ماه آینده میگو 

برداشت خواهد کرد.
واحدهای دامپروری ســبک زیاد داریم از 
واحدهــای دارای ۱۰۰ رأس دام تــا هفت 
هزار رأس؛ بیشتر استان ها واحد دامپروری 

دارند.

کارخانجات متعددی داریم بنیاد دو کشت 
و صنعت بــزرگ را اداره می کنــد یکی در 
منطقه خاش سیســتان و بلوچســتان که 
۵۲۰۰ هکتار زمین داریم که هزار هکتار باغ 

پسته و بقیه زمین کشاورزی است.
اردوگاه اطراف زندان فشــافویه به وسعت 
۲۶۵۰ هکتــار در زمینــه کشــاورزی، 
باغداری، پرورش ماهی و عســل اخیرا هم 

پرورش شتر مرغ فعالیت دارد.

 حقوق و دســتمزد زندانیان چگونه 
تعیین می شــود؟ میــزان دریافتی 

زندانیان شاغل چقدر است؟
هر سال با توافق سازمان زندان ها و اقدامات 
تامینی و تربیتی کشــور، حقــوق و مزایای 
زندانیان شــاغل مورد بررسی قرار می گیرد 
و حتما در مقایسه با سال قبل روند افزایشی 

دارد.
    امســال با افزایش ۳۱.۵ درصد نســبت به 
سال قبل، حقوق و دستمزد زندانیان بیشتر 
شده است و به طور متوسط زندانیانی که در 
یک ماه ۲۲ روز کامل و روازنه هشت ساعات 
کار کنند، متوسط باید ســه میلیون تومان 
دریافت کنند و بالاترین رقم دریافت زندانیا 
ن حدود پنج میلیون تومان اســت و سعی 
داریم دستمزد زندانیان را به سمت مصوبه 

شورای عالی کار ببریم.
بخشی از دســتمزد به بنیاد تعاون زندانیان 
و بخش مهمی بــه ویژه در مــورد کارهای 
کارمزدی به خود زندانیان مربوط می شود؛ 
به عنوان نمونه زندانیانی که فرش می بافند 
اگر ماهر باشند در مقایسه با افراد نیمه ماهر 
و مبتدی دســتمزد بالاتــری دریافت می 
کنند یا تولیدکننــدگان حرفه ای کفش به 
صورت هر جفت کفش دســتمزد دریافت 
می کنند همچنین نرخ دستمزد به صورت 
استانی و براساس نرخ های مصوب اتحادیه 

مربوطه در نظر گرفته می شود.
تلاش داریم زندانیان عایدی بیشتر داشته 
باشــند و در مواردی که امــکان کارمزدی 
وجود نــدارد به صورت روزمزد، دســتمزد 

پرداخــت می کنیــم و پرداخت هــا طبق 
اســتانداردهایی اســت که نبایــد از یک 

حداقل هایی کمتر باشد.

 آیــا زندانیــان از بیمــه بهره مند 
هستند؟

همــه زندانیــان شــاغل از بیمــه عمر و 
حادثه برخــوردار هســتند اما بــه لحاظ 
محرومیت هــای دوران محکومیت از بیمه 

تامین اجتماعی برخوردار نیستند.

 برای بازارســازی و برندســازی 
اقداماتی  چــه  زندانیان  محصولات 

انجام شده است؟
مردم باید کالاهای تولید زندانیان را رویت 
کنند و از اینرو در تهران در منطقه شهرزیبا 
در نزدیکــی کانون اصلاح و تربیت اســتان 
تهران، فروشگاه عرضه محصولات تولیدی 
زندانیان دایر شده است که حدود ۲ هزار نوع 
صنایع دستی تولید زندانیان عرضه می شود 
همچنیــن در اســتان همــدان در میدان 
باباطاهر و در نزدیکی میــدان امام خمینی 
)ره( اصفهــان فروشــگاه هایی برای عرضه 
محصولات و تولیــدات زندانیان وجود دارد 
و در خوزستان نیز فروشــگاه بزرگی بالغ بر 
یکهزار متر در حال عرضه تولیدات زندانیان 
است.بازارســازی محصــولات تولیــدی 
زندانیان در شرف توسعه است و به زودی در 
بازارچه مرزی ماکو نیــز کافه گالری افتتاح 
خواهد شــد همچنین در اســتان گلستان 
با مشــارکت بخش خصوصــی تولیدات و 

محصولات زندانیان عرضه می شود.
در کنار عرضه مستقیم محصولات تولیدی 
زندانیان در فضــای دائمی، بنیــاد تعاون 
در نمایشــگاه ها نیز حضــور دارد و فروش 
مجازی نیز از طریق سایت حامی بازار انجام 
می شــود و اکنون بیش از ۵۰۰ نوع صنایع 
دســتی تولید زندانیان در این بازار مجازی 
عرضه می شود و با ثبت سفارش از هرکجای 
کشور یا سایر کشــورها امکان ارسال وجود 

دارد.

  آیا برای عرضه تولیدات زندانیان به 
خارج از کشور نیز برنامه ریزی صورت 

گرفته است؟
تاکنون به صورت غیرمســتقیم این اقدام را 
انجام دادیــم؛ به عنوان نمونــه بنیاد تعاون 
زندانیان ۲ هــزار هکتار باغ پســته دارد و 
محصولات این باغ ها توسط صادرکنندگان 
خریداری می شــود و پس از مرتب کردن و 
بسته بندی به خارج از کشور صادر می شود 
یا در مورد تولید گل رز، آنتوریوم و آلستروم؛ 
این گل های تولید شــده توسط زندانیان از 
طریــق صادرکنندگان گل به کشــورهای 
انگلیس و عمــان و قطر صادر می شــود و 
برای توســعه این کار فراخــوان داده ایم تا 
هر که آمادگی دارد در کشــورهای هدف به 
خصوص در کشورهای اسلامی منطقه مثلا 
عربستان ســعودی، امارات متحده عربی یا 
عمان با مشارکت بخش خصوصی نسبت به 

عرضه تولیدات زندانیان اقدام کنیم.

خریدار  رئیس شــورای اســلامی شهر 
تهــران از ادامــه پیگیری های خــود برای 
اعمال اصلاحات احکام مدیریت شهری در 
برنامه هفتم توسعه کشور در مجلس شورای 

اسلامی خبر داد.
 مهدی چمــران در خصوص نامه ارســالی 
به رئیس مجلس شــورای اسلامی مبنی بر 
اصلاحات برخی احکام برنامه هفتم توسعه 
با موضوع مدیریت شــهری، اظهار کرد: در 
حال حاضر، مباحث مطرح شــده با کش و 
قوس و رفت و برگشــت هایی روبه روست و 

این روند همچنان ادامه دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران در پاسخ 
به این پرسش که با توجه به تعاملات صورت 
گرفته امکان اعمال اصلاحات درخواســتی 
وجود دارد یا خیر؟ خاطرنشــان کرد: هنوز 

مراودات بــه نتیجــه مثبتی نرســیده اما 
امیدواریم این اصلاحــات در برنامه لحاظ 

شود.
گفتنی است رئیس شــورای اسلامی شهر 
تهران چندی پیــش با ارســال نامه ای به 
رئیس مجلس شورای اســلامی، مهمترین 
خواسته ها و دغدغه های مدیریت شهری را 

جهت اعمال در احکام برنامه تشریح کرد.
پیــش بینی افزایش ســهم شــهرداری ها 
از محــل قانون مالیــات بــر ارزش افزوده، 
پیش بینــی احــکام لازم بــرای مدیریت 
یکپارچه شــهری، پیش بینی واریز درآمد 
و منابع اختصاصی شــهرداری ها به حساب 
شــهرداری، اصلاح تعریف ناقــص و مبهم 
برنامه از دســتگاه اجرایــی، اصلاح حکم 
پیشــنهادی مبنی بــر تغییــر در ترکیب 

اعضای کمیســیون ماده ۱۰۰ به ســمت 
دولتی شــدن، پیــش بینی تهاتــر بدهی 
دولت با مطالبات شــهرداری ها به صورت 
ســه جانبه یا دوجانبه، رفع ابهــام از احکام 
برنامــه در خصوص ســامانه های ســادا و 

ســتاد، لزوم اجرای تعهد دولت به تســویه 
بدهی های ســنوات گذشته با شهرداری ها، 
ضرورت پیش بینی نحوه تأمین جایگزینی 
آب مورد نیاز فضای ســبز شهری، کمک به 
توســعه حمل و نقل عمومی و پاک از محل 
صرفه جویی مصرف ســوخت، لزوم ایفای 
نقش مدیریت شهری در طرح های تولید و 
عرضه مسکن حمایتی، عدم ضرورت تعیین 
تکلیف نهاد ملی برای اولویت بندی و نحوه 
مصرف عوارض ارزش افــزوده محلی، الزام 
به رعایت ضوابط طرح های توســعه شهری 
و تجانــس همجواری کاربری هــا با رعایت 
حقوق همســایگی و عدم ایجــاد تبعیض 
برای یک کاربری خاص، اجرای مولدسازی 
اموال غیر منقول دولتی و تبعیت شهرداری 
از دســتگاه های دولتــی در معافیــت از 

هزینه های دادرســی در راســتای کاهش 
هزینه های عمومــی از جملــه اصلاحات 
درخواســتی شورای اسلامی شــهر تهران 
جهت اعمال در احکام برنامه هفتم توســعه 

کشور است.
لایحــه برنامه هفتــم توســعه ۲۸ خرداد 
توســط رییس جمهور تقدیم مجلس شد و 
به طور رسمی از هفته اول تیرماه امسال در 
دستور کار بررسی کمیسیون های تخصصی 

مجلس قرار گرفت.
بر اســاس گزارش ســایت شــهر، به گفته 
سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس شورای 
اسلامی، گزارش این کمیسیون در خصوص 
لایحه برنامه هفتم توسعه حداکثر تا اواسط 
مردادماه بــرای بررســی، در صحن علنی 

مجلس ارائه خواهد شد.

آسیبپذیرترینعابرانپیادهدرتصادفاترانندگیچهکسانیهستند؟
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درتعاونیناشرانوکتابفروشانتهران
چهمیگذرد؟

 مدیرعامل تعاونی ناشران و کتاب فروشــان تهران درباره اقداماتی 
که هیات مدیره جدید انجام خواهــد داد، بیان کرد: مدیریت تعاونی 
به شــکل زنجیرۀ تامیــن، راه اندازی کارگروه توســعه شــرکت و 
تاســیس کارگروه توزیع کاغذ سه برنامه ای اســت که در این دوره 

پیگیری خواهدشد.
ارشــد عین الهی دربــاره فعالیــت ماه های اخیــر تعاونی ناشــران و 
کتاب فروشان تهران توضیح داد: شرکت تعاونی ناشران و کتاب فروشان 
تهران در گذشــته بزرگترین وارد کننده کاغذ برای ناشــران بود، این 
تعاونی کاغذ را بین همه ناشــران تقســیم می کرد. باید توجه داشــت 
علاوه بر ۶۵۰ عضو تعاونی که ســهام دار هستند، به حدود دو هزار عضو 
دیگر هم که ناشر بودند اما عضو اتحادیه و تعاونی نبودند، خدمات ارائه 

می دادیم.

تعاونی ناشران و کتاب فروشان تهران در سال ۹1 با شرکتی برای 
واردات 30 هزار تن کاغذ معادل 2۵ میلیون یورو قرارداد بست

مدیرعامل تعاونی ناشران و کتاب فروشــان تهران با اشاره به مشکلی 
که در سال ۹۱ برای این تعاونی شکل گرفته اســت، بیان کرد: تعاونی 
ناشــران و کتاب فروشــان تهران در ســال ۹۱ با شــرکتی وابسته به 
شــهرداری تهران برای واردات ۳۰ هزار تن کاغــذ معادل ۲۵ میلیون 

یورو قرارداد بست.
 متاســفانه بخش عمده ای از این پــول به باد رفت و نتوانســتیم برای 
دریافت آن کاری کنیم. به همین دلیل وارد روند قضایی شدیم تا مشکل 
را حل کنیم. شکایت کیفری کردیم و از ســال ۹۲ تا سال ۱۴۰۱ پیگیر 

این مساله هستیم.
او ادامه داد: متوجه شــدیم که دیگر نمی توانیم کاری کنیم و شرکت 
را هم نمی توانیم رها کنیم؛ زیرا شــرکت ســرمایه عظیم مالی دارد. 
ســاختمانی آپارتمانی داریم کــه برخی از واحدهــای آن را اجاره 
دادیم و همچنین انباری با وســعت ۴۵ هزارمترمربع در پاکدشــت 

داریم.

تغییر مدیرعامل و حضور ناشران در هیات مدیره تعاونی
عین الهی با بیان اینکــه در تیرماه ســال ۱۴۰۱ مجمع عمومی این 
تعاونی برگزار شده است، ادامه داد: در نتیجه مدیرعامل تغییر کرد، 
تا ســال گذشــته رئیس هیات مدیره بودم، بعد از برگزاری مجمع، 
به عنوان مدیرعامل انتخاب شــدم و ســه نفر علیرضا رئیس دانایی 
مدیر انتشــارات نگاه، مهدی میردشــتی مدیر انتشارات میردشتی 
و مهدی شیرازی مدیر انتشــارات ســنایی به اعضای هیات مدیره 

اضافه شدند.
مدیرعامل تعاونی ناشــران و کتاب فروشان تهران با اشــاره به اینکه از 
۱۶ مهر ۱۴۰۱ حرکت جدیدی در این تعاونی شــروع شده است، ادامه 
داد: ساختمان تعاونی را بازسازی کردیم و چهار طبقه از این ساختمان 
را به اجاره دادیم. انبار را هم اجاره دادیم، زیرا نمی خواســتیم تا زمانی 
که کاغذ بخریم، انبار خالــی بماند. این انبار ویژه کاغذ ســاخته و کل 
استانداردها در آن رعایت شده است، اگر خالی می ماند، بدون رسیدگی 

تخریب می شد.

پیش از این تعاونی کاغذ مازندران را میان ناشران توزیع می کرد
عین الهــی دربــاره اقداماتی که پیــش از ایــن در تعاونی ناشــران و 
کتاب فروشــان انجام می شــد، توضیــح داد: مدتی بــا کارخانه کاغذ 
مازندران قرارداد بسته بودیم و کاغذ این کارخانه را میان ناشران توزیع 
می کردیم. کاغذ بعد از تولید در کارخانه با تریلی به انبار تعاونی ناشران 
و کتاب فروشــان تهران منتقل و از آنجا میان ناشــران توزیع می شد. 
مدیران کارخانه تولید کاغذ مازنــدران تغییر کرد و همکاری ادامه پیدا 

نکرد.

ناشران مجبور نخواهندبود کالای مورد نیاز خود را از بازار و با 
قیمت های متفاوت تهیه کنند

مدیرعامل تعاونی ناشران و کتاب فروشــان تهران با بیان اینکه در دوره 
جدید ســه برنامه را پیگیری می کنند، افزود: در نظــر داریم مدیریت 
تعاونی به شکل زنجیرۀ تامین باشد تا از صفر تا صد نیاز ناشران به کاغذ، 
زینک، مقوا و هرچه لازم دارند، در تعاونی انجام شود. در نتیجه ناشران 
مجبور نخواهنــد بود کالای مورد نیــاز خود را از بــازار و با قیمت های 

متفاوت تهیه کنند.
به گفته او شــرکت های تعاونی می توانند میان پنج تا ۶ درصد از قیمت 
خرید سود را دریافت کنند؛ زیرا ســودی برداشت نمی شود و عین سود 
به ســهامداران باز می گردد. در نتیجه ناشــر و شــرکت تعاونی تمایل 

همکاری با یکدیگر را دارند.

قیمت گذاری کاغذ حاشیه زیادی دارد
عین اللهی درباره دومین برنامه تعاونی ناشــران و کتاب فروشان تهران 
توضیح داد: تلاش داریم کارگروه توســعه شــرکت را راه اندازی کنیم. 
مســئولان این بخش در حوزه های مختلف تامل و بررسی می کنند تا 

برای مثال کاغذ به صورت بندی یا رولی خریداری شود.

در کارگروه توزیع کاغذ، مقدار مصرف و توزیع درست کاغذ 
میان ناشران را کنترل می کنیم

مدیر عامل تعاونی ناشران و کتاب فروشــان تهران افزود: اگر توانستیم 
کاغذ وارد کنیم، باید بتوانیم کارگروه توزیع کاغذ را تاســیس کنیم. در 
این کارگروه هیچ نقشی نخواهم داشــت، تعدادی از ناشران و دو نفر از 
هیات مدیره خرید و توزیع کاغذ را براساس ضوابط کنترل می کنند، تا 
توزیع درست و بهینه داشته باشیم. نظارت بر این بخش بر عهده وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی است.
او با اعلام اینکه عمر هیات مدیره تعاونی ناشران و کتاب فروشان تهران 
سه سال است، ادامه داد: تا مهر ســال ۱۴۰۲ یک سال از عمر این هیات 
مدیره تمام می شــود. برای واردات کاغذ با شرکت چنمینگ چین و دو 
شرکت دیگر مذاکره کردیم. همچنین در خلال این موارد ممکن است 
مواردی پیش بیایــد که انجام دهیم. تلاش داریم تا از ســرمایه تعاونی 

استفاده کنیم.
عین الهی درباره تاثیر برنامه های تعاونی ناشران و کتاب فروشان تهران 
بر قیمت کاغــذ و کتاب، بیان کرد: قیمت گذاری کاغذ حاشــیه زیادی 
دارد و باید در این حوزه مورد به مورد پیش رفت، زیرا امســال شــاهد 

افزایش قیمت ناگهانی چاپ و زینک بودیم.

قاب

 زهرا منصــوری  وحید رهبانــی بازیگر 
فیلم ســینمایی »مصحلت« که با داستان 
محاکمــه یــک آقــازاده در ســال های 
ابتدایی پــس از انقلاب در حــال اکران در 
سینماهاســت، از رویکرد عدالت طلبانه و 

آشتی جویانه این فیلم گفت.
 »زبان را نگهدار باید بـُـدَن، نباید روان را به 
زهر آژدَن / که بر انجمن مرد بســیارگوی، 
بکاهد به گفتار خــود آب روی« در لابه لای 
حرف هــای آف رکــورد یا همان خــارج از 
مصاحبه، ناگهان ســر ذوق آمــد و با ارجاع 
به این ابیــات از حکیم فردوســی، نگاهش 
را دربــاره زیاده گویــی و موضع گیری یک 
هنرمند در هر زمینه و هــر موضوعی بیان 
کرد. وحیــد رهبانی هرچند در ســال های 
فعالیت حرفــه ای اش در تئاتــر، تلویزیون 
و ســینما، حاشــیه هایی را هم پشت ســر 
گذاشــته اما خــودش هیچ علاقــه ای به 
حاشیه سازی ندارد. رویکردی که در همین 

گفتگو هم می توان رگه هایی از آن را دید.
او که در عنفوان جوانی بــا نقش آفرینی در 
ســریال »خانه ما« به کارگردانی مســعود 
کرامتــی تبدیل بــه چهره ای آشــنا برای 
مخاطبــان تلویزیون در دهه ۷۰ شــد، در 
مقطعــی از فضــای کارهــای تلویزیونی 
فاصله گرفــت و تمرکــز ویژه خــود را بر 
نمایشنامه نویســی، بازیگری و کارگردانی 
تئاتر گذاشــت. او در مقــام مترجم، برخی 
متن هــا را به زبــان فارســی بازگرداند که 
گروه های دیگــر آن ها را بــه صحنه بردند. 
در ادامه همیــن فعالیت ها امــا بازهم این 
تلویزیون بود که ضریب دوباره ای به شهرت 
او داد و با ایفای نقش »محمد« در ســریال 

»گاندو« بار دیگر شهرت را تجربه کرد.
او پس از این تجربه تلویزیونی بار دیگر سراغ 
سینما هم آمد و می توان گفت در دو سه سال 
گذشــته بازیگری پرکار هم بوده است. این 
مســیر جدید با »مصلحت« آغاز شد و بعد با 
»شیشــلیک« و »هناس« ادامــه پیدا کرد. 
»یادگار جنوب« هم تــا به اینجا آخرین فیلم 
اوست که در جشــنواره گذشــته فیلم فجر 
رونمایی شــد اما هنوز به اکــران عمومی در 
نیامده اســت.در روزهایی که فیلم سینمایی 
»مصلحــت« پس از ســه ســال توقیف در 
حال اکران در ســینماهای کشــور است، در 
خبرگزاری مهر میزبان وحید رهبانی بودیم تا 
در اولین گفتگوی مشروح خود درباره تجربه 
حضور در این فیلم ســینمایی به کارگردانی 
حسین دارابی، علاوه بر بازخوانی این تجربه از 
زاویه نگاه خود نسبت به کاراکترهایی که در 
ســال های اخیر نقش آن ها را ایفا کرده است 
بگوید.ماحصل گفتگو بــا وحید رهبانی را در 

ادامه می خوانید.

  وقتــی فرآیند فعالیــت حرفه ای 
شــما در بازیگری را رصد می کنیم، 
شاهد برخی مقاطع هستیم که گویی 
خودخواسته یا براساس دلایلی دیگر، 
از این عرصه فاصله گرفته اید. با همین 
نگاه »مصلحت« را می توان اولین فیلم 
مهم شــما در دوره تازه بازیگری تان 
در سینما بدانیم. اتفاقاً حضور خوبی 
هم در این فیلم دارید امــا با توجه به 
اینکه کمی پیش تر در »گاندو« ایفای 
نقش کرده بودیــد، نگران قضاوت ها 
درباره مسیر بازیگری خود نبودید؟ به 
تعبیر دیگر فیلم نامه »مصلحت« چه 
ویژگی ای داشت که شما را برای ایفای 

نقش وسوسه کرد؟
درباره بخش ابتدایی سوال تان این توضیح 
را بدهم که من بــاور نــدارم در مقاطعی از 
کار حرفــه ای ام فاصلــه گرفتــه ام چرا که 
فعالیت حرفه ای ام را تنها هنرپیشــگی در 
ســینما نمی دانم. برخی دوســتان از من 
می پرسند چرا تئاتر کار نمی کنی، در حالی 
که متن هایی که من ترجمــه کرده ام دارد 
روی صحنه اجرا می شــود و این هم بالاخره 
بخشــی از کار حرفه ای من است. من شاید 
متنی را ۶ سال پیش در خلوت خودم ترجمه 
کرده باشــم اما امروز آن متــن روی صحنه 
می رود. پس اینگونه نیست که در مقاطعی 

از کارم فاصله گرفته باشم.
معتقدم شما وقتی پای تان را به دره شهرت 
می گذارید، حالا چــه در زمین فوتبال و چه 
در عرصه ســینما و هر عرصه دیگــر، باید 
منتظر باشید عده ای شــما را فحش بدهند 
و شروع به قضاوت کردن شما کنند. عده ای 

علیه شما بد می گویند و عده ای خوب
نکتــه دوم امــا دربــاره قضاوت هاســت؛ 
معتقدم شما وقتی پای تان را به دره شهرت 
می گذارید، حالا چه در زمین فوتبال و چه در 
عرصه ســینما و هر عرصه دیگر، باید منتظر 
باشید عده ای شــما را فحش بدهند و شروع 
به قضاوت کردن شــما کننــد. عده ای علیه 
شما بد می گویند و عده ای خوب. وقتی این 
واقعیت را پذیرفتید، به راحتی به این عرصه 
وارد می شوید. در زمینه بازیگری هم ممکن 
اســت برخی آثارتان در مقاطع زمانی خاص 
و متأثر از شــرایط پیرامونی مــورد قضاوت 
مثبت و یا منفــی افراد جامعه قــرار بگیرد.

درباره هر اثــر هنری، این نظــرات منفی و 
مثبت حکم ترازو را دارند و باید هر دو وجود 
داشته باشــند. برای من هم اصل موضوع در 
فرآیند پذیرش یک نقش این است که ببینم 
آن نقش چقــدر من را به هیجــان می آورد 
و چقدر گــروه تولیــد یک کار را دوســت 
دارم تا برای چند روز در کنارشــان باشــم. 
»مصلحت« هر دو این ویژگی ها را داشــت 
و به همین دلیل حضــور در آن را پذیرفتم. 

بسیار هم از بازی در این فیلم خوشحالم.
امروز هم وقتی در کنار مردم و در ســینما به 
تماشای فیلم می نشــینم، به خوبی می توانم 
احساس کنم که قصه فیلم آن ها را درگیر خود 
کرده اســت و فیلم درست ساخته شده است. 
اساســاً به برخی از آثار هنری هم باید در گذر 
زمان پرداخت. شاید در زمان عرضه موج های 
عجیــب و غریبی را ایجاد نکننــد، اما در گذر 

زمان تأثیرگذاری آن ها مشخص می شود.

  اما خب از منظر بازیگری این ریسک 
هم وجود داشت که به واسطه استمرار 
حضور در آثار یکسان، کارگردانان یک 
طیف خاص مدام برای نقش های مشابه 
مثلًا یک مأمور امنیتی، ســراغ تان 

بیایند...
خب بیایند، چــه ایــرادی دارد؟ من در هر 
مقطعــی آزاد هســتم در پذیــرش یا عدم 
پذیرش یک پیشنهاد. وجود آن طیف بندی 
که به آن اشاره می کنید را نمی توان کتمان 
کرد اما از آنجایی که هنرپیشــگی هیچ گاه 
برای من شــغل نبوده اســت، بابــت این 

اتفاقات نگرانی ندارم.

  درباره اینکه هنرپیشگی برای تان 
شغل نیست را کمی توضیح می دهید 

یعنی چه؟
هنرپیشگی شغل من نیست.

  یعنی محل درآمدتان نیست؟
هم از منظر ممــر درآمدی و هــم از وجوه 
دیگــر. بالاخره شــغل شــما، آن حرفه ای 
اســت که مدام می خواهید در آن پیشرفت 
کنید و به مدارج بالاتر برســید اما من اساساً 
در بازیگری این مســیر را نرفتــه ام و بعدها 
هم نخواهم رفــت. یک زرنگی شــاید این 
بود که بعد از دیده شــدن »گاندو« ســراغ 
فرصت های بهتری باشــم تــا در فیلم های 
جدی تر و بزرگ تر دیده شــوم اما من بعد از 
»گاندو« بسیاری از پیشنهادها را رد کردم. 
پیشــنهادهایی که خیلی از آن ها فیلم ها و 

سریال های خوبی هم بودند.
به همین دلیل است که می گویم هیچ وقت 
به عنوان یک شغل به بازیگری نگاه نکرده ام. 
بخشــی از آنچه به عنوان فاصلــه گرفتن از 
این عرصه در ســوال اول به آن اشاره کردید 
هم می تواند به دلیل همین مســئله باشد. 
شــاید از بیرون اینگونه به نظر برسد که من 
از کارم فاصله گرفتــه ام اما می توان اینگونه 
هم در نظر گرفــت کــه در آن مقاطع من 
پیشنهادهایی را رد کرده ام و نمی خواستم 

مدام هنرپیشگی کنم.

  اما خیلی از بازیگران معتقدند برای 
موفقیت در این عرصه مدام باید مقابل 
طولانی مدت  غیبت  باشــند.  چشم 
از عرصه بازیگــری می تواند منجر به 

فراموشی شما شود!
خدا کند این اتفاق بیفتد! )می خندد(

  یعنی واقعاً قبــول کنیم که یکی از 
آرزوهای تان این است که مردم دیگر 

شما را نشناسند!؟
نه واقعاً که ایــن آرزو را ندارم. شــاید کمی 
اغراق آمیز به ســوال تان جواب دادم. منظور 
از آن »خدا کند« ی کــه گفتم معنای دیگر 
دارد. شــما همین الان همراه من به خیابان 
بیایید، خواهید دید که مردم چقدر برخورد 
خوبی با من دارند و بسیار به من لطف دارند. 
به همین دلیــل هیچ وقت مشــکلی با این 
مســئله نداشــته ام و همواره از مردم عشق 

دریافــت کــرده ام. ممکن اســت چهار نفر 
هم در فضای مجــازی حرف هایی درباره ام 
بنویسند، کمااینکه درباره خیلی های دیگر 
هم می نویسند.واقعاً باور ندارم که ما در زمانه 
بدی هستیم. ایران دارای یک فرهنگ بسیار 
قدرتمند اســت که ماننــد چرخ دنده های 
غول پیکری کــه اتومبیل ها و قطعات بزرگ 
آهنی را در خود می بلعند و لــه می کنند، با 
هر چیزی مواجه شــود آن را در خود هضم 
می کنــد. خوشــبختانه ایران مــا چنین 

فرهنگی دارد. باید از چه چیز بترسیم؟
معتقــدم این واکنش های فضــای مجازی 
را نمی تــوان به همه مردم تعمیــم داد. این 
مخصوص ایران هم نیســت. شــما بروید 
بررسی کنید ببینید ترامپ چگونه توانست 
از مردم آمریکا رأی جمع کند؟ نمی خواهم 
وارد این جزییات شوم اما واقعیت این است 
که همــه مردم، محــدود به ایــن جماعت 
آنلاین نیســتند که گاهی هر چه دل شــان 

می خواهد هم می گویند.
مصاحبه ای از ادل می خواندم که می گفت: 
»زمانی چاق بودم، عده ای فحش می دادند 
چرا چاق هستی، بعدها لاغر شدم، عده ای با 
فحش می دادند که چرا لاغر شده ای! زمانی 
بچه نداشــتم، فحش می دادنــد چرا بچه 
نداری! بعدها بچه دار شــدم، باز می گویند 
چرا بچه دار شــدی و فحش می دهند!« این 
همان واقعیتی اســت که ابتدا اشاره کردم 
همراه هر شــهرتی وجــود دارد و نمی توان 
کاری اش کرد.مــن واقعاً باور نــدارم که ما 
در زمانه بدی هســتیم. ایــران دارای یک 
فرهنگ بســیار قدرتمند اســت که مانند 
چرخ دنده های غول پیکری که اتومبیل ها و 
قطعات بزرگ آهنــی را در خود می بلعند و 
له می کنند، با هر چیزی مواجه شــود آن را 
در خود هضم می کند. خوشبختانه ایران ما 
چنین فرهنگی دارد. وقتــی مغول و اعراب 
نتوانســتند با فرهنگ ما کاری کنند و بعد 
از یک دوره ای اتفاقاً آن ها شــبیه ما شدند، 
ما دیگر باید از چه چیز بترســیم؟ من هیچ 
نگرانی ای بابت آینده ایــران ندارم. امواجی 
می آیند و می روند امــا فرهنگ ایرانی مانند 
چشم طوفان اســت و گویی از آن بالا مسیر 
حرکت طوفان ها را هــم هدایت می کند اما 

هیچ آسیبی نمی بیند.

  شعار که نمی دهید؟
اصلًا. مــن نمی گویم که حــال همه مردم 
خوب اســت. حال بد حتماً وجــود دارد و 
می توان دلایل آن را هــم ارزیابی کرد. اتفاقاً 
کار من هم نیســت و باید جامعه شناسان و 
مردم شناســان درباره آن صحبت کنند که 
من هیچ کدام نیستم. در حد خودم می دانم 
ما امروز با اختلاف ها و شــکاف هایی مواجه 
هســتیم که می توانیم دربــاره آنها حرف 
بزنیم، از همین منظر اتفاقاً فکر می کنم بهتر 
که »مصلحت« به جای آنکه سه سال پیش 
و بدون توقیف اکران شود، امروز روی پرده 
رفته است. حسم این اســت که این فیلم در 

زمانه بهتری دارد اکران می شود.
من هم در متن همین مردم زندگی می کنم 
و قطعاً هم بابت دودستگی هایی که دچارش 
شــده ایم ناراحتم، به خصوص که جزو گروه 
آشــتی طلبانم. معتقد نیســتم که ایران ما 
دچار مشکلی نمی شــود، اما مهم این است 
که بدانیم این مشــکلات را در خودش حل 
می کند. فرهنگ ایران بسیار قدرتمند است 
و این قــدرت را هم فــارغ از حکومت های 
مختلفی کــه در طــول تاریــخ آمده اند و 

رفته اند، ثابت کرده است.

  شــما در مقطعی زندگی در خارج از 
کشور را هم تجربه کرده اید، این حجم 
از باورمندی و عرق بــه ایران، از زبان 
شما جذاب تر اســت. برخلاف عده ای 
که مدام می خواهند بر آتش یک تنفر 

نسبت به این خاک بدمند.
خاطرم هســت همان زمان که می خواستم 
برای تحصیل بــه خارج بروم، کــم نبودند 
آن هایی که می گفتند طــوری رفتار کن که 

راحت ویزایت را بگیری و بروی! اما در همان 
مصاحبه ام در ســفارت گفتم همین الان که 
دارم می روم، دو نمایشــنامه ام در حال اجرا 
روی صحنه است و هیچ مشــکلی هم برای 
کار در کشــورم ندارم، فقط بــرای تحصیل 
می خواهم بــروم. واقعیت هــم همین بود و 
هیچ گاه قصد فرار نداشتم، همان روز اولی که 
می رفتم می دانستم که برخواهم گشت. در 
عین حال که به عنوان یک هنرمند معتقدم 
باید شرق و غرب عالم را هم بشناسم تا بهتر 

بفهمم ایران چگونه جایی است.
اینگونه نیست که در غرب همه چیز خیلی 
خوب باشد. من کسی هســتم که می توانم 
درباره این مســئله صحبت کنــم چرا که 
زندگی در آنجا را تجربه کــرده ام. آنجا کار 
کــرده ام و درس خوانده ام. فکــر می کنید 
چه چیزی مــرا به اینجــا بازگرداند؟ اینکه 

فهمیدم واقعاً آنجا خبری نیست!
بله من هم دوســتان زیادی دارم که از زاویه 
همان تنفری کــه به آن اشــاره می کنید، 
می خواهند از کشــور فرار کننــد. مدام هم 
حکم صــادر می کنند کــه مملکت ما فلان 
و بهمان اســت! همین ها وقتــی می روند 
و با مشــکلات آن طرف مواجه می شــوند، 
تازه ســر درددل شــان باز می شــود! البته 
کــه برخی هایشــان روی اش را ندارند که 
واقعیت ها را بپذیرند. واقعیت این اســت که 
اینگونه نیست که در غرب همه چیز خیلی 
خوب باشد. من کسی هســتم که می توانم 
درباره این مســئله صحبت کنــم چرا که 
زندگی در آنجا را تجربه کــرده ام. آنجا کار 
کــرده ام و درس خوانده ام. فکــر می کنید 
چه چیزی مــرا به اینجــا بازگرداند؟ اینکه 

فهمیدم واقعاً آنجا خبری نیست!
من نــگاه خــاص خــودم را دارم. روزی در 
جمع دوســتان می گفتم که من پیش بینی 
می کنــم تــا ســال ۲۰۵۰ کارگرهایی که 
روی زمین های کشــاورزی ما در ایران کار 
می کنند، مهاجران اروپایــی خواهند بود! 
آن ها خیلی از حرف من تعجــب کردند اما 
من واقعاً چنین نگاهی نســبت به چرخش 
روزگار دارم. نمی گویم همین امروز چنین 
اتفاقی رخ می دهد اما معتقدم گردش زمانه 
همواره یکســان نبوده اســت. قطعاً امواج 
تغییری در زمانه رقم می خورد که ای کاش 

زنده بمانیم و ببینیم.
اعتقاد دارم که ما رو به پیشــرفت هســتیم. 
باور دارم که از نظر فرهنگی دچار معضلات 
و مشــکلاتی هســتیم که این مشــکلات 
حکمرانــان را هم شــامل می شــود. زمام 
فرهنگ در هــر مقطعــی باید در دســت 
فرهنگیــان باشــد. این یک »باید« اســت 
و بی توجهی به این »باید« اســت که باعث 
رجوع مردم بــه تریبون های فارســی زبان 
بیگانه مانند ایــران اینترنشــنال و من وتو 
می شــود. چرا مردم ما بایــد مخاطب آن ها 
باشــند؟ چون ما چیزی برای عرضه به آن ها 
نداشــته ایم! در این زمینه باید در ســطوح 
بالای حکمرانی تصمیم گیری صورت بگیرد 
تا امور فرهنگی به اهالی فرهنگ واگذار شود. 
من خودم از زخم خوردگان، نبود این قاعده 
در ســال های گذشته محســوب می شوم. 
نمی خواهم به عقب بازگردم ولی تأکیدم بر 
این اســت که از آنچه می گویم، منظورم این 

نیست که همه چیز گل و بلبل است.

  درباره پذیرش بازی در »مصلحت« 
خیلی گذرا بــه ویژگی های محتوایی 
آن هم اشــاره کردید و در بخشی از 
صحبت هــا هم گفتید کــه اکران آن 
را متناسب با شــرایط امروز جامعه 
می دانید؛ کمی درباره این ویژگی های 
کنیم؟  صحبت  »مصحلت«  محتوایی 
چه چیز در این فیلم، آن را برای شــما 

ویژه کرده است؟
حرف بزرگ فیلم از نگاه من این است که در 
هر شرایطی می توان آشــتی کرد. می توان 
در سخت ترین شــرایط، به »بخشش« هم 
فکر کــرد. وقتی فیلم با حس بخشــش، در 
اوج روایت به پایان می رســد، من احساس 

می کنــم مخاطب هم در پایــان فیلم نفس 
راحتی می کشد. البته شــخصاً باور داشتم 
که آن پسر آقازاده، در پایان فیلم حداقل باید 
یک سیلی را می خورد. همان چکی که شاید 
پدرش در تمام سال های قبل به او نزده بود و 
جا داشــت که حداقل این چک را بخورد، اما 
بزرگ تر از این سیلی، حس بخشش در پایان 
فیلم اســت.همین ویژگی هم آن را متناسب 
با همین روزهای ما کرده اســت. البته بحث 
اعدام برمبنای حکم قاضی مســئله ای است 
که من در آن صاحب نظر نیســتم. من و شما 
اصلًا آدم مناسبی برای صحبت تخصصی در 
این زمینه نیســتیم، اما حرف درباره موقعی 
است که هر کدام ما شــخصاً در موضع چنین 
تصمیمی قرار بگیریم. چقدر می توانیم درباره 
فرد دیگر چنین قضاوتی را داشــته باشیم و 
خواســتار پایان زندگی اش شویم؟ سه هفته 
پیش دزدی موبایلم را در همین شــهر تهران 
دزدیــد، واقعاً با خودم فکــر می کردم اگر آن 
دزد را برای مجازات به دست من می سپردند، 

چه بلایی بر سرش می آوردم!؟

  واقعاً موقعیت ســنگینی اســت و 
کســی که آن را تجربه کرده باشــد 
می داند که چقدر حــس انتقام وجود 

آدم را می گیرد!
بله. اگــر کس دیگــری برای مــن تعریف 
می کرد کــه موبایلم را دزدیدنــد، احتمالاً 
در حد یــک »آخیش« برایش دلســوزی 
می کردم امــا وقتی خودم مســتقیم آن را 
تجربه می کنم، گویی تمام خشم جهان در 
من متراکم می شود. »مصلحت« در مقطعی 
دارد اکران می شــود که برخــی به راحتی 
چنین قضاوتــی درباره دیگــری می کنند 
و پر از خشــونت شــده اند. به همین دلیل 
حس می کنم که تماشای آن در این مقطع 

ضروری است.

  علاوه بر این مورد، یکی از شعارهای 
کلیدی فیلم هــم »عدالت خواهی« 
است. از زاویه این »مطالبه گری« چه 
مواجهه ای با فیلم دارید، به خصوص که 
کاراکتر »عدالتخواه« را در فیلم بازی 

می کنید.
دربــاره لــزوم »عدالت طلبی« کــه بعید 
می دانم کسی تردید داشته باشد. کمااینکه 
بخشی از حرف ســریال »گاندو« هم همین 
بــود. در آنجــا می دیدیم کــه محمد پای 
کاری که می داند درســت است، می ایستد 
و می گویــد بــرای اجرای درســت عدالت 
باید با پســر وکیل و وزیر هم برخورد قانونی 
کنیــم. دربــاره »مصلحت« هــم وقتی با 
حســین دارابی صحبت می کردیم، به این 
جمع بنــدی رســیده بودیم کــه کاراکتر 
بازپرس جلالــی در این فیلم کــه مربوط 
به دهه ۶۰ اســت، می تواند پدر شخصیت 
محمد در »گانــدو« باشــد. گویی محمد 

میراث دار همان پدر در فضای امروز است.

  بخش هایی از روایــت فیلم، به رغم 
آنکه صــورت تاریخــی دارد، گویی 
داستان امروز اســت. گویی بخشی از 
این کشــمکش ها را ما بعد از گذشت 
40 سال، هنوز داریم تجربه می کنیم. 
ماجرای شــرایط اکــران فیلم هم 
می توانــد مصداقــی از همین ماجرا 

باشد!
معتقــدم برای کشــف علت وجــود برخی 
تندروی هــا در ســاختار قــدرت، از دیروز 
تا همین امــروز، بایــد ســراغ تربیت های 
خانوادگــی را بگیریم. مگر چه کســانی در 
کشــور ما وکیل و وزیر می شوند؟ همه این ها 
دارند در خانه های خود ما بزرگ می شــوند. 
واقعاً خود من اگر روزی وزیر بشــوم و برادرم 
از من درخواستی داشــته باشد، می توانم آن 
را رد کنم؟ یک بار این ســوال را از خودمان 
بپرسیم. متأسفانه پاسخ اکثر ما این است که 
حتماً این کار را انجــام می دهیم! چند نفر ما 
می توانیم میــان برادر خودمــان و دیگران، 
مرزی قائل نباشــیم! تا زمانی که این مسئله 
در درون تک تک ما اصلاح نشود، نمی توانیم 
به پدیده آقازادگی خرده بگیریم. همه این ها 
مثل خود ما هســتند که براثر شــرایط رشد 

می کنند و تبدیل به یک آقازاده می شوند...

   به قول شــما حتی یک سیلی هم 
نمی خورند!

دقیقــاً . این ها حتی در خانه شــان هم از آن 
پدری که در ســاختار تبدیل به یک »آقا« 
برای خودش شده است، سیلی نخورده اند! 
برای عبــور از این شــرایط بایــد نگاه های 
عمیق تر فرهنگی داشــته باشیم و به اصول 
تربیتی خود بازگردیــم. معتقدم در فرآیند 
آموزش و پرورش ما بــه خصوص در دوران 
ابتدایی، ما عنصر »تربیت فرهنگی« بچه ها 
را فراموش کرده ایم. جــای این درس ها در 
مدارس امروز ما خالی است. به همین دلیل 
شاید ســاخت فیلم هایی با این موضوع که 
چنین بچه هایی در خانه های شــان چگونه 

باید تربیت شوند، ضروری باشد.



ادموند اختر: به جواد نکونام حق می دهم
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میدان

رئیــس اســبق ســازمان تربیت بدنی گفــت: برخی 
تیم ها با تصــور اینکه پشــتوانه مالی دارنــد درصدد 
ریخت وپاش های عجیب هستند اما آنها هم حق ندارند 
در ورزش اینگونــه هرج و مرج ایجــاد کنند.مصطفی 
هاشــمی طبا در واکنش به قرادادهای نجومی برخی از 
فوتبالیســت ها تاکید کرد: این اتفاقات ناشی از هرج  و 
مرج در دستگاه های مربوطه اســت و وقتی برخی این 
شرایط را می بینند به خود اجازه می دهند از آب گل آلود 
ماهی بگیرند.وی ادامه داد: اســتقلال و پرسپولیس یا 
هر تیم دیگری نباید با رفتارهــای غیرمتعارف این فضا 
را ملتهب کنند،  به نظر می رســد مدیــران فوتبالی ما 

نمی خواهند با این پدیده مقابله کنند چرا که در غیر این 
صورت خیلی راحت می تــوان کل ماجرا را حل و فصل 
کرد.برخی تیم هــای دیگر نیز با تصور اینکه پشــتوانه 
مالی دارند درصدد ریخت  و پاش های عجیب هستند اما 
آنها هم حق ندارند در ورزش اینگونه هرج و مرج ایجاد 
کنند.رئیس اســبق کمیته ملی المپیک در واکنش به 
این ســئوال که راه برخورد با این پدیده چیست، گفت: 
همه تیم ها و باشــگاه ها باید خود را موظف و مکلف به 
رعایت ســقف قرارداد کنند تا این مسئله مدیریت شود 
اما نکته قابل توجه در این میان آن است که گویا حرف 
مدیران بالادســتی هم چندان خریدار نداشته و ندارد.

وی تاکید کرد: از ســوی دیگر مدت هاست صحبت از 
عدم برگزاری اردوهای خارجی مطــرح بوده اما برخی 
تیم ها به این موضوع تن نــداده و همچنان برنامه های 
خود را اجرایی می کنند،  متاســفانه ایــن یک واقعیت 
اســت که در فوتبال هرج و مــرج را به معنــای واقعی 
می بینیم و عجیب اســت که چرا برخورد جدی و قاطع 
با آن نمی شــود؟رئیس اســبق ســازمان تربیت بدنی 
تصریح کرد: برخورد با چنین پدیده ای خیلی آســان و 
راحت اســت اما وقتی این ماجرا ادامــه پیدا می کند به 
نظر می رســد برخی از مدیران این فضا را دوست دارند،  
از ســویی دیگر بروز چنین رفتارهایی در ورزش باعث 

می شــود قهرمانان سایر رشته ها دلســرد شده و حس 
خوبی نداشته باشند. برخی فکر کنند با زرنگی می توان 
به اهداف و نیت خود رســید حرکت خوبی نیست و باید 

در برابر این اتفاقات به شدت برخورد کرد.
هاشــمی طبا در واکنش به گلایه مدال آوران المپیکی، 
بازی های آســیایی و جهانی از پرداخت های نجومی و 
پاداش های میلیاردی به فوتبالیست ها تاکید کرد: آنها 
حق دارند گلایه داشته باشند چرا که این بی نظمی ها را 
به چشم می بینند، اختلاف به وجود آمده باعث دلسری 
این قهرمانان می شــود و نباید چنین فضایی در ورزش 

حاکم شود.

فوتبال

ســپهر ســتاری  ادموند اختــر گفت: 
اســتقلال قهرمانی لیگ و جــام حذفی را 
مقابل پرسپولیس از دســت داد و قایدی و 
محبی در این دو بازی جــزو نفرات ضعیف 
اســتقلال بودند. شــرایط ایــن روزهای 
اســتقلال نارضایتی هواداران این باشگاه را 
به دنبال داشــته و آن ها به شدت از عملکرد 
تیمشــان در فصل نقل و انتقالات عصبانی 
هستند. وضعیت اســتقلال باعث ناراحتی 
جواد نکونام و بازیکنان استقلال هم شده و 
آن ها در روزهای اخیر با مصاحبه های خود 
درباره مشکلات باشــگاه صحبت کرده اند. 
اوج عصبانیت اســتقلالی ها روز گذشته رخ 
داد که جدایی مهدی قایدی هم قطعی شد 
تا پس از محمد محبی دیگر ســتاره آبی ها 

هم فصل آینده در تیم دیگری توپ بزند.
ادموند اختر، پیشکســوت باشگاه استقلال 
اما نظر دیگری دارد و می گویــد با توجه به 
ناکامی قایدی و محبی در بازی های بزرگ، 
جدایی آن ها اتفاق بدی هم نیست. او درباره 
آخرین وضعیت اســتقلال صحبت کرد که 

در ادامه می خوانید:

 مهــدی قایدی و محمــد محبی از 
اســتقلال جدا شــدند؛ نظر شما در 
خصــوص جدایی دو ســتاره اصلی 

استقلال چیست؟
خدا استقلال را خیلی دوست داشت که این 

دو نفر رفتند!

چرا؟
قایدی و محبی بازیکنــان خوبی بودند ولی 
ستاره نبودند. ستاره کســی است که بازی 
را در بیاورد. باید در تیمــی که ۳۰ میلیون 
هوادار دارد انتظارات را بــرآورده کند و تیم 
را به قهرمانی برســاند. هــواداران از قایدی 

و محبی انتظــار دارند قهرمانی به دســت 
بیاورنــد. اســتقلال قهرمانی لیــگ و جام 
حذفی را مقابل پرســپولیس از دست داد و 
قایدی و محبی در ایــن دو بازی جزو نفرات 
ضعیف اســتقلال بودنــد. از بازیکن بزرگ 
انتظار داریــم در بازی بزرگ موفق باشــد. 
حالا در این دو بازی بــد بودند دیگر ما نباید 
برایشان پول رضایتنامه بدهیم. این مشکل 
فوتبال ماســت که بازیکنان با قیمت پایین 
به تیم های خارجی می رونــد و با چند برابر 

قیمت برمی گردند.

 هواداران از فرهاد مجیدی هم بابت 
جدایی قایدی شاکی هستند. به نظر 

شما منطقی است؟
چرا از فرهــاد مجیدی ناراحت هســتند؟ 

قایدی بــه درد شــباب الاهلی نمی خورد 
وگرنه او را در لیست خروجی نمی گذاشتند. 
پارســال هم به همین دلیل او را به استقلال 
دادند. آن ها هم به همیــن خاطر او را به تیم 
فرهاد مجیدی فروختند تا کاســبی کنند. 
کاری که ما بایــد از بازیکنان خودمان انجام 
دهیــم را آن ها می کننــد. مــا بازیکنان را 
ارزان به تیم های خارجــی می دهیم. مثلا 
محبی با ۲۰۰ هزارتا رفت و می خواســتند 
با ۶۰۰ هزارتا او را برگردانند. حســین زاده 
هم پارســال با ۲۵۰ هــزار یــورو فروخته 
شد و امســال شــارلروا ۸۰۰ هزارتا برای او 
می خواست. خب این ضرر باشگاه استقلال 
اســت. ما باید یاد بگیریم بازیکنــان را نگه 
داریم و به قیمت بفروشــیم که درآمدزایی 
کنیم. شما باید از فوتبال درآمد کسب کنی 

و بعد خرج کنی. ما فقــط هزینه می کنیم و 
درآمدی نداریم. من شــنیدم نکونام چند 
بازیکن جوان گرفته و به نظــرم این خیلی 
خیلی مهم تر از آوردن قایدی و محبی است. 
شاید هواداران راضی نباشند ولی این نفرات 
می توانند باعث درآمدزایی شوند. نکونام هم 
باید از بازیمنان جوان خوب استفاده کند و 
آن ها هم بتوانند اعتمادش را کسب کنند تا 
هم خودشان پیشرفت کنند و هم استقلال 
بتواند در ســال های بعد از این نفرات درآمد 

کسب کند.

 ولی جواد نکونام از شــرایط باشگاه 
راضی نیست و می گود نفرات داخلی 

و خارجی مورد نظرش جذب نشده اند.
ببینید مثلا بازیکن خارجی باکیفیت با این 

پول به فوتبال ایران نمی آیــد و این انتظار 
بی جایی است. بازیکن خارجی حداقل یک 
میلیون دلار می خواهد تــازه اگر بیاید. این 
به بودجه فعلی اســتقلال نمی خورد. من به 
جرات می گویم اســتقلال جزو سه تیم اول 
ایران است. استقلال، سپاهان و پرسپولیس 
مدعیان اصلی قهرمانی هســتند. من البته 
به نکونــام حق می دهم. چــون او هم با یک 
امیدی آمده اســت. نکونام آدم بزرگی است 
که وجهه خوبی در فوتبال ما دارد. کســی 
از جواد نکونام انتظار ســومی ندارد و همه 
هواداران دنبــال قهرمانی هســتند. به جز 
قهرمانــی هر نتیجه ای قابل قبول نیســت. 
نکونــام هم می گویــد من اعتبــارم را گرو 
گذاشــته ام و انتظار دارم تیم خوب بســته 
شود. البته استقلال همین حالا هم می تواند 
مدعــی قهرمانی باشــد و بایــد ببینیم در 
بازی ها چه اتفاقاتی رقم می خورد. امیدوارم 
استقلال آرامش داشته باشد تا به موفقیت 

برسد.

نظر شما درباره عملکرد علی خطیر 
در مدتی که به استقلال آمده چیست؟

علی خطیر جــزو مدیران جــوان و کاربلد 
است و شــکی در این نداریم. اما مشکلات 
استقلال زیاد است. خطیر اگر ۱۰۰ میلیارد 
پول داشته باشــد تازه بدهی سال های قبل 
را باید بدهــد و پولی برای خریــد بازیکن و 
پیش پرداخت ســال بعد نمی ماند. وزارت 
ورزش باید بدهی های قبلی از زمان آجورلو، 
فتــح الله زاده، ســعادتمند، حجت کریمی 
و ... را مــی داد و می گفت از ایــن به بعد هر 
بدهی داشــت علی خطییر باید بدهد. الآن 
خطیر چه گناهی کــرده؟ ۳۰۰ میلیارد از 
کجا بیاورد بدهی گذشــته را بدهد؟ مشکل 

استقلال این است.

هاشمیطبا:برخیدوستدارنددرفوتبالایرانهرجومرجباشد

تقویت هولناک تیم های سعودی در روزگار رژیم گرفته فوتبال ما

جدالنابرابریکههیچقاعدهایندارد!
مهدی طاهرخانی  وضعیت این روزهای 
فوتبال ایران و عربســتان یک جدال نابرابر 

است.
قطعــا که فوتبال بهانه اســت  ،ســعودی و 
پادشاهی اش ســعی در پاک کردن حافظه 
تاریخی مــردم جهان دارنــد و می خواهند 
به همــه اطمینان خاطر دهنــد بدون هیج 
دغدغه ای همانطور که برای مناســک حج 
می تواننــد به مکه و مدینــه بیایید،حالا به 
سایر نقاط این کشــور هم قادر به سفراند ،با 

فراغ بال و آسایش خیال.
تابلوی ورودی هم نوشته شده ؛ به عربستان 
جدید خــوش آمدید! »ام  بــی اس «تاکید 

ویژه ای  روی این مشی جدید دارد .
مانیفســت شــان این اســت؛ هم اینک به 
عنوان  توریســت ســفر کنید به پادشاهی 
سعودی.وقتش هســت از ذهن مردم پاک 
کنند از ۱۹ تروریســت آمــوزش دیده ۱۱ 
سپتامبر ۲۰۰۱ دقیقا ۱۵ نفر تبعه سعودی 
بودند! همان شــبی که بوش پسر، کاری به 
پاسپورت تروریســت های نداشت و بعد آن 
همدردی ایرانی ها در میدان مادر میرداماد، 

با وقاحت، ایران را محور شرارت خواند!
امیــد دارند خاطــره هولناک شــان یعنی 
قصابی جمال خاشــقچی کــه تصعیدش 
کردند) تبدیل مستقیم جامد به گاز( هم از 

اذهان عمومی پاک شود .
»محمد بن ســلمان «میانبــر را در فوتبال 
پیدا کرده اســت. حدود ۳میلیارد دلار در 
گام نخســت بین ۴ تیم برتر تقسیم کرده تا 
بزرگان فوتبال جهان را به صحرای سعودی 
بیاورند.پروژه تازه شــروع شــده و طبیعتا 
فوتبالیســت ها نمی خواهند از بزرگ ترین 
فرصت اقتصــادی زندگی شــان به راحتی 
بگذرند. از رونالدو گرفته تا آنهایی که دست 
کم ۵ ســال دیگر توانایی بازی در بالاترین 
ســطح جهان را دارند.اگر مخالفت همسر 
مسی نبود الان شــماره ۱۰ الهلال بر تنش 
بود و یک دردسر بزرگ برای مهارش بوجود 

می آمد. البته برای امثال ما .
مسی نیامد اما کار به جایی رسیده که خرید 

مدنظر بارســا را روی هوا برُ می زنند. هر روز 
یک نــام بزرگ.هفته قبــل مدیریت لاتزیو 
افشا کرد ؛ ســاویچ التماس می کرد بگذارید 
به آنجا تا بروم جایی که در یک سال به اندازه 
همه عمرش پول نقد کاســب شود.بارســا 
،بروزویچ را از اینتر خواســت اما سعودی ها 

پول بیشتر دادند و بردند!
ریاض محرز حتــی فکر هــم نکرد،چنان 
ســیتی را رها کرد که انگاری هیچگاه عضو 

بهترین باشگاه فعلی جهان است.
کریم بنزمــا حتی صبر نکرد کــه فصل بعد 
برود.بصــورت ناگهانــی از رئــال مادرید 
خداحافظی کرد. پر گشــود به ســرزمین 

مقدس مسلمان ها.
خوان نعمت گســترانیده  و فوتبالیست ها 
»سراسیمه سر «می دوند به سوی صحرای 
پر پول .کولیبالی از چلســی مستقیم به دل 
 Mbs اســکناس می زند.پروژه آغاز شده و
می خواهد بدنامی ســابق رو بزداید از چهره 
این خطه ، حقیقتــا چه میانبــری بهتر از 
فوتبال؟البته چین هم یک دهه قبل چنین 
بی ملاحظه پول پاشــی کرد اما به نظر می 
رسد محمد بن ســلمان به این زودی ها از 

دواندن این اسب سرکش، خسته نشود.
با ادامــه این روند تــا یکی دو ســال دیگر 
،باشــگاهی مثل الهلال به جرات از دو سوم 
تیم های لیــگ پرتغال و فرانســه بهتر می 
شــود.هدف نهایــی و قطعــی تنها عوض 
کردن چهره کشوری هســت که پیشتر به 
افراط گرایان وهابی و خط تولید تروریست 
معروف بودد اما حالا توریســت می خواهد 

وارد کند عوض صادرات تروریست.
فارغ از ابعــاد پیدا و نهان پروژه سیاســی و 
اجتماعی این خریدها ، بایــد ما نگران یک 

واقعیت ورزشی هم  باشیم؛
تکلیف رقابت تیم های باشگاهی ما در آسیا 
با تیم های سعودی چه می شود؟چند مدیر 
ما حقیقتا نگران این فاصلــه به وجود آمده 
هستند؟موضوع فقط دیگر باخت نیست.با 
توجه به قدرت و سطح مهره ها، شاید نتایج 

نا امید کننده ای در انتظارمان باشد.

درســت در روزهایــی که لیگ مــا هر روز 
نســبت به گذشــته خالــی تــر از بازیکن 
خوب خارجی می شود ســعودی ها حتی 
جایی برای »عمر ســوما« یکــی از بهترین 
مهاجمان یک دهه اخیر لیگ شــان ندارند. 
حتی آقای گل مراکشی این لیگ،مشخص 
نیست مقصدش کجاست. حمدالله مغربی 
شاید به لیگ  ســتارگان قطر برود شاید به 
تیم کوچکتر ســعودی. البته عده ای خوش 
خیال در اوهام شــان او را را بــه خط حمله 
پرســپولیس آوردند!اما حقیقت این است 
که چون  النصر فقط ســتاره تراز جهانی می 
خواهد آن هم در قامــت رونالدو و بروزویچ 

احتمالا دیگر جایی برای حمدالله نیست.
البتــه این خریدهــا ادامــه دارد و خدا می 
داند تا پایان تابســتان چند ده ســتاره روز 
جهان بــه لیگ ســعودی هجــرت کنند.

گویی مکش ســتاره ها تازه آغاز شده است 
بی وقفه و خســتگی ناپذیر.حواس مدیران 

ما  کجاست؟ 
هشدار به مدیران بالا دستی ورزشی و غیره 
؛ حواس شان باشد که شکست های سنگین 
برابر نمایندگان ســعودی تبعات بســیار 
متعدد و غیر ورزشــی را بــرای فوتبال ما و 

غرور ملی مان دارد.
البته قطعا که به ســادگی تیم های مدعی 
ما کیسه بوکس آنها نخواهند شد همانطور 
که فولاد چند ماه قبل اگر کمی خودباوری 
داشــت، آنگونه در دقایق پایانــی مغلوب 

الهلال و موسی مارگا نمی شد.
اما باید پذیرفت همیــن الهلال پر مهره هم 
شــروع به پوســت اندازی برای بهتر شدن 
کرده به طوری که می گوید ســتاره سابق 
پورتو ، موسی مارگا باید برود تا لابد مهاجم 

بزرگ تری جذب کنند!
قصد خود کوچک انگاری ندارم اما واقعیت 
این است که از اینک باید حتی از قرعه کشی 
لیگ قهرمانان آســیا هم بترســیم و طلب 
شانس کنیم .شاید بعضی از هواداران حذف 
در همان دور گروهی و رو در رو نشدن با این 

تیم ها را بهتر بدانند.

البتــه برخــلاف چنــد فصــل گذشــته 
خوشــبختانه بازی هــا باشــگاهی ایران و 
سعودی دیگر در زمین ثالث برگزار نخواهد 
شد اما شایدتا قســمتی را با فشار تماشاگر 
ایرانــی و غیرت بتوان پر کــرد در روزی که 
میزبانیم.البته نیمه دیگر ماجرا هم باید در 
نظر گرفت؛ سعودی ها ورزشگاه های بزرگ 
 و هواداران پر تعداد و پر جوش و خروشــی 
دارند برخــلاف دیگر کشــورهای کوچک 
حوزه خلیج فارس مثل امارات و قطر .یعنی 
حتی با ســلاح ورزشــگاه بزرگ  و پر هوادار 
هم قادر به خودنمایی یک طرفه نیســتیم و 
باید نگران باشــیم .با این وضعیت ،حقیقتا 
شاید این سعادتی اســت که مشمول حال 
اســتقلال شــده  و این فصل در آسیا حاضر 

نیست.
حقیقــت را باید بدون غــرور پذیرفت ،باید 
واهمه داشــت از تیم های پر مهره سعودی 
.آنها مــی خواهند چهره کشورشــان را در 
جهان تغییر دهند و شــاید در ایــن بین ، 
فوتبال باشــگاهی ما بزرگ ترین قربانی این 

بلند پروازی های MBS شود.
خدا این چند ســال نخســت را به خیر کند 
بلکه کمی این اســب اصیل از نــژاد عرب، 
خسته شود و روند جذب بهترین های جهان 
را متوقف کند. درست شــبیه چین که تب 

تندش زود به سردی گذاشت.
البته در این مورد بعید اســت آنها به تندی 
چینی ها عقب نشــینی کنند ، دست کم تا 
وقتی که محمد پســر ســلمان، آنجا باشد 
و حرف آخــر را بزند.مردم مــا باخت به تیم 

های ســعودی را بر نمی تابنــد. و اگر بدون 
تقویت، نمایندگان را به دیدار آنها بفرستیم 
عینا بسان فرستادن یک لشکر بی سلاح به 
مسلخکاه دشــمن تا بن دندان مسلح است.
فقط تصور کنید نســاجی کــم مهره فصل 
قبل به النصر بــا الهلال می خــورد. تصور 

کردنش هم درد آور است.
صدای زنگ خطــر در آمده، اگــر فکری به 
حال قدرت نمایی رقیــب اصلی مان نکنیم 
شاید تفاوت قدرت باشگاهی به تیم ملی هم 

تسری پیدا کند.
این یک خط ،هشــدار ما به تصمیم گیران 
بالا دســتی کــه قطعــا ورزش و میادین 
بین المللی برای شان ارزشمند و مهم لست؛ 
بدون تقویت، فرســتادن تیم های ایرانی به 
لیگ قهرمانان آســیا، یک خودکشی دسته 
جمعی است.رقیب اصلی ما در منطقه اسب 
سرکشی را وارد پیســت کرده و این وظیفه 
مدیران بالا دستی است که به فکر حیثیت و 

آبروی فوتبال ما باشند.
فولاد اگر یک مهاجم ششــدانگ داشــت 
با حذف الهلال شــگفتی را تکمیل می کر 
د. ما محتاج رونالــدو ۲۰۰ میلیون یورویی 
نیستیم ، اما اگر تیم هایمان  متعادل و خوب 
بسته شــود، آن وقت قسمت تبلیغاتی و شو 
را از تیم واقعی آنها ســوا می کنیم و چه بسا 
با حذف شــان ، زخــم کاری ای را به پیکره 
شان وارد می سازیم. اما به شرطی که دست 
کم چند مهره خــوب و امتحان پس داده در 
ترکیب تیم های ایرانی باشــند. که اگر غیر 

این شود، وای بر ما.

تکرار استعفای حمید سجادی
وزیرورزشوجواناندرانتظارتعیینتکلیف

رئیسجمهور
وزیــر ورزش و جوانان که در ماه هــای اخیر اخبــار متناقضی در مورد 
رفتنش از این وزارتخانه مطرح شــده بود، برای تعییــن تکلیف نهایی 

اش در این مسئولیت منتظر اعلام و تایید رسمی رئیس جمهور است.
حمید سجادی که از قهرمانان و ورزشکاران پرافتخار دوومیدانی ایران 
بود، در مدت حضورش نتوانست اقتدارش برای ماندن در وزارت ورزش 
را نشــان دهد و بارها از ســوی نمایندگان مجلس تذکــر و کارت زرد 

دریافت کرد.
نمایندگان مجلس که به عملکرد حمید ســجادی نقد داشتند بارها با 
او در این مورد گفت و گو کردند و شــنونده نقطــه نظراتش بودند اما از 
دفاعیات او راضی نشدند تا از سوی آنها هم استعفای وزیر ورزش به طور 

رسمی اعلام شود.
با این حال روابط عمومی وزارت ورزش پس از انتشار هر خبری در مورد 

رفتن حمید سجادی با صدور اطلاعیه ای آن را تکذیب می کرد.
در تازه ترین خبر اعلام شــد که وی اســتعفایش را بــه رئیس جمهور 
ارائه کرده اما هنوز از سوی دولت واکشــن رسمی به آن صورت نگرفته 
است. این در حالی اســت که نزدیکان وزارت ورزش هم بر رفتن حمید 
سجادی تاکید دارند اما برای نهایی شــدن این اتفاق منتظر اعلام نظر 

رسمی رئیس جمهور هستند.
در مورد اســتعفای حمید سجادی گفته می شــود وی به دلیل شرایط 
جسمانی پس از سقوط هلی کوپتر اســتعفای خود را به رئیس جمهور 

ارائه داده اما هنوز به طور رسمی مورد تأیید قرار نگرفته است.

منچسترهممشتریامباپهشد
 منچســتریونایتد هم به صورت رســمی برای جذب مهاجم فرانسوی 

پاری سن ژرمن اقدام کرد.
پس از کنار گذاشــته شــدن کیلیان امباپــه از تور ژاپــن، رابطه او و 
پاری ســن ژرمن وارد فاز تازه ای شده است، باشــگاه پاریسی خواهان 
تمدید قرارداد یا فروش این بازیکن با توجه بــه تنها یک فصل مانده از 
قراردادش اســت اما از ســوی دیگر امباپه به دنبال این است که فصل 
آینده را هم در پاریس بماند و ســال آینده به صورت رایگان راهی رئال 

مادرید شود.
پی اس جی اما کوتاه بیا نیســت و امباپه وضعیت نامعلومی برای فصل 
آینده پیدا کرده اســت، به خصوص که رئال هم به دنبال جذب رایگان 
امباپه در تابستان آینده اســت.در چنین شرایطی رســانه ها گزارش 
دادند که منچســتریونایتد هم به صورت رسمی وارد رقابت برای جذب 

فوق ستاره پاری سن ژرمن شده است.
منچستر یک پیشنهاد شامل ۱۲۰ میلیون یورو پیش پرداخت به علاوه 
۴۵ میلیون یورو در صورت رعایت شــرایط ویژه را برای باشگاه پاریسی 

ارسال کرده است.

البته از آرسنال، تاتنهام و چلســی هم به عنوان دیگر باشگاه های لیگ 
برتری که به دنبــال جذب فوق ســتاره پی اس جی هســتند نام برده 

می شود.
البته باشگاه پاریسی یک پیشنهاد فوق نجومی ۴۰۰ میلیون یورویی از 

الهلال هم برای امباپه دریافت کرده است.
با این وجود، انتقال به رئال مادرید همچنان محتمل به نظر می رسد.

پشتپردهجلسهکمیتهفنیوالیبالچهبود؟
انتشار لیست کادر فنی تیم ملی والیبال برای حضور در اردوی تیم ملی 
موجب حاشــیه هایی شــد که در نهایت نایب رئیس فدراسیون خبر از 

تغییر قطعی کادر فنی داد.
نشست کمیته فنی فدراســیون والیبال در محل فدراسیون والیبال با 
حضور ۲۴ نفر از پیشکسوتان و صاحب نظران والیبال ایران برگزار شد. 
در این نشســت مباحث مختلفی در خصوص تیم هــای ملی جوانان و 
بزرگسالان مورد بحث و بررســی قرار گرفت. تغییر و تقویت کادر فنی 
تیم ملی بزرگسالان از جمله محورهای این نشســت بود که در جلسه 
داورزنــی و مرادی رئیس و نایب رئیس فدراســیون والیبــال به بهروز 

عطایی ابلاغ شد.
همزمان با پایان این نشست اسامی اعضاء دعوت شده تیم ملی والیبال 
کشــورمان برای تشــکیل اردوی آمادگی برای حضور در رقابت های 
قهرمانی مردان آسیا اعلام شــد و اســامی کادر فنی تیم ملی با همان 
ترکیب قبلی اعلام شده بود؛ موضوعی که باعث شد وحید مرادی، نایب 
رئیس فدراســیون در مصاحبه ای با ســایت فدراســیون خبر از تغییر 
قطعی کادر فنی بدهد اما سوال اینجاست ماجرای این ناهماهنگی چه 

بود و اگر تغییرات قطعی است چرا اسامی کادر فنی اعلام شد؟

در جلســه کمیته فنی صحبتی از تغییر ســرمربی نشــده بود اما اکثر 
کارشناســان و صاحب نظران تاکید کرده بودند که باید کادر فنی تیم 
ملی تقویت شــود و مربی خارجی باکیفیت یا مربیــان ایرانی مطرح و 
دارای کارنامه به کادر اضافه شوند تا کنار بهروز عطایی قرار بگیرند. این 
موضوع به عنوان برآورد جلسه مورد تایید مسئولان فدراسیون هم قرار 
می گیرد اما تنها چندین دقیقه بعد از این جلسه اسامی کادر فنی بدون 
هیچ تغییری منتشر شــد تا برای اردوی جدید تیم ملی تیم را همراهی 

کنند.
شــنیده شــده بعد از انتشــار این خبر، برخی از اعضای کمیته فنی به 
محمدرضا داورزنی گلایه کردند و از او سوال کردند که پنج ساعت بحث 

در کمیته فنی هیچ نتیجه ای در پی نداشته است؟
گویا لیست بر اســاس نظر عطایی و بدون هماهنگی با داورزنی منتشر 
شده اســت که پس از دلخوری برخی اعضای کمیته فنی، صبح دیروز 
فدراســیون والیبال بلافاصله مصاحبه ای از وحید مرادی منتشر کرد و 
اعلام کرد تغییر در کادر فنی قطعا رخ خواهــد داد تا به نوعی از کمیته 
فنی دلجویی شــود.البته اولین ترکش این اتفاقات هم اعلام استعفای 
محمود افشار دوســت از کادر فنی تیم ملی بود و باید دید در آینده چه 

تغییراتی بوجود خواهد آمد.



دکتر  مومنــی  اصفهان-مریــم 
ز تعهدات  مرتضــوی گفــت: بعضــی ا
ماننــد کارخانــه نــوآوری اصفهــان 
که در ســفر معــاون علمــی، فناوری 
قتصــاد دانش بنیــان رئیس جمهور  و ا
به اســتان تأکید شــده بــود نیازمند 
پشــتیبانی و حمایــت اســت تــا به 

یــی و تکمیل درآید. مرحله اجرا
ر  دکتــر ســیدرضا مرتضوی اســتاندا
قتصــاد  ا رگاه  قــرا در  اصفهــان 
دانش بنیــان اســتان، بــا تأکیــد بر 
لگوهــای موفــق، نبایــد نیم  ینکــه ا ا
بنــد و اعوجاجــی حمایــت شــوند، 
ز مجموعه هــا  گفــت: در بســیاری ا
احســاس ایجــاد می شــود کــه نوع 
فنــاوری  و  علــم  معاونــت  ورودی 
و  ر  استمرا نیازمند  ریاســت جمهوری 

دوام بیشتری است.
می خواهیــم  اگــر  د:  دا مــه  دا ا وی 
در زیســت بــوم نــوآوری و فناوری 
لگوهــای موفقی را به کشــور عرضه  ا

کنیــم بایــد ببینیم در کــدام منطقه 
 و اســتان بضاعت هــا وجــود دارد و 

متناســب با آن برنامه ریزی کنیم.
دکتــر مرتضــوی خاطرنشــان کرد: 
وقــات برنامه ریزی هایی  ز ا بســیاری ا
نجام می شــود متناسب  که در کشور ا
با اســتعدادها و بضاعت ها نیســت، به 
نرژی می شــود  همیــن دلیل هزینه و ا

ندارد. توجه  قابل  اماخروجی 
د: دغدغه ما این اســت  مــه دا دا وی ا
که اســتان اصفهان نیز برش اســتانی 
قتصاد  لگــوی معاونــت توســعه ا در ا
دانش بنیــان داشــته باشــد و جــزو 
ند  اســتان هایی باشــیم کــه مــی توا
بــه معاونت علــم و فناوری ریاســت 

کند. کمک  جمهوری 
ر اصفهــان بــا اشــاره بــه  اســتاندا
تعهــدات گذشــته معاونــت علــم و 
فنــاوری در اســتان، گفــت: بعضــی 
ز تعهــدات مانند کارخانــه نوآوری  ا
اصفهــان که در ســفر معــاون علمی، 

دانش بنیــان  قتصــاد  ا و  فنــاوری 
رئیس جمهور به اســتان تأکید شــده 
بــود نیازمنــد پشــتیبانی و حمایــت 
یــی و تکمیل  اســت تابه مرحلــه اجرا

ید. آ در
ینگونــه  ا گفــت:  مرتضــوی  دکتــر 
ســرمایه گذاری  هایــی کــه در قالب 
جمعــی صــورت می گیرد تــا به یک 
بتر  محصول مشــخص تبدیل شــود، ا

. ند نمی ما
وی اظهار کــرد: در اســتان اصفهان 
بنگاه هــای  ظرفیــت  نیــم  می توا
اقتصــادی موجود را به لحــاظ تقویت 
ظرفیت هــای علــم و فناوری اســتان 
یــش  فزا نــدازی و ا ه ا و کشــور در را
یــن حوزه ها بــه کار  شــرکت ها در ا

. یم بگیر
ز این رو  دکتر مرتضوی اضافــه کرد: ا
شایســته اســت مشــوق ها و سیاست 
گذاری ها به اســتان ها هدایت شــود 

تا از طریق اســتان ها امور پیش رود.

قتصــاد  ا رگاه  قــرا اســت:  گفتنــی 
دانش بنیان اســتان با حضــور رئیس 
مرکــز راهبــردی معاونــت علمــی، 
دانش بنیــان  قتصــاد  ا و  فنــاوری 
ریاســت جمهــوری، رئیــس معاونت 

دانش بنیــان،  قتصــاد  ا توســعه 
ر اصفهان، معــاون هماهنگی  اســتاندا
قتصادی اســتانداری و ســایر  مــور ا ا
اصفهــان  اســتانداری  در  اعضــا 

شد. برگزاری 

کمیســیون  رئیــس  شــیری  یزد-دره 
خدمــات و محیط زیســت شــهری شــورای 
اســامی شــهر یزد گفت: بیش از ۸۵۰ نیرو 
ز دســتگاه های خدمات رســان شــهرداری  ا
هنگام مراســم عزاداری در ســطح شهر برای 

رند. خدمات رسانی حضور دا
فاطمــه زارع رئیــس کمیســیون خدمــات و 
محیط زیســت شــهری گفت: دســتگاه های 
خدمات رســان شــهرداری از جمله سازمان 
آتش نشــانی، پسماند، ســیما و منظر و حوزه 
خدمات شــهری مناطق پنچگانه شــهرداری 
در مــاه محرم و هنگام مراســم عــزاداری به 
صورت آمــاده بــاش در خدمت شــهروندان 
هســتند و بیش از ۸۵۰ نیرو در ســطح شــهر 

رند. برای خدمات رسانی حضور دا
ز  ا یکــی  یمنــی شــهر  ا فــزود: حفــظ  ا و  ا
یــام محرم  لویت هــای مدیریت شــهری در ا ا
است و سازمان آتش نشانی شــهرداری مقرر 
شــد در برنامه هــای عــزاداری پرجمعیــت 
احتمالــی  از خطــرات  تــا  باشــد  مســتقر 

کنند. جلوگیری 
زارع بــر حفــظ بهداشــت عمومــی شــهر و 
برگزاری مراســم عــزاداری باشــکوه تأکید 
کرد و گفت: پاکیزه نگه داشــتن شــهر بدون 
امکان پذیــر  همراهــی و همــکاری مــردم 

. نیست
رئیــس کمیســیون خدمات و محیط زیســت 

یــی و نظارتی  د: عوامل اجرا دامه دا شــهری ا
حــوزه خدمــات شــهری مناطــق پنجگانــه 
شــهرداری همزمان با آغــاز ماه محــرم و با 
هدف حفــظ بهداشــت شــهروندان و پاکیزه 
نگهداشــتن معابر ســطح شــهر با تمام توان 

ران حســینی هستند. دا در خدمت عزا
و اظهــار داشــت: همچنیــن هماهنگی لازم  ا
برای جمــع آوری و حمــل پســماند های تر 
و خشــک تولید شــده بــه صورت مســتمر و 
در طول شــبانه روز در دســتور کار سازمان 

ر گرفته است. پسماند شــهرداری قرا
زارع بیــان کــرد: شــهرداری با نصــب بنر با 
مضامین مــاه محــرم در نقاط مختلف شــهر 
و ســیاه پوش کردن فضا های شــهری، چهره 
شــهر را برای حضــور دســته ها و هیئت های 
عــزاداری ســید و ســالار شــهیدان حضرت 

باعبدالله الحســین )ع( آماده نموده است ا

بهزیســتی  مدیرکل  فر  ســاری-امیبری 
مازنــدران با بیــان اینکــه رویکرد ســازمان 
بهزیســتی خانــواده محــوری اســت، اظهار 
داشــت: ۸۱ خانواده در یکســال گذشــته بعد 
از طــی مراحــل قضائــی و قانونــی از طریق 
فرزندخواندگــی صاحــب فرزند شــدند و یکی 
از از اهداف ســازمان نگهداری کودکان دارای 
معلولیــت در خانــواده اســت تا آنــان بتوانند 
در بســتر خانــواده زندگــی کنند و اســتقال 

باشند. داشته  بیشتری 
 دکتــر فریبــا بریمانــی، مدیرکل بهزیســتی 
مازنــدران در دیــدار بــا آیــت الله محمّدباقر 
محمدی لائینــی نماینده ولی فقیه در اســتان 
مازندران و امــام جمعه ســاری به مناســبت 
گرامیداشــت هفته بهزیســتی، ضمن تســلیت 
ایــام ســوگواری امــام حســین)ع( و یــاران 
وفادارش، گفت: بیســت و پنجم تیرماه سالگرد 
تاسیس ســازمان بهزیســتی اســت. سازمان 
بهزیســتی نهاد مولود انقاب اسامی است که 
به همت شــهید دکتر محمدعلــی فیاض  بخش 
تاســیس شــد و ۵۲ وظیفه متعــدد و متنوع بر 
عهده ی این ســازمان گذاشته شــده است که 
رســیدگی به امــور کــودکان بی سرپرســت، 
زنان سرپرســت خانوار، مســوولیت ســامت 
روان جامعــه، امور ســالمندان، افــراد دارای 
معلولیــت، کــودکان کار، زنان آســیب دیده 
و در معرض آســیب، کاهش طاق، مشــاوره، 

اشتغال و مســکن، آموزش های پیش از ازدواج 
و ... بخشی از آن می باشد.

بهزیســتی  ســازمان  اینکــه  بیــان  بــا  وی 
طبــق قانــون، متولــی ســامت اجتماعــی 
در کشــور اســت، افزود: در اســتان مازندران 
یکصدوهفتاد و یــک هزار خانوار بــا بعد ۳۸۳ 
هزار نفر تحت پوشــش بهزیســتی می باشــند 
حمایتــی،  آگاهســازی،  خدمــات  انــواع  و 
معیشــتی، پیشــگیری، مراقبتی، قادرسازی و 

توانمندسازی به این افراد ارائه می شود.
مدیــر کل بهزیســتی مازنــدران ادامــه داد: 
بهزیســتی مازندران ۲۳ هزار نفــر یارانه بگیر 
در ســطح اســتان دارد که در مراکــز مختلف 
روزانه، شــبانه روزی، شــبه خانــواده، ویزیت 
و مراقبت در منــزل و ... از بهزیســتی خدمت 
دریافت مــی کنند و ۹۱۷ مرکز بــا ما همکاری 

می کنند .

یزد مازندران

شهرداری یزد آماده خدمات رسانی به عزاداران حسینی نگهداری کودکان معلول  در خانواده از اهداف سازمان بهزیستی است

استاندار اصفهان:

تعهدات معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
نیازمند حمایت است

با حکم استاندار ؛
وابط عمومی مدیرکل جدید ر

 استانداری خوزستان منصوب شد
اهواز – محمــد مجدم علــی اکبــر حســینی محراب، 
اســتاندار خوزســتان طی حکمی امیر طرفیانــی را به عنوان 

مدیرکل روابط عمومی اســتانداری منصوب کرد.
 آئین تکریم و معارفــه مدیرکل روابط عمومی اســتانداری با 

حضور اســتاندار خوزستان برگزار شد.
ینکه روابط  اســتاندار خوزســتان در این نشســت با بیــان ا
ز رســالت  عمومی پل پیوند مردم و مســئولان اســت گفت: ا
ز  بــط عمومی ها این اســت کــه ضمن بهــره مندی ا های روا
تکنیــک های روز بازتاب هــای جامعه را دریافــت کرده و به 
بــط عمومی فعال  فــزود: یک روا مدیران منتقــل کنند.وی ا
نیازهــای جامعه را شناســایی میکند و متناســب با آن اطاع 
رتباط با  رســانی میکند و اگر تکنیک هــای معرفی اخبــار و ا
ر  جامعه را نداشــته باشــد مدیران نیز در مســیر درستی قرا
بــط عمومی ها  نمی گیرند. حســینی محراب بیــان کرد: روا
قدامات و دستاوردهای ســازمان ها هستند  مســئول معرفی ا
و نبایــد تبلیغــات آنها به شــکل فرد محور باشــد چرا که این 

ز اطاع رســانی بی تاثیر است. شکل ا
اســتاندار خوزســتان ادامه داد: در انقاب اســامی مــا صرفاً 
روش های صادقانه و سالم مشــروعیت دارد و هرگز نباید برای 

اهداف خود به تکنیک های باطل و شــیطانی متوسل شویم.
ز تاش هــای طرفی در کســوت مدیریت  وی عنوان کــرد: ا
رم. ایشــان در مدت  بــط عمومی اســتانداری سپاســگزا روا
رتقــا داد و یک  بــط عمومی را ا مســئولیت خود جایــگاه روا
نان  جوان کاربلــد و مومن هســتند که در حوزه مشــاور جوا
در کنار مــا خواهند بــود و قطعا در آینده نزدیــک از ظرفیت 

ایشان در مسئولیتی دیگر اســتفاده خواهیم کرد.
نــان خوش فکر  ز جوا فــزود: طرفیانی نیز ا حســینی محراب ا
و پــرکار در زمینه تولیــد مســتند و گزارش هــای خبری و 
دامه  نشاالله همین مســیر خوب را ا چندرسانه ای هســتند و ا
بــر هجمه هــای جریانــات معاند  نیم در برا دهنــد و مــا بتوا

قدرت مضاعفی داشــته باشیم.
ز تاش های مهدی طرفی مدیرکل پیشــین  در این نشســت ا
روابط عمومی اســتانداری قدردانی شــد و امیــر طرفیانی به 

عنوان مدیرکل روابط عمومی اســتانداری معارفه شد.
یــن دبیر شــورای عالی فرهنگی شــرکت  ز ا طرفیانــی پیش ا
یــران، مشــاور فرهنگی، رســانه و ورزشــی  ملی حفــاری ا
و  صیانــت  ســتاد  در  مدیرعامــل  جانشــین  مدیرعامــل، 
بقی در زمینه  حقــوق شــهروندی، مدیــر رســانه ای و ســوا

است. بوده  مستندسازی 

 

تأمین آب شرب البرز
ج و طالقان ۷ درصد   از سد کر

بیشتر شد
لبرز گفت: در  البرز-مظفری  مدیرعامل شــرکت آبفــای ا
ز منابع ســطحی و ســدهای  طول یکماه اخیر برداشــت آب ا

فزایش یافت . طالقان و کرج از ۲۵ درصد بــه ۳۲ درصد ا
 حمیدرضا نامداری بــا اعام این خبر اظهار کــرد: با توجه به 
فزایش شــدید مصرف  هفته های گرم و فرا نرمال گذشــته و ا
آب و ناترازی پدید آمــده در تولید و مصرف آب شــرب و به 
خصوص افت آبدهی ســفره های زیرزمینــی )چاه ها(، نیاز به  
ز منابع ســطحی ضروری بــود به همین  فزایش منابع تولید ا ا
ز منابع ســطحی در تصفیه خانه های یک  دلیل برداشــت آب ا

فزایش یافت. و دو کرج به میزان ۲۷۰ لیتــر در ثانیه ا
فزایش برداشــت آب از ســد طالقان حدود ۲۰۰  فزود: ا وی ا
لیتــر بر ثانیه و ســد امیر کبیر کــرج حدود ۷۰ لیتر بــر ثانیه 
ز منابع آب  بوده اســت و به این ترتیب ســهم آب برداشــتی ا

فزایش یافت . ســطحی از ۲۵ به ۳۲ درصد ا

انشعاب  فقره   ۴۶۷ شناسایی 
آشامیدنی آب  غیرمجاز 

وین قز استان  در   

قزوین-مریم نقــدی معاون درآمــد و امور مشــترکین 
بتدای ســال  ز ا شــرکت آب و فاضاب اســتان قزوین گفت: ا
نشــعاب غیرمجاز آب آشــامیدنی در  جاری تعداد ۴۶۷ فقره ا
استان شناســایی شــده اســت. ناصر لامعی معاون درآمد و 
امور مشــترکین شــرکت آب و فاضاب اســتان قزوین گفت: 
نشعاب  در چهارماهه نخســت ســال جاری تعداد ۴۶۷ فقره ا

غیرمجاز آب آشامیدنی شناســایی و قطع شده است.
یــن تعداد در شهرســتان قزوین ۱۷۵ فقره،  ز ا فزود: ا لامعی ا
شهرســتان آبیک ۱۱۹ فقره، شهرستان تاکســتان ۸۲ فقره، 
شهرســتان بویین زهرا ۵۳ فقــره، شهرســتان آوج ۲۲ فقره 
نشــعاب غیرمجاز شناســایی  لبــرز ۱۶ فقــره ا و شهرســتان ا
نشــعاب غیرمجاز،  د: از ۴۶۷ فقره ا دامه دا شده اســت. وی ا
۲۶۴ فقره ســاماندهی و حقوقی شــده و جریمه ســنگین نیز 
ز آنان اخذ شــده اســت. لامعــی تصریح کــرد: ۲۰۳ فقره  ا
مابقــی نیز از ســوی واحــد حقوقی شــرکت آبفای اســتان 
در حال رســیدگی بوده و جریــان حقوقی برای ســاماندهی 
یــم مربوطه در مــورد آن ها در حال اجرا اســت.  و اخــذ جرا
معاون درآمد و امور مشــترکین شــرکت آب و فاضاب استان 
بر قانــون مجازات اســتفاده کنندگان  قزوین یادآور شــد: برا
نشــعاب غیرمجاز آب و فاضاب رســیدگی ها با شــدت و  ز ا ا
حدت لازم در جریــان بوده و با تاش واحد حقوقی شــرکت، 
شــعبه های خاص از سوی دادگســتری در دادسرا های مراکز 
شهرستان ها جهت ســرعت بخشــیدن به پرونده ها اختصاص 

است. یافته 

شهر سرزمین
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شهرک های  شــرکت  مدیرعامل  جبارزاده  اردبیل-افسون 
صنعتــی اســتان اردبیل گفــت: طرح توســعه ۶۰ هکتــاری با 
هدف رونق تولید و اشــتغال در شــهرک صنعتی ۲ اردبیل اجرا 

. د می شو
هاشــم عایی گفــت: زیرســاخت ها و عملیات خیابان کشــی در 
ریم شــاهد واگذاری  این محــدوده در حال اجرا بــوده و امیدوا

ران در استان باشیم. زمین به ســرمایه گذا
ردبیــل با  مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان ا
نــدازی  ه ا اشــاره بــه ســرمایه گذاری بخــش خصوصــی در را
شــهرک غیردولتی مــی گوید: تاکنــون ۱۰ درخواســت برای 
ئه شــده و تاش  را ندازی شــهرک خصوصی به این مجموعه ا ه ا را
یجاد زیرســاخت های مناســب  فقــت لازم را بــا ا می کنیــم موا
ندازی واحدهای صنعتــی مختلف  ه ا ران در را برای ســرمایه گذا

کنیم. فراهم 

و دربــاره احــداث تصفیه خانه فاضــاب در شــهرک صنعتی ۲  ا
ز محــل مصوبات ســفر رئیس  اردبیل گفــت: در این شــهرک ا
ر و ۵۰۰ متر مکعب  جمهور تصفیه خانــه فاضاب با حجم ۲ هــزا

با بیــش از ۷۰۰ میلیارد ریال هزینــه مراحل پایانی ســاخت و 
را طی می کند تجهیز 

مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان اردبیل به 
نــدازی ســاختمان فناوری کســب و کار در اردبیل اشــاره  ه ا را
یــن طرح با تامیــن اعتبار به میــزان ۱۰۰ میلیارد  کرد و گفت: ا
ریال از محل مصوبات ســفر رئیس جمهور در حال اجرا اســت و 
در صــورت تکمیل مشــاوره های تخصصی در این ســاختمان به 

ئه خواهد شد. را ا کارآفرینان 
ئه مشــوق های ویژه در شهرک ها  را عایی همچنین با اشــاره به ا
ر اســتان مــی گوید:  و نواحــی صنعتــی مناطــق کم برخــودا
ران برای حضــور در شــهرک ها و نواحــی صنعتی  ســرمایه گذا
ریم  ز این مشــوق ها اســتقبال کردنــد و امیدوا ر ا کم برخــوردا
ز واحدهــای تولیــدی با هــدف رونق  حمایــت همه جانبــه را ا

بخشــی به تولید و اشــتغال در این مناطق شاهد باشیم.

اردبیل صنعتی  شهرک  در  هکتاری   ۶۰ توسعه  ح  طر اجرای 
اردبیل

گلستان

لیاتــی گنبدکاووس  گرگان-مهنازمحمدزمانــی مدیــر امور ما
لیاتی عملکرد ۱۴۰۱ از ســوی ۵۵  ز تکمیل و تســلیم اظهار نامه ما ا
درصد صاحبان مشــاغل در این شهرســتان خبر داد مهدی کاغذلو 
لیاتی  ر مــودی ما ینکه این شهرســتان حــدود ۲۰ هزا با اشــاره به ا
نند بــا تکمیل و تســلیم به  رد، گفــت: صاحبــان مشــاغل می توا دا
یا و  ز مزا لیاتی عملکرد ســال گذشــته خــود ا موقــع اظهارنامــه ما

معافیت های پیش بینی شــده قانونی اســتفاده کنند.
لیاتی، حســاب های تجاری و  مــور ما فزود: امســال ســازمان ا وی ا
غیرتجــاری را تفکیــک کرده و تنهــا کارکرد حســاب های تجاری، 
دســتگاه کارتخوان و کارت به کارت را مشــمول تســلیم اظهارنامه 
ینکه در بررســی  یــا تبصره ۱۰۰ کــرده اســت.کاغذلو بــا بیــان ا
ریز ســود ســپرده های بانکی،  حســاب های تجــاری مودیــان، »وا
لــت و جابجایــی بین حســاب های شــخصی«  نــه، ســهام عدا یارا
لیاتی  مشــمول مالیات نمی شــود، اضافــه کرد: ســقف معافیــت ما
مربوط بــه عملکرد ســال ۱۴۰۱ صاحبــان مشــاغل ۳۹۶ میلیون 

ز این مبلغ مشــمول مالیات  ریال تعیین شــده و درآمدهای بیــش ا
ست. ا

ریــز ۴۷۰ میلیارد  ز وا لیاتی گنبــدکاووس همچنین ا مــور ما مدیر ا
ینچه برون  ریال اعتبار به حســاب شــهرداری های »گنبدکاووس، ا
ز محــل عوارض  و کُرنــد و نیــز دهیاری هــا« در ســال گذشــته ا
ز مودیان این شهرســتان خبر  فــزوده دریافتــی ا مالیات بر ارزش ا
یــن مبلــغ ۲۰۰ میلیون ریال ســهم شــهرداری  ز ا داد و گفــت: ا
گنبــدکاووس و بقیــه ســهم ۲ شــهرداری و دهیاری هــا مطابــق 

شــاخص جمعیت آنها بوده است.
فــزود: در ۲ مــاه فروردین و اردیبهشــت امســال هــم مبلغ  وی ا
۱۲۸ میلیــارد و ۷۰۶ میلیــون ریال به حســاب ســه شــهرداری و 
ریز شــده کــه ۵۵ میلیارد و ۳۴۲  دهیاری هــای این شهرســتان وا

میلیون ریال آن سهم شــهرداری گنبدکاووس بوده است.
ز دســتگاه  ز عدم اســتفاده برخی پزشــکان گنبدکاووس ا کاغذلو ا
لیاتی هم خبــر داد و بیان داشــت: مردم  ر ما کارتخــوان برای فــرا

نند در صورت مشــاهده تخلفات پزشــکان »دریافت پول نقد  می توا
ریز وجه به حســاب بانکی« از طریق ســامانه ۱۵۲۶ ســازمان  یا وا

لیاتی، ســوت زنی کنند. امور ما
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مدیرانکمکارپروژههاینهضتملیمسکن
اخطارگرفتند

 جلسه ارزیابی عملکرد آخرین وضعیت پروژه های نهضت ملی مسکن 
با حضور تیم مشترک بازرســی پروژه های نهضت ملی شهرهای جدید 
برگزار و در این نشست به مدیران کم کار پروژه های نهضت ملی مسکن 

اخطار داده شد.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی، جلســه پیگیری و ارزیابی عملکرد 
آخرین وضعیــت پروژه های نهضت ملی مســکن در حــوزه احداث، 
زیرساخت ها و آماده سازی با حضور »علیرضا جعفری« معاون وزیر راه 
و شهرسازی و مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید و تیم مشترک 

بازرسی وزارت کشور و راه و شهرسازی برگزار شد.
در این جلســه که مشــکلات و موانع موجود در حــوزه نهضت ملی در 
شــهرهای جدید به جزئیــات مورد پایــش قرار گرفــت، تصمیماتی 
درخصوص بحث کســری زمین، قراردادهای مشارکت مدنی، آخرین 
وضعیت بخش تســهیلات، و … اخذ و به بخش های زیرمجموعه ابلاغ 

شد.
به همین منظور مقرر شد در شهرهایی که دارای مشکل کسری زمین 
هســتند برای متقاضیانی که پرداخت وجه انجام داده اند؛ مشــکلات 
به صورت ویژه بررســی و پیگیری شــده و بحث تأمین زمین و شروع 

عملیات ساخت و ساز رفع شود.
در خصوص بحث تسهیلات بانکی نیز مقرر شد مشکلات مربوط به این 
حوزه برای پروژه های نهضت ملی مسکن با پیگیری های شرکت عمران 
شهرهای جدید، درخواست های ارســالی به وزارت متبوع و برگزاری 

جلسات مستمر با بانک های عامل هرچه سریعتر رفع شود.
در ادامه همچنین با توجه به مصوبه شــورای عالی مسکن در خصوص 
اجرای پروژه های خدمات زیربنایی از ســوی ســه نهــاد وزارت راه و 
شهرسازی، اســتانداری و وزارت نیرو؛ پیشنهاد شــد با اعلام تفکیک 
وظایف مشــخص، هر نهاد به جــای تزریق منابع مالــی وارد عملیات 

اجرایی شود.
در پایان جلسه نیز دستور داده شد تا به مدیران کم کار در حوزه نهضت 
ملی مسکن اخطار داده شــده و در صورت عدم تسریع اقدامات در یک 

بازه زمانی کوتاه مدت، نسبت به جا به جایی آن ها اقدام شود.

مبلغوامودیعهمسکنبافتفرسوده۲برابرشد
 مدیرکل دفتر تجهیز منابع مالی، فنی و اقتصادی شــرکت بازآفرینی 
شــهری ایران از افزایش ۱۰۰ درصدی وام ودیعه مسکن در بافت های 
فرســوده خبر داد و اعلام کرد: مبلــغ این وام در کلانشــهرها به ۱۲۰ 

میلیون تومان و سایر شهرها به ۹۰ میلیون تومان رسیده است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، امیرحسین ثروت جو از افزایش ۱۰۰ 
درصدی وام ودیعه مسکن در بافت های فرسوده خبر داد و گفت: مالکان 
پلاک های مسکونی در محلات هدف بازآفرینی به منظور اجاره مسکن 
در طول زمان نوســازی و بهســازی منازل خود می توانند تســهیلات 

ودیعه اسکان موقت دریافت کنند.
وی افزود: مبلغ این وام بــرای هر پلاک در کلانشــهرها ۱۲۰میلیون 
تومان و در سایر شهرها ۹۰ میلیون تومان با نرخ ۴ درصد در نظر گرفته 

شده است.

به گفته ثروت جو، متقاضیان برای دریافت تســهیلات ودیعه اســکان 
موقت می توانند با مراجعه به سامانه ثبت نام تســهیلات بازآفرینی به 
آدرس Facility.udrc.ir مدارک مورد نیاز را بارگذاری و  نســبت به 

ارایه درخواست این تسهیلات اقدام کنند.
بر اساس این گزارش، این تســهیلات قبلا ۶۰ میلیون در کلانشهرها و 
۴۵ میلیون تومان در سایر شهرها بود که با همکاری صندوق کارآفرینی 

امید و پیگیری های انجام شده، افزایش یافته است.

روشهایکلاهبرداریبهبهانهسهامعدالت
 روابط عمومی سازمان بورس با تشریح روش های کلاهبرداری به بهانه 
ثبت نام و دریافت سود سهام عدالت تاکید کرده است که مردم خبرهای 
مرتبط با سهام عدالت را تنها از رسانه های رسمی و معتبر مانند رادیو و 

تلویزیون و خبرگزاری ها دنبال کنند.
 روابط عمومی ســازمان بورس در گزارشــی به کلاهبــرداری برخی 
به بهانه سود سهام عدالت اشــاره کرده و گفته اســت: متاسفانه هر از 
گاهی خبرهایی منتشر می شــود که برخی افراد کلاهبردار از ناآگاهی 
شــهروندان اســتفاده کرده و به بهانه های مختلف از جمله ثبت نام و یا 

توزیع سود سهام عدالت اقدام به اخاذی می کنند.
انتشــار مطالبی در فضای مجازی مبنی بر این که برای ثبت نام سهام 
عدالت و یا دریافت ســود، شــهروندان اقدام به نصب اپلیکیشــن و یا 

نرم افزاری ویژه کنند، یکی از این راه های کلاهبرداری است.
همچنین ارسال پیامک به شهروندان و درخواست از آنها برای مراجعه 
به ســایت یا نصب نرم افزار و اپلیکیشــن و یا کلیک بر روی لینک های 
آلوده از دیگر راه هایی اســت که کلاهبرداری از آنها بــا عنوان ثبت نام 
ســهام عدالت برای جاماندگان و یا ثبت نام برای دریافت ســود سهام 
عدالت اســتفاده می کنند.هک کردن آی دی افراد در پیام رســان ها و 
ارســال لینک های آلوده و همچنین تماس های تلفنی از دیگر راه های 
کلاهبرداری و اغوای شــهروندان به بهانه ثبت نام برای سهام عدالت و 

نیز دریافت سود این سهام است.
اکنون هیچ گونه ثبت نامی برای سهام عدالت وجود ندارد، در صورتی که 
قرار باشــد ثبت نام جدیدی از جاماندگان سهام عدالت صورت گیرد، از 
رسانه های رسمی همانند رادیو، تلویزیون و خبرگزاری ها این موضوع 
تشریح و اعلام می شود، بنابراین مردم خبرهای مرتبط با سهام عدالت 
را تنها از رسانه های رســمی و معتبر پیگیری کنند.باید تاکید کرد که 
برای دریافت سود سهام عدالت، ســهامداران نه تنها نیازی به مراجعه 
حضوری به کافی نت ها و هیچ جای دیگری ندارند، بلکه نباید روی هیج 
لینکی کلیک کنند، نباید به سایت خاصی مراجعه کنند، نباید به هیچ 

پیامکی توجه کنند و نیز نباید مبلغی را برای این کار بپردازند.

 معاون وزیر نیرو:
ظرفیتتولیدبرقنیروگاههایتجدیدپذیر

به۱۰۸۰مگاواترسید
 رئیس ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری بــرق ایران گفت: 
اکنون ظرفیت منصوبه نیروگاه های تجدیدپذیر در کشور به یک هزار و 

۸۰ مگاوات افزایش یافته است.
»محمود کمانی« افــزود: اکنون به صــورت منظــم و روزانه ظرفیت 

منصوبه نیروگاه های تجدیدپذیر در حال افزایش است.
وی ادامه داد: بهره برداری از نیروگاه های جدیدی که در دست احداث 

است این ظرفیت را بیشتر هم خواهد کرد.
بر اســاس گزارش تازه ســازمان انرژی های تجدیدپذیــر و بهره وری 
برق ایران )ساتبا( سهم انرژی های خورشــیدی از مجموع انرژی های 
تجدیدپذیر با ۴۵۰.۵۲ مــگاوات ۵۳.۵ درصد تا آخر خردادماه شــده 
اســت.نیروگاه های بادی هم تا آخــر خردادماه بــا ۳۵۴.۸۹ مگاوات 
ظرفیتی ۳۶.۶ درصدی را دارند.ســهم نیروگاه های برق آبی کوچک با 

۱۰۰.۷۸ مگاوات نیز ۱۰.۴ درصد تا آخر خردادماه امسال شده است.
نیروگاه های زیســت توده با ۱۲.۵ مــگاوات ســهمی ۱.۳ درصدی از 

مجموع ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر را از آن خودکرده اند.
»پیش تر هم علی اکبر محرابیان« وزیر نیــرو از تلاش برای افزایش ۳۵ 
هزار مگاواتی ظرفیت تولید برق نیروگاه ها خبــر داده بود که ۱۰ هزار 

مگاوات آن از محل انرژی های تجدیدپذیر باشد.
وی با بیــان اینکه دولت برنامه ای چهارســاله بــرای افزایش ۱۰ هزار 
مگاواتی انرژی های تجدیدپذیر دارد، خاطرنشــان کرد: بازار توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر ایران، با اتکا بــه قابلیت بالای منابع انرژی های 
تجدیدپذیر اعم از خورشــیدی، بادی، زیســت توده و زمین گرمایی، 
از طریق امــکان عقد قراردادهای بلندمدت با نرخ های تشــویقی، بازار 

بسیار جذابی برای سرمایه گذاران است.

معاون وزیر نفت:
میانگینمصرفروزانهبنزینبه۱۱۴میلیون

لیتررسید
مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران از 
میانگین مصرف روزانــه ۱۱۴ میلیون لیتر بنزین در کشــور خبر داد و 
گفت: با توجه به پیش رو بودن سفرهای تابستانی و ایام اربعین این عدد 

باز هم افزایش می یابد.
جلیل سالاری افزود: مصرف بنزین کشــور در روزهای گذشته اعدادی 
نظیر ۱۲۷ میلیون لیتر را ثبت کرده اســت و با توجه به میانگین کنونی 
مصرف روزانه ۱۱۴ میلیون لیتر بنزین در کشــور، پیش بینی می کنیم 
این عدد با توجه به پیش رو بودن سفرهای تابستانی و ایام اربعین باز هم 

افزایش یابد که نیازمند مدیریت مصرف از سوی مردم است.

وی تأکید کرد: روزانه ۸۰۰ هزار خودرو از حومه وارد کلانشــهر تهران 
می شود که بیشــتر تک سرنشین هســتند و مصرف را اضافه می کنند، 
همچنین بخشی از افزایش مصرف مربوط به استفاده از کولر خودروها 
در تابســتان گرم امسال اســت، البته مواردی نظیر معاینه فنی و ... نیز 

وجود دارد که اگر رعایت شود در مقدار مصرف تأثیرگذار است.
معاون وزیر نفت در امور پالایش و پخش با اشاره به افزوده شدن سالانه 
۲ میلیون خودرو به ناوگان حمل ونقل کشور بیان کرد: حجم خودرویی 
که روزانه به ناوگان حمل ونقل کشــور افزوده می شود، معادل مصرف 

یک پالایشگاه و بدون رعایت تناسب عرضه و تقاضا است.
ســالاری تصریح کرد: این تعداد خودرو در شــرایطی به ناوگان افزوده 
می شــود که هیچ خودرویی از چرخه خارج نمی شــود و اگر بخواهیم 
مصرف این تعداد خودروی ورودی را به مصارف پیشین تحمیل کنیم، 
عدد قابل توجهی اســت، بنابراین نیاز اســت در بحث تعداد خودروی 
در چرخه، بهینه ســازی و مدیریت مصــرف این خودروهــا و خروج 
خودروهای فرســوده، توازنی بین تعــداد خودرو و مقــدار عرضه این 

خودروها پیش بینی شود که سرمایه ملی کشور سوزانده نشود.
وی درباره وضع اســتفاده مالکان خودروها از کارت ســوخت شخصی 
گفت: با اجرایی شدن طرح ســامان دهی کارت های سوخت جایگاه ها، 
مقدار استفاده مردم از کارت ســوخت شخصی هم اکنون به بیش از ۶۰ 
درصد رســیده اســت. طبق قانون بودجه ۱۴۰۲، وزارت نفت موظف 
شده است مقدار اســتفاده مردم از کارت سوخت شــخصی را تا پایان 

شهریورماه امسال به بیش از ۹۰ درصد برساند.

مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز اعلام کرد
جایگزینی۴میلیونو۱۰۰هزاربخاریباراندمان

بالادرطرح۵ساله
مدیرعامل شرکت بازرگانی گاز گفت:سرمایه گذار باید بتوانند ۱۵ هزار 
بخاری راندمان پایین را در ماه تعویض و بخــاری راندمان بالا را نصب و 

راه اندازی کند.
 شهرام اســدپور، مدیرعامل شــرکت بازرگانی گاز در نشست خبری 
فراخوان شناســایی و ارزیابی ســرمایه گــذاران برای اجــرای طرح 
جایگزینی بخاری های گازســوز راندمان پایین با بخاری های گازسوز 
راندمان بــالا گفت: شــرکت بازرگانــی گاز ایران بــرای اجرای طرح 
جایگزینی بخاری بــا راندمان پایین با بخاری هــای راندمان بالا با رده 
انرژی AوB تولید داخلی ســرمایه گذاران را شناسایی کند. وی ادامه 
داد: هدف اصلی این طرح کاهش مصرف طبیعی و کاهش اتلاف اســت 
که با استفاده از تکنولوژی جدید میسر می شود که این صرفه جویی به 
نفع مردم و شرکت ملی گاز اســت یکی تأثیر قیمتی برای مشترکان و 

حفظ سرمایه ملی برای شرکت ملی گاز را به دنبال دارد.
به گفته این مقام مســئول ســرمایه گذاران باید بتوانند نظر ما را جلب 

کنند بخاری های راندمان بالا را جایگزین بخاری های قدیمی کنند.
وی اضافه کرد: ســرمایه گذاران باید تولید کننده بخاری های گاز سوز 
با راندمان AوB تولید کند که دارای برچسب اســتاندارد ملی باشند. 
ضمن آنکه برای ۶ ماه اول طرح پیش بینی شــده در صورتی که بخاری 
مشکل داشــت دوباره تعویض شــود و ۲ ســال نیز خدمات گارانتی و 
همچنین به مدت ۱۰ ســال خدمات پس از فروش ارائه دهند در نتیجه 
میزان گاز صرفه جویی شده گواهی می شــود و به سرمایه گذاران تعلق 
می گیرد.اســد پور خاطر نشــان کرد: این طرح با هدف ۵ ســاله برای 
۴میلیون و ۱۰۰ هــزار بخاری در نظر گرفته شــده اســت.وی اضافه 
کرد: ســرمایه گذار باید بتوانند ۱۵ هزار بخاری راندمان پایین را در ماه 
تعویض و بخاری راندمان بالا را نصــب و راه اندازی کند. به طور مثال هر 
ســرمایه گذاری که اعلام کند که می تواند ۱۰۰ هزار بخاری را تعویض 
کند باید در ابتدای امر تــوان مالی تعویض ۲۵ هزار بخاری را داشــته 
باشــد. همچنین در منطقه محل فعالیت دفتــر خدمات پس از فروش 

داشته باشد.
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خریدار  بانک مرکزی با اجرای سیاست تثبیت 
هم ثبات نسبی را در بازار ارز حاکم کرد و هم نرخ 

رشد نقدینگی وارد کانال ۲۰ درصد شد.
 به نقــل از پایــگاه اطلاع رســانی دولت، ســال 
گذشــته در مقطعی بازار ارز آزاد بسیار داغ شد؛ 
با فضاســازی دلال ها و برخی رســانه ها، هیجان 
خرید به جان مردم افتاد و تقاضا به حدی افزایش 
یافت که برخی صرافی ها اعلام می کردند که دیگر 
ارزی برای عرضــه در آن روز ندارند. اواخر بهمن 
ماه هیجانات ارزی شــدت گرفــت و قیمت دلار 
فردایی در کانال هــای تلگرامی به ۶۰ هزار تومان 
هم رسید. با هجمه رســانه ای انتظارات تورمی به 
اوج خود رسیده بود و صاحبان سرمایه های خرد 

نیز وارد بازار ارز شده بودند.
بانک مرکزی در این شرایط دو راه پیش رو داشت؛ 
یکی عرضه ارز بیشتر در بازار که تجربه های قبلی 
نشان داده باعث هدررفت منابع می شود و دیگری 
کنترل تقاضا. در نهایت بانــک مرکزی راه دوم را 
اننتخاب کرد که نتیجه آن وضعیت ثبات فعلی در 

بازار ارز شده است.

اقدام بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز 
چه بود؟

محمد رضــا فرزیــن در حالی رئیــس کل بانک 
مرکزی شــد که بازار ارز ملتهب بود. اولین اقدام 
او پس از وارد شــدن به ســاختمان شیشــه ای 
میرداماد اعلام نرخ ۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومان برای 
واردات کالاهای اساســی، مواد اولیه و تجهیزات 
تولید بــود. او همچنین اعلام کرد که سیاســت 
تثبیت اقتصادی به اجرا در می آید که نتیجه این 
سیاســت کاهش حدود ۲۰ درصدی نرخ ارز در 
پنج ماه گذشــته و همچنین ثبات بازار بوده است 
به نحوی که قیمت دلار در حال حاضر وارد کانال 

۴۸ هزار تومان شده است. 
یکی از اقداماتی که بانــک مرکزی برای مدیریت 
تقاضای ارز انجــام داد راه انــدازی مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران بود. از دوم اســفند که این مرکز 
راه اندازی شــده تاکنون وضعیت بازار ارز به ثبات 
نسبی رسیده و از هیجانات گذشته خبری نیست.

همچنیــن صادرکنندگانی که قبلا در ســامانه 
نیما باید ارز حاصل از صادرات را با نرخ مشخصی 
عرضه می کردند اکنون با رغبت بیشتری ارز خود 
را وارد ســامانه نیمــا می کنند کــه دلیل آن هم 
تعیین نرخ بر اســاس عرضه و تقاضاست. لازم به 
ذکر است که ارز حاصل از صادرات پتروشیمی ها 
و فولادی ها بین ۳۶ هزار تومان تا ۴۲ هزار تومان 
براســاس عرضه و تقاضا در مرکز مبادله طلا و ارز 

کشف قیمت می شود.

تفاوت مرکز مبادله با سامانه های قبلی
تقریبا همــه دولت هــا در بحران هــای ارزی از 
سامانه ها و مراکزی برای عرضه ارز بهره بردند، اما 

مرکز مبادله ایران با سامانه ها و مراکز قبلی تفاوت 
زیادی دارد؛ مهمترین نکته آنجاســت که نرخی 
که قرار اســت در این مرکز مبادله شود دستوری 

نیست.
همچنین مرکز مبادله ارز و طــلای ایران از بازار 
متشــکل ارزی و همچنین مرکزی که در دولت 
دهم راه اندازی شد گسترده تر است و بخش حواله 

و اسکناس را هم پوشش خواهد داد.
عملکرد مناسب مرکز مبادله بسیاری از تقاضاها 
را به سمت این بازار هدایت کرده و باعث کوچکتر 
شدن تقاضا در بازار ارز غیررســمی شده است و 
این دستاورد در حالی اســت که هنوز بسیاری از 

ظرفیت های این مرکز به فعلیت نرسیده است.
به گفته مســئولان بانــک مرکزی قرار اســت 
ابزارهای فیوچر )آتی(، فوروارد )سلف ارز( و ابزار 
فردایی هم در چارچوب قانون به این بازار افزوده 
شــود. این اقدامات در کنار راه انــدازی صندوق 
تثبیت ارزی، می تواند بازار ارز رســمی را بســیار 
عمیق تر از گذشته و به عنوان مرجع اصلی کشف 

نرخ مطرح کند.

تعطیلی صفوف دلالی
تا همیــن چند ماه پیش تشــکیل صــف مقابل 
صرافی ها عجیب نبود. حتی برخی افراد پشــت 
چراغ قرمز چهارراه ها به افراد مختلف پیشــنهاد 
می دادند که سهمیه ارزی که با کارت ملی عرضه 
می کنند را بفروشــند. در آن زمان افراد دو هزار 
دلار دریافت می کردند که اختــلاف قیمت ارز با 
ارائه کارت ملی بــا بازار آزاد بین ۵ تــا ۸ میلیون 
تومان بــود که بخشــی از آن به فــرد دلال داده 
می شــد و بخش اندکی بــه دارنــده کارت ملی 

می رسید.
اما با راه اندازی مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران و 
همچنین مدیریت تقاضایــی که بانک مرکزی به 
اجرا درآورد، اکنون شــاهد هستیم که صف های 
مقابل صرافی ها برچیده شده اند. روال هم به این 
صورت شده که افرادی که قصد دارند ارز با کارت 
ملی دریافت کنند باید حساب ارزی افتتاح کنند و 
اگر قصد برداشت اسکناس دارند باید کارمزد آن 
را بپردازند. این موضوع باعث شد تقاضای کاذب 
و دلالی در بازار غیر رسمی حذف شده و تقاضای 

واقعی وارد بازار شود.

تفاوت ارز 28۵00 تومان با دلار 4200 تومانی 
همانطور که پیشــتر اشــاره کردیم تعیین نرخ 
میانگین ۲۸۵۰۰ برای هــر دلار جهت تأمین ارز 
واردات کالاهای اساسی و تجهیزان تولید، اولین 
اقدام فرزین در زمان ریاســت بانک مرکزی بود. 
برخی کارشناســان عنوان می کردند که تعیین 
این نرخ در زمانی که بازار غیر رسمی قیمت های 
بالاتری را مخابره می کنــد، نتیجه ای مانند دلار 
۴۲۰۰ تومانی خواهد داشــت، امــا چند تفاوت 

اساسی میان نرخ ۲۸۵۰۰ و ۴۲۰۰ وجود دارد.
اولین تفاوت این است که دلار ۴۲۰۰ تومانی که 
در فروردین ۹۷ متولد شــد به گفتــه معاون اول 
رییس جمهور دولت دوازدهم، بــه هر تقاضایی 
با هر میزانی پرداخت می شــد، امــا نرخ ۲۸۵۰۰ 
تنها برای چند قلم کالای اساســی که مستقیما 
با معیشت مردم و ســفره خانوار در ارتباط است و 

ملزومات تولید پرداخت می شود.
از طرفی در شیه سیاســت ۴۲۰۰، بانک مرکزی 
به دلیل کمبود ذخایــر ارزی، دلار را از بازار آزاد 
خریداری میکرد و با نرخ ۴۲۰۰ بــه وارد کننده 
مــی داد و مابهالتفاوت نــرخ آزاد و ۴۲۰۰ به پایه 

پولی افزوده می شد.
 به عبارت دیگر، بانک مرکزی به منظور تامین ارز 
مورد نیاز با نرخ ترجیحی بــرای واردات کالاهای 
اساســی، به میزان مابه التفــاوت ریالی عملیات 
خرید و فروش ارز به خالــص دارایی های خارجی 
بانک مرکزی اضافه می نمود و در نتیجه این اقدام 
به میزان قابــل توجهی پول پر قدرت به شــبکه 
بانکی وارد می شد و بدین وســیله میزان ناترازی 
نقدینگی ساختاری موجود شــبکه بانکی تا حد 

زیادی از این طریق تعدیل می شد.

مدیریت تقاضا
از دیگر اقدامات مهم بانــک مرکزی برای تعدیل 
انتظــارات منفی در بــازار ارز و غلبه بــر ترس و 
نگرانی های به وجود آمــده در جامعه، می توان به 
اقداماتی نظیر تأمیــن ارز مورد نیاز جهت واردات 
کالای اساسی در بستر سامانه نیما با نرخ ۲۸۵۰۰ 
تومان به ازای هر دلار آمریــکا، کاهش تعدد نرخ 
ارز به ســه نرخ در نظام ارزی کشــور )نرخ حواله 
 ،)ETS و حواله ETS کالاهای اساسی، اسکناس
راه اندازی مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران، اصلاح 
دســتورالعمل اجرایــی فروش اســکناس ارز از 
طریق واریز به حســاب ارزی بانکی، تخصیص ارز 
مسافرتی به مسافران بعد از گیت فرودگاه، کاهش 
مدت زمان بازگشــت ارز صادراتــی، همکاری و 
هماهنگی با وزارتخانه ها و ســایر نهادها، مداخله 
حاشیه ای در بازار غیر رســمی ارز و طلا از طریق 
فروش ارز به اشخاص و عرضه سکه در بورس کالا 

و … اشاره کرد.
 از دیگــر اقدامات بانــک مرکزی در شــش ماه 
گذشته گســترش دیپلماســی ارزی بود؛ از سفر 
رییــس کل بانک مرکزی به قطــر گرفته تا عراق 

و کشورهای دیگر.
بر این اســاس از آنجایی کــه تــورم از دو عامل 
نقدینگی و نرخ ارز نشات می گیرد، با سیاست های 
بانک مرکزی، از یک سو نرخ ارز کنترل شده و بازار 
به ثبات نسبی رسیده و از ســوی دیگر نرخ رشد 
نقدینگی نیــز از ۴۲.۸ درصد در مهرماه ۱۴۰۰ به 
۲۹ درصد در خرداد ۱۴۰۲ رسیده است که نوید 

بخش مهار تورم در سال جاری خواهد بود.

وزیر

وزیر جهاد کشــاورزی گفت که 
به مردم و کشــاورزان اطمینان 
می دهم در ســال زراعی ۱۴۰۲-

۱۴۰۳ در رابطه بــا بحث تامین 
نهاده ها مشــکلی وجود نخواهد 
داشــت.حمد علی نیکبخت در 
جلســه علنی مجلس شــورای 
اســلامی پس از قرائــت گزارش 
کمیسیون کشاورزی، آب، منابع 
طبیعی و محیط زیست در مورد 
بررســی نحوه سیاســت گذاری 
در  متولــی  دســتگاه های 
حــوزه مدیریت بــازار کالاهای 
اســتراتژیک گنــدم و برنــج در 
کشور طی ســخنانی اظهار کرد: 
دربــاره موضوع گندم در ســال 
زراعــی ۱۴۰۱-۱۴۰۲ حــدود 
۲ میلیــون هکتار کشــت آبی و 
نزدیک به ۴ میلیون هکتار کشت 

دیمی داشتیم. با توجه 
بــه شــرایط آبــی که 
داشــتیم، امروز میزان 
خرید گنــدم از مرز  ۷ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تن 
گذشت و مطابق با آمار 
سال قبل در این تاریخ، 

نزدیک بــه ۳۰ درصــد افزایش 
خرید گندم داشتیم.

وی با بیان اینکه امسال نسبت به 
ســال ۱۴۰۰، ۸۲ درصد افزایش 
تولید گندم داشــته ایــم، ادامه 
داد: پیش بینی ما این اســت که 
تا پایــان فصل برداشــت و زمان 
خرید از ۸ میلیون تن بگذریم و به 
امید خدا رکوردی جدید در چند 
سال گذشــته ثبت کنیم. امسال 
نسبت به سالهای قبل قطعا گندم 
کمتری را وارد خواهیم کرد و این 

موضوع صرفــه جویی 
ارزی بــه دنبال خواهد 
داشــت. ســعی ما بر 
این اســت کــه درباره 
محصول اســتراتژیک 
گنــدم، بــا توجــه به 
محدودیــت منابع پایه 
به ویژه به سمت افزایش عملکرد 
در واحد سطح برویم. برنامه ریزی 
ما بر این اساس پیش می رود که 
با کشاورزی دانش بنیان، افزایش 
بهره وری و هوشــمند ســازی و 
افزایش عملکرد را در تولید گندم 
داشته باشیم و مسئولیت این کار را 
نیز به سازمان تحقیقات، آموزش و 

ترویج کشاورزی داده ایم.
وزیــر جهاد کشــاورزی گفت: تا 
امروز برای خرید ۷.۵ میلیون تن 
گندم برای ســال جاری، حدود 

۱۱۲ همــت ارزش ریالی خرید 
گندم بوده است که تا الان حدود 
۶۶ همت را پرداخــت کرده ایم و 
نسبت به سال قبل شرایط بهتری 
را داشــته ایم. پیگیری ها را انجام 
دادیم تا ظرف مدت یکی دو هفته 
آینده بخش عمــده ای از بدهی و 
مطالبات کشــاورزان را پرداخت 

می کنیم.
وی تاکید کرد: برای سال زراعی 
۱۴۰۲-۱۴۰۳ بــا پیگیری های 
انجام شــده بخش عمــده ای از 
نهاده هــای کود و بــذر را تامین 
کردیــم و هیچ مشــکلی در این 
زمینــه نخواهیم داشــت و این 
اطمینان را به کشاورزان و مردم 
می دهیــم که در رابطــه با بحث 
تامین نهاده ها مشکلی نخواهند 

داشت.
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